
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

در فاصله کمتر از چهار روز مانده به آغاز سی  و نهمین جشنواره 
فیلم فجر، بالاخر فهرست نهایی فیلم های حاضر در این دوره از 
جشنواره اعلام شد. برخلاف اخبار قبلی تعداد فیلم ها حتی از 22 
فیلم کاهش پیدا کرد و 16 فیلم مجوز نمایش در جشنواره امسال 
را پیدا کردند. این فهرست شامل تمام فیلم هایی است که حداقل 
در یک بخش از نگاه هیأت داوران، نامزد دریافت سیمرغ شده اند. 
معرفی 16 فیلم »سودای سیمرغ« صبح سه شنبه 7 بهمن ماه 
توسط دبیر این دوره از جشنواره در قالب نشست زنده اینترنتی 
انجام شد. سید محمدمهدی طباطبایی نژاد همچنین اسامی 5 فیلم 
نامزد شده در بخش مستند بلند و  6 فیلم بخش کوتاه داستانی 
را هم اعلام کرد. رونمایی از پوستر این دوره بخش دیگری از این 

برنامه کوتاه بود که پخش زنده تلویزیونی هم شد.
در میان 62 فیلمی که شرایط لازم برای ورود به جشنواره را 
داشتند و توسط هیأت هفت نفره داوران مورد ارزیابی قرار گرفتند، 
فیلم اولی ها با 23 فیلم طلایه دار بودند. در این فهرست کوتاه هم 
سهم فیلم اولی ها 7 فیلم است. »خط فرضی« به کارگردانی فرنوش 
صمدی، »روزی روزگاری آبــادان« حمیدرضا آذرنگ، »زالاوا« 
ارسلان امیری، »گیج گاه« عادل تبریزی، »مامان« آرش انیسی، 
»مصلحت نظام« حسین دارابی و »منصور« سیاوش سرمدی فیلم  
اولی هایی هستند که آثارشان از نگاه هیأت داوران برای دریافت 
سیمرغ کاندیدا شده و قرار است در جشنواره به نمایش دربیایند. 
نام های آشنایی چون ستاره اسکندری )خورشید آن ماه(، هوشنگ 
گلمکانی )آهو( و حسین سهیلی زاده )نیلگون( از جاماندگان این 
بخش هستند. در میان فیلمسازان کاربلد و آزمون پس داده هم 
با وجود حذف چند چهره شاخص همچنان فیلمسازانی حضور 
دارند که تنور امسال جشنواره را گرم کنند. »ابلق« نرگس آبیار 
که به گفته یکی از منتقدان سینمایی جزو بهترین کارهای این 
فیلمساز است، یکی از کنجکاوی های بزرگ جشنواره است. »بی 
همه چیز« سومین ساخته سینمایی محسن قرایی با فهرست 
بلندبالایی از بازیگران شناخته شده همچون پرویز پرستویی، هدیه 
تهرانی، هادی حجازی فر، باران کوثری، مهتاب نصیرپور و... از جمله 
آثاری اســت که اشتیاق برای دیدن آن بالاست. به این فهرست 
می توان »تی تی« آیدا پناهنده را هم اضافه کرد که با »اسرافیل« 
و »ناهید« هم در مجامع بین المللی خوش درخشــیده و هم تم 
زنانه و همیشگی سینمایش با اقبال منتقدان و مخاطبان همراه 
بود. الناز شاکردوست و هوتن شکیبا از بازیگران این فیلم هستند 
که علاوه بر »تی تی« در »ابلق« آبیار هم حضور مشترک دارند. 
»شیشلیک« محمدحسین مهدویان که کمدی- اجتماعی است 
و فضایی متفاوت از دیگر آثار این فیلمساز دارد، با وجود حواشی 
هفته اخیر و اعمال اصلاحیه های متعدد از سوی شورای بازبینی 
به این فیلم، اجازه ورود به جشنواره فیلم فجر را یافت. رضا عطاران 
یکی از بازیگران این فیلم است که علاوه بر »شیشلیک«، »روشن« 
سید روح الله حجازی را هم در جشنواره دارد؛ دو فیلمی که پس از 
کش و قوس فراوان در جشنواره امسال حضور یافته اند. فیلم تازه 
روح الله حجازی هم از جمله آثاری است که در اخبار اولیه اعلام 
شد به دیوار ممیزی خورده و سازندگانش با اعمال تغییرات موانع 
نمایش فیلم را برطرف کرده اند. »ستاره بازی« هاتف علیمردانی که 
علاوه بر شبنم مقدمی، فرهاد اصلانی و علی مصفا با حضور بازیگران 
خارجی در کانادا تولید شده در کنار »تک تیرانداز« علی غفاری، 
»رُمانتیسم عماد و طوبا« کاوه صباغ زاده و »یدو« مهدی جعفری 
از دیگر فیلم هایی هستند که با کاندیدا شدن برای سیمرغ مجوز 
نمایش در جشنواره امسال را پیدا کردند. همچنین پس از بازبینی 
31 فیلم مستند بلند )بالای 70 دقیقه( و 38 فیلم کوتاه )3 تا 15 
دقیقه( از خروجی های جشنواره سینما حقیقت و جشنواره فیلم 
کوتاه تهران، نامزدهای این دو بخش هم اعلام شدند. ایساتیس 
)علیرضا دهقان(، خانه )افسانه سالاری(، رؤیاهای خالکوبی شده 
)مهدی گنجی(، کودتای 53 )تقی امیرانی( و هجده هزار پا )مهدی 
شامحمدی( در بخش مستند بلند و جلد )احسان معجونی(، شاهد 
)علی عسگری(، گوشت تلخ )فرید حاجی(، ماسک )نوا رضوانی( و 
ناهید )صمد علیزاده( و وضعیت اورژانسی )مریم اسمی خانی( در 

بخش کوتاه داستانی نامزدهای این دو بخش هستند.
هر سال حرف و حدیث ها درباره فیلم ها و فیلمسازها پس از 
اعلام اسامی فیلم های راه یافته به جشنواره توسط هیأت انتخاب 
آغاز می شــود. امسال با حذف هیأت انتخاب و توقف تولید آثار 
ســینمایی به خاطر شرایط کرونا تصور این بود که جنجال های 
فیلم های راه نیافته به جشــنواره کمتر شود و برگزارکنندگان 
جشنواره با دست بازتری نسبت به گزینش آثار اقدام کنند اما تجربه 
نشان داد که این سر و صداها جزو جدایی ناپذیر جشنواره است 
و باید باشد که اطمینان بیابیم که این جشنواره خودمان است؛ 
با همه تب و تاب هایش. جشنی 10 روزه داریم و قرار است تنها 
بخشی از واقعیت یک ساله سینمای ایران را رصد کنیم. دستاورد 

سینمای ایران به این 16 اثر محدود نمی شود.
 نه بودن فیلم در جشنواره اثبات بهتر بودن آن است و نه راه 
نیافتنش بهانه ای برای احســاس قربانی شدن. اگر چه مسلماً با 
حذف حلقه شورای بازبینی و نظارت سرنوشتی متفاوت در انتظار 

برندگان اصلی سیمرغ بود.
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دولت خود را متعهد به اجرای 
قانون می داند

ربیعی، سخنگوی دولت:

علی ربیعی، سخنگوی دولت در نشست خبری روز گذشته خود، ضمن رد ادعای 
استنکاف دولت از اجرای قانون، هدف از طرح چنین مباحثی را حمله به دولت و رئیس 
جمهوری دانست و تأکید کرد که دولت فایده ای در تقابل نمی بیند و اراده ای هم برای 
آن نــدارد، قانونمندی همواره مورد تأکید رئیس جمهوری بوده و همه اعضای دولت 

متعهد هستند که قانون را اجرا کنند.
ربیعی در این نشست که به صورت برخط )آنلاین( برگزار شد، درباره شکایت برخی از 
نمایندگان از رئیس جمهوری به دلیل آنچه استنکاف از اجرای قانون خوانده شد، اظهار 
کرد: اساساً تعبیر استنکاف از قانون درست نیست، تنها دو قانون الزام دولت به حمایت 
معیشتی و اقدام راهبردی از سوی رئیس مجلس برای انتشار به روزنامه رسمی ارسال 
شد. درباره کمک معیشتی، دولت در حال چاره اندیشی برای تأمین منابع بود که نهایتاً 
به توافق بین دولت و رئیس مجلس منتج شد. درباره قانون اقدام راهبردی نیز موعد 5 
روزه مقرر در قانون، با لحاظ تعطیل بودن دبیرخانه نهاد ریاست جمهوری در روزهای 
پنجشنبه و جمعه، از شنبه محاسبه می شد که در این زمان رئیس مجلس آن را ابلاغ 
کرد. ســخنگوی دولت با تأکید بر اینکه اگر دولت قصد اجرا و ابلاغ قانون را نداشــت 
آیین نامه آن را تصویب نمی کرد، گفت: بنابراین استنکاف سخن صحیحی نیست، بلکه 
تصور می شود با این گونه اقدامات، از هر وسیله برای حمله به دولت و رئیس جمهوری 
استفاده می شود که البته تداوم آن نتیجه منفی خواهد داشت. ربیعی با بیان اینکه تداوم 
این رویکرد، از کارکرد نظارتی و کنترلی مجلس می کاهد، تصریح کرد: جامعه هم به 
این باور می رسد که این مباحث یک امر سیاسی است، کما اینکه نامه استنکاف هم 
بدون توجه به مواردی که معاون پارلمانی در کمیسیون قضایی توضیح داد، منتشر شد.

دســتیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهوری، کلیت تفکر حاکم بر مجلس را حل 
مشکلات مردم و تعامل دانست و گفت: معتقدیم هنوز بسیاری از نمایندگان به همکاری 
با دولت اعتقاد دارند و دلمان هم می خواهد به این نوع رابطه برگردیم، اما متأســفانه 
بعضی ها فلسفه وجودی و هدف خود را بر زدن دولت بنا کردند و هر کاری که دولت 

انجام دهد باز حمله می کنند که البته با این عده نمی شود کاری کرد.
سخنگوی دولت با بیان اینکه قانونمداری و قانونمندی همواره مورد تأکید رئیس 
جمهوری بوده و همه اعضای دولت متعهد به اجرای قانون هستند، اضافه کرد: در زمینه 
ابلاغ نکردن قوانینی که ممکن است رئیس جمهوری آن را مغایر قانون اساسی بداند یا 
اشکال حقوقی مهمی در آن دیده است، قانون مدنی راه حل ارائه کرده و صریحاً گفته 
که رئیس مجلس می تواند قانون را برای روزنامه رسمی بفرستد، بنابراین این مسأله 
قائم به شخص نیست، بلکه ناظر بر تصریح قانون و رویه مستقر اداری و سیاسی در ۴0 
سال است. او با تفکیک دو مقوله ابلاغ قانون و اجرای قانون و نیز تأکید بر اینکه دولت 

خود را مکلف به اجرای قانون می داند، تصریح کرد: برای ابلاغ قوانین از سوی رئیس 
جمهوری، قانون اساسی و قانون مدنی طی ۴0 سال گذشته به همین نحوه خوانده و 

فهمیده شده و این برداشت و رویه مستقر حجیت داشته و ملاک عمل است.
سخنگوی دولت درباره شکایت جمعی از نمایندگان از دولت به کمیسیون اصل ۹0 به 
دلیل آنچه اجرا نکردن صحیح قانون کمک معیشتی خوانده شد هم گفت: برای آخرین 
بار به این سؤال پاسخ می دهم، چون در هر جلسه سخنگویی این موضوع مطرح می شود.

ربیعی با بیان اینکه با پیشرفت فناوری ها به سادگی می توان به وزارت رفاه مراجعه و 
صحت و سقم گزارش ها را بررسی کرد، نه اینکه با نامه نگاری افکار عمومی را آزار داد، 
گفت: همه پولی که برای این امر تأمین شد و نیز تعداد دریافت کنندگان، در سامانه ها 
قابل رصد است و بیان اظهاراتی مانند اینکه »در یک محله گفته اند یارانه نگرفته اند« 
یا اینکه »در هر خانه ای را بزنید می گویند بیکار داریم و آمار اشتغال غلط است« یک 
بهره برداری سیاســی است، یعنی یا قصد استفاده ابزاری از مشکلات مردم را دارند یا 

ناشی از نشناختن و اعتماد نکردن به اقدام کنندگان است.
ربیعی هشدار داد: در سال های اخیر فشار تحریم و فشار ذهنی وارد شده به ایرانیان 
از بیرون به اندازه ای بوده است که دیگر نخواهیم در داخل هم به اعتماد مردم آسیب 
بزنیم. ســخنگوی دولت در ادامه، هرگونه دخالت دولت در بورس را کاملًا رد و تأکید 
کرد: دولت به ساز و کارهای قانونی در بورس معتقد بوده و بر آن اصرار دارد. ربیعی افزود: 
برخی اظهارنظرها و سیاست های نسنجیده از سوی افرادی غیرمرتبط و خارج از دولت 
بر بازار سرمایه تأثیرگذار است که اینها دخالت در بورس محسوب می شود. کما اینکه 
وقتی درباره قیمت ارز مبدأ یا خوراک پتروشــیمی در بودجه 1۴00 آن هم پیش از 
تصویب نهایی اظهار نظر می کنند، مشخص است که باعث به هم خوردن بازار می شود.

سخنگوی دولت با تأکید بر اینکه باید اجازه بدهیم متولیان امر به طور تخصصی درباره 
بورس بحث کنند، اظهار کرد: نگاه دولت حمایتی است، حفظ استقلال بازار سرمایه و 
همچنین منافع مردم برای دولت یک اصل است و در این راستا از هیچ اقدامی کوتاهی 
نخواهد کرد. او با بیان اینکه اتفاقی که در بازار سهام رخ داده، هیچ شباهتی با مؤسسات 
مالی اعتباری غیرمجاز که محصول سیاست های دولت پیشین بود،  ندارد،  گفت: بازار 
سهام، بازاری کاملًا شفاف و تحت نظارت است که براساس سازوکارهای خود فعالیت 

می کند و چشم انداز سرمایه گذاری در آن باید برای طولانی مدت باشد.
سخنگوی دولت درباره توهین به رئیس جمهوری در شبکه چهار تلویزیون نیز تأکید 
کرد: موضوع توهین به رئیس جمهوری جنبه عمومی جرم غلبه دارد و دادستان باید 
موضوع را پیگیری کند. در عین حال معتقدیم نقش سه قوه در صدا و سیما باید افزایش 

یابد و شورای نظارت بر صدا و سیما از اختیارات بیشتری برخوردار باشد.

نامزدهای سیمرغ برای نمایش 
در جشنواره مجوز گرفتند

دولت و مجلس دو نهادی هســتند که هر یک بر اساس قانون و به 
ترتیبی خود را درباره قانون بودجه کشور محق می دانند. اما در اینجا به 
عنوان کسی که سال ها در کسوت نمایندگی مجلس حضور داشته ام، 
توضیــح می دهم که چرا باید از نزدیک بودن بودجه به لایحه دولت و 
اکتفا کردن مجلس بــه اعمال برخی اصلاحات و اجتناب آن از تغییر 
کلیات و شــاکله اصلی بودجه دفاع کرد. قانون بودجه یک سند مالی 
اســت که فهرست درآمدها و هزینه های سالانه کل کشور را مشخص 
می کند. دولت در تدوین این قانون موظف است که آن را به مثابه برشی 
از برنامه های پنج ساله کشور و در انطباق حداکثری با اسناد بالادستی 
از جمله سند چشم انداز، سیاست های کلان ابلاغی از سوی مقام معظم 
رهبری و برنامه های توسعه تدوین کند. چنان که بودجه 1۴00 باید  با 
توجه به قرار داشتن در سال آخر برنامه توسعه ششم زمینه ساز ایفای 
تعهدات دولت بر اســاس این برنامه یا دست کم کاهش دهنده فاصله 
اهداف محقق شده یا پیش بینی ها باشد. از طرف دیگر باید اذعان داشت 
که نگاه دولت در این مورد یک نگاه کلان است. معمولاً لایحه بودجه 
با اتکا به گزارش های وزرا  و رؤسای سازمان های مختلف و با محوریت 
سازمان برنامه و بودجه از تنگناهای اقتصادی پیش رو، منابع درآمدی 
قابل تحقق از محل صادرات  نفتی و غیرنفتی و اخذ مالیات های مختلف 

تهیه می شود...
و تدوین فهرســت هزینه ها بر اساس اولویت بندی نیاز دستگاه های 
مختلف انجام می شود. اولویت هایی که مبنای آن کلان نگری ملی برای 
تحقق هدف هایی همچون حفظ امنیت کشور، تأمین معیشت مردم، ایجاد 
سطح اشتغال مطلوب و تأمین حقوق و مزایای کارکنان و نظایر آن است.

این ملاحظات در تدوین لایحه بودجه 1۴00 در حالی انجام شده است 
که کشور با محدودیت ها و چالش های متعدد داخلی و خارجی  مواجه 
اســت. در حالی که هزینه جاری دستگاه های اجرایی مانند بهداشت و 
درمان، آموزش و پرورش و تأمین حقوق و مزایای کارکنان سر به آسمان 
می ساید. منابع درآمد مالیاتی به بخش خصوصی و خصولتی وابسته است 
که به دلیل مشکلات متعدد با کاهش قابل توجه درآمد مواجه بوده اند 

و نمی توان فشار مضاعفی را بر آنها تحمیل کرد.  
مواجهه با تحریم هایی که گاه میزان صادرات نفتی را به کمتر از 500 
هزار بشکه رسانده و نیز وجود موانع جدی در تعاملات بانکی بین المللی 
بر اثر دو عامل تحریم و نپیوســتن به »اف ای تی اف« سبب شده که 
انتقال ارز ناشی از صادرات به داخل یا خرید تجهیزات مورد نیاز صنایع 
مختلف با مشــکل مواجه باشد. در چنین شرایطی الزاماً دولت باید در 
تدوین بودجه و مثلًا پیش بینی میزان درآمدهای خود از صادرات نفتی 
رویکردی زیرکانه در پیش گیرد که از به طمع انداختن دشمنان برای 

تحمیل فشار بیشتر جلوگیری کند. 
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 خبر
  آمادگی معاونت امور صنایع وزارت صمت برای توسعه همکاری 

ها
معــاون امور صنایع وزارت صنعت، معــدن و تجارت از اعلام آمادگی این 
معاونــت برای تعامل موثر با صندوق حمایت از تحقیقات و توســعه صنایع 

پیشرفته در توسعه داخلی سازی صنایع راهبردی خبر داد .
مهدی صادقی نیارکی در جلسه هم اندیشی با مدیران شرکت مادرتخصصی 
صندوق حمایت از تحقیقات و توســعه صنایع پیشرفته، با تاکید بر ضرورت 
سرمایه گذاری برای اجرای پروژه های ساخت داخل گفت: دفاترتخصصی و 
مرکز ساخت داخل وزارت صمت، آمادگی دارد تا با همکاری صندوق صنایع 
پیشــرفته، پروژه های داخلی سازی را در صنایع راهبردی نظیر حمل ونقل، 

فلزی و لوازم خانگی و همچنین ماشین سازی و تجهیزات اجرایی کند.
آمادگی معاونــت امور صنایع وزارت صمت برای توســعه همکاری ها با 

صندوق حمایت از صنایع پیشرفته
معــاون امــور صنایــع وزارت صمت با اشــاره به ظرفیت های شــرکت 
مادرتخصصی صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه صنایع پیشرفته، از آمادگی 
ایــن معاونت جهت تعامل و همــکاری بیش از پیش با صحا برای حمایت از 

صنعتگران در توسعه تولید ملی خبر داد .
رضا نقی پور اصل نیز در این نشست گزارشی از اقدامات صورت گرفته و 
عملکرد صندوق حمایت از صنایع پیشــرفته به ویژه در حوزه ساخت داخل 

در سال جهش تولید ارائه کرد.
افزایش توان حمایتی صندوق از صنایع هایتک و فناور

مدیرعامل صندوق حمایت از تحقیقات و توســعه صنایع پیشــرفته ، این 
صنــدوق را بازوی حمایتی وزارت صمــت در حوزه صنایع هایتک و فناور و 
پلی میان صنعت و دانشگاه دانست و خواستار مساعدت بیش از پیش وزارت 
صمت جهت حل مشــکلات پیش روی این مجموعه و افزایش توان حمایتی 

صندوق شد.
در ادامه این نشســت مباحثی از قبیل راه های افزایش سرمایه صندوق، 
حمایت از طرح های ساخت داخل، پرداخت یارانه سود تسهیلات به شرکت 
های حوزه صنایع پیشرفته از سوی معاونت صنایع وزارت صمت مورد بحث 

و بررسی قرار گرفت.
در پایــان ایــن جلســه که بــا حضور مدیــران شــرکت مادرتخصصی 
صنــدوق حمایــت از صنایــع پیشــرفته و معاونــت امور صنایــع وزارت 
صنعت، معدن و تجارت برگزار شــد، مقرر شــد از ســوی هر دو مجموعه 
 کارگروهی جهت پیشــبرد اهداف این نشســت مشــخص تا تصمیمات این 

جلسه تحقق یابد.

 

 

این گزارش ضمن بررســی دلایل گیر 
کردن کشــورهای درحال توســعه در دام 
درآمد متوســط و نوسانی شدن روند رشد 
آنها، الزامات عبور از این شرایط و همچنین 
وضعیت اقتصاد ایران از منظر خروج از این 
دام و دستیابی به همپایی تشریح شده است.

 مفهوم دام درآمد متوسط
همه اقتصادهای درحال توسعه، هم زمان 
با دو هدف مهم روبرو هســتند. رفع فقر و 
چیرگــی بر عقب ماندگی. این اقتصادها در 
تلاش هســتند تا ضمن رفــع فقر، فاصله 
خود با اقتصادهای پیشرو را کم کرده و به 
همپایی با این اقتصادها دســت پیدا کنند. 
در ســه دهه اخیر چند کشور شرق آسیا 
توانسته اند به این مهم دست یابند و برخی 
دیگر از اقتصادهای این منطقه )شامل چین، 
ویتنام، مالزی، هند( در حال تجربه نرخ های 
رشــد بالا و کاهش فاصله بــا اقتصادهای 
پیشرفته بوده اند؛ اما علی رغم موفقیت   ذکر 
شــده، بسیاری از اقتصادها در دستیابی به 

همپایی ناکام بوده اند.
این ناکامی به گیر افتادن این اقتصادها 
در »دام درآمد متوسط« نسبت داده شده 
است. در همین راســتا در نسخه پنجاهم 
بروشــور اقتصاد به زبان ســاده به موضوع 
»دام درآمد متوســط« پرداخته شــده و 
تعریف این مفهوم، دلایل گیر کردن در دام 
درآمد متوسط، نیازمندی های عبور از آن و 
وضعیت اقتصاد ایران تشریح شده است. دام 
درآمد متوسط به شرایطی اطلاق می شود 
که طی آن کشــور درحال توسعه، علی رغم 
تجربه خروج از وضعیت فقر )کاهش شدید 
جمعیت زیر خط فقر( و رسیدن به درآمد 
ســرانه بیش از 2 هزار دلار، برای سال ها و 
شاید دهه ها دچار روندهای نوسانی رشد و 
الگوهای حرکت-  توقف می شــود. به این 
معنی که رشــد برای برخی سال ها مثبت 

بــوده و در ادامه دچار رکود می شــود و از 
همین رو ایــن اقتصادها در کاهش فاصله 

با کشور پیشرو با مشکل روبرو می شود.
دلایل گیر افتادن در دام درآمد متوسط 
را می توان در ســه ســطح ملی، بخشی و 
شرکتی تقســیم بندی کرد که در بروشور 
حاضر به تفصیل دلایل مذکور ارائه شــده 
اســت. از منظر ملی، دام درآمد متوســط 
به تغییر هزینه نیروی کار و کاهش مزیت 
تولید کالاهای کاربر در فرآیند رشد نسبت 
داده می شــود. از منظر بخشی، کشورهای 
درآمد متوسط با مشکل اتکا به بخش های 
دارای افق رشــد محدود یا مشکل »ارزش 
افزایی« روبرو هســتند. از منظر شــرکتی 
)بنگاهی( نیز دام درآمد متوسط به مشکلات 
شرکت های کشــورهای درآمد متوسط در 
دســتیابی به فناوری پیشــرفته و رقابت 
با شرکت های پیشــرو )در سطح جهانی( 
نسبت داده می شــود.ازنظر محققان، رمز 
توســعه یافتگی پایدار و عبور از دام درآمد 

متوسط در ایجاد توانمندی های فناورانه و 
سیستم های نوآوری در سطح ملی، بخشی 
و بنگاهی )شرکتی( اســت. بدون داشتن 
توانمنــدی فناورانه قوی، صادرات پایدار و 
رشــد اقتصادی مستمر امکان پذیر نیست. 
همچنین برای عبور از دام درآمد متوسط 
نیاز به تنوع بخشی به تولیدات وجود دارد. 
در سطح ملی، کشور درآمد متوسط نیازمند 
عبور از اتکا به تولیــدات مبتنی بر مزیت 
منابع و نیروی کار بــه تولیدات مبتنی بر 
کارایی و فناوری اســت. به تعبیر دیگر این 
اقتصاد به جای تکیه بر مزیت نســبی باید 
به مزیت رقابتی و خلق مزیت دســت پیدا 
کند.از منظر سیاست های ملی، کشورهای 
درآمد متوســط برای خلق مزیت، نیازمند 
سطح بالایی از سرمایه انسانی هستند. این 
کشورها باید بتوانند نیروی انسانی متخصص 
برای دســتیابی به توان ابــداع و اختراع و 
بهبود کیفیت تولیدات پرورش دهند. این 
مســئله هم نیازمند کیفی شدن و مسئله 

محور شــدن نظام آموزشی و هم نیازمند 
تحول در نظام اجتماعی برای در برگرفتن 
ترجیحات نیروهای متخصص و اقناع آنها 

برای عدم مهاجرت است.
بــه  دســتیابی  بخشــی،  ســطح  در 
توانمندی های فناورانه، نیازمند طی کردن 
مرحلــه تنوع یابی محصولات و به دســت 
آوردن توانمندی تولید محصولات متنوع تر 
و بســط فعالیــت در رشــته فعالیت های 
بیشــتری اســت. درواقع مطالعات متأخر 
نشــان می دهند که دستیابی به توسعه نه 
صرفــاً با تخصصی شــدن در تولید برخی 
محصولات بلکه ابتدا با تنوع یابی و دستیابی 
به توان تولید محصولات بیشتر و سپس با 
تخصص یابی در تولیــد محصولات دارای 
قابلیت  بیشتر برای کشور درحال توسعه در 
زمینه دستیابی به مرز فناوری و پیشگامی 

در آنها قابل تحقق است.
در سطح شرکت )بنگاه( نیز دستیابی به 
توانمندی فناورانه در فعالیت های تخصصی 

اهمیت دارد. دستیابی به توانمندی فناورانه 
نیازمند طی کردن فرایند یادگیری است. 
با توجه به اینکــه فناوری ها دارای چرخه 
عمــر بوده و هــر فناوری پــس از مدتی 
منسوخ می شــود، سه مســیر رشد نظیر 
مسیر تقلیدی، پرشی و ابداعی پیش روی 
شرکت های کشورهای درآمد متوسط وجود 
دارد که در بروشــور به توضیح روش های 

مذکور پرداخته شده است.

 وضعیت اقتصاد ایران
اقتصاد ایران در سال های پس از جنگ 
جهانی دوم، با دستیابی به درآمد متوسط، 
برای چند دهه است که در وضعیت درآمد 
متوســط گیر افتاده اســت. در این میان 
تحولات و شوک های خارجی مانند جنگ و 
تحریم، در ناکامی اقتصاد ایران در دستیابی 
به همپایی مؤثر بوده اند اما به نظر می رسد 
اقتصاد ایران در حال حاضر برای دستیابی 

به همپایی راه دشواری در پیش رو دارد.
اقتصاد ایران در حال حاضر بیش از هر 
چیز نیازمند عادی ســازی روابط )خروج از 
شرایط تحریم( و تولید محوری )سودآوری 
بیشــتر فعالیت هــای تولیــدی در مقابل 
فعالیت هــای رقیب( در درجه اول اســت. 
در ادامه اقتصاد تنها در شــرایطی قادر به 
استمرار بخشی به رشد خود و دستیابی به 
همپایی خواهد بود که بتواند وابستگی به 
نفت را کاهش داده و تنوع بخشی به تولیدات 
خــود و بهبود قابلیت های دســت یابی به 
توانمندی فناورانه را چه در سطح ملی، چه 
در سطح بخشی و چه در سطح بنگاه تحقق 
بخشد. همچنین این نکته قابل توجه است 
که تولید محوری در سطح ملی، تنوع یابی 
در سطح بخشی و تحقق اقتصاد مقیاس و 
دستیابی به توانمندی رقابت پذیری جهانی 
در ســطح بنگاه برای خروج از دام درآمد 

متوسط دارای اهمیت است.

اقتصادهای درحال توسعه در »دام درآمد متوسط«

دلایل عدم رشد بخش خصوصی
رئیس کمیســیون انرژی اتاق ایران در یادداشتی با تاکید بر این نکته که 
بخش خصوصی توان نفس ندارد، نوشــته اســت: در جامعه ما به دلیل تورم 
دورقمی، مشــکلات شبکه بانکی، واقعی نبودن اقتصاد و سرکوب قیمت ها و 
عدم حمایت در صادرات و در یک کلام ناصحیح بودن زیرساخت ها که ریشه 
آن وابســتگی اقتصاد به نفت است و از دهه های گذشته وجود داشته، بخش 

خصوصی نمی تواند در فضای کسب و کار مناسب رشد کند.
رئیس کمیســیون انرژی اتاق ایران در یادداشتی با تاکید بر این نکته که 
بخش خصوصی توان نفس ندارد، نوشــته اســت: در جامعه ما به دلیل تورم 
دورقمی، مشــکلات شبکه بانکی، واقعی نبودن اقتصاد و سرکوب قیمت ها و 
عدم حمایت در صادرات و در یک کلام ناصحیح بودن زیرساخت ها که ریشه 
آن وابســتگی اقتصاد به نفت است و از دهه های گذشته وجود داشته، بخش 

خصوصی نمی تواند در فضای کسب و کار مناسب رشد کند.
در اقتصاد ایران نیز اگر زیرساخت های اقتصاد تعریف شود و فضای اقتصاد 
به نحوی باشــد که  بخش خصوصی بتواند فعال و در مسیر رشد باشد مدام 
کیک اقتصادی کشور بزرگ می شود و دولت ها از محل سهم حقیقی خودشان 
که همان مالیات است، درآمد کسب می کنند و هزینه های خود و کشور داری 
را پوشــش می دهند. از این رو، اگر در یک اقتصاد صحیح و مبتنی بر مبانی 
علمی که فضای کسب و کار درستی دارد، هر بخش از دولت و مجلس تا بخش 
خصوصی در جایگاه صحیح خود باشند، کیک اقتصادی با تکیه بر توان بخش 
خصوصی بزرگ تر می شود و دولت هم از این کیک استفاده می کند. البته در 
این میان یک اتفاق مثبت دیگر نیز رقم می خورد و آن هم ایجاد فرصتی برای 
سهم داشتن اقشار پایین جامعه در رشد اقتصادی و ایجاد درآمد ملی است. به 
عبارت دیگر از حضور بخش خصوصی در اقتصاد، غیر از طبقات متوسط که 
بخش خصوصی هستند، طبقات پایین جامعه نیز از این فرصت بهره می برند 
و با کار ایجاد شــده و رونق تولید، جزو فعالان اقتصادی قرار می گیرند. این 
رویه ای اســت که جز با فرصت دادن به بخش خصوصی ممکن نیســت. لذا 
اگر می خواهیم اقتصاد به  سمت توسعه، رونق و بزرگ شدن کیک اقتصادی، 
افزایش قدرت خرید مردم و کنترل تورم برود، باید به بخش خصوصی فرصت 
حضور بدهیم. اگر دولت ها اجازه دهند و خودشان را عقب بکشند و به دنبال 
فعالیت های رگولاتوری باشند، می توان این فرصت را ایجاد کرد که با کمک 

بخش خصوصی شاخص های اقتصادی را بهبود بخشید.
در جامعه ما به دلیل تورم دورقمی، مشــکلات شبکه بانکی، واقعی نبودن 
اقتصاد و سرکوب قیمت ها و عدم حمایت در صادرات و در یک کلام ناصحیح 
بودن زیرســاخت ها که ریشه آن وابستگی اقتصاد به نفت است و از دهه های 
گذشته وجود داشته، بخش خصوصی توان تنفس ندارد و در فضای کسب و 
کار مناسب نمی تواند رشد کند. بخش خصوصی در این اقتصاد نقش چندانی 
نداشته و دولت به صورت مداوم بزرگ و بزرگ تر شده و ما حتی شاهد هستیم 
که در بحران ها و تحریم ها که دولت از محل درآمدهای نفت عایدی چندانی 
ندارد، بازهم این حرکت به ســمت اقتصاد غیرنفتی و کمک گرفتن از بخش 
خصوصی جدی نیست و نگاه دولت به اقتصاد، مالک گونه است. حال اگر قرار 
باشــد سهم و نقش بخش خصوصی را در اقتصاد تقویت کنیم لازم است که 
سهم بخش خصوصی در اقتصاد را از 15 الی 20 درصد به حداقل 50 درصد 
در فاز اول افزایش دهیم. باید تصمیمات اشــتباه و عوامل این نابســامانی را 
اصلاح کنیم. به طور مثال زیرساخت های اقتصاد کلان را اصلاح کنیم و تورم 
را به نحوی کاهش دهیم؛ نقدینگی را به سمت تولید و فعالیت های اقتصادی 
سوق دهیم. زمانی که نقدینگی در تولید می آید، موتور تولید با کمک بخش 
خصوصی روشــن می شود و این مسأله با ثروت آفرینی واقعی به خودی خود 
تورم را کاهش خواهد داد. لذا برای آنکه شرایط بهتر شود، باید سیاست های 
غیرتورمی مثل انتشــار اوراق و جلوگیری از استقراض دولت از بانک مرکزی 
انجام شــود. نقدینگی به ســمت تولید برود و فضای کسب و کار بهبود یابد. 
رقابت پذیری بیشتر شود و بخش خصوصی در محیط رقابتی و نه رانتی رشد 
کنــد. نظام بانکی از بخش خصوصــی حمایت کند و منابع لازم را در اختیار 
بخش خصوصی واقعی قرار بدهد. ازهمه مهمتر، برای آنکه موتور مولد تولید 
و بخش خصوصی کار کند، لازم اســت که بازارسازی در خارج از ایران انجام 
شــود. بازار ایران برای پویا شــدن تولید و بخش خصوصی کافی نیست، باید 
روابط بین الملل خوبی داشته باشیم و سیاست ها و پروتکل ها بر مبنای توسعه 
اقتصــادی باشــد. و در آخر، باید به حرف بخش خصوصــی گوش داد و در 
تصمیم سازی ها نقش بخش خصوصی را بالا برد تا دولت با کمترین اشتباه، 

سیاست هایی برای بزرگ شدن کیک اقتصاد کشور اتخاذ کند.    

تاکید بر توافق قبلی تهران- ایروان برای کنترل آلاینده های رودخانه ارس

افتتاح و آغاز عملیات اجرایی۵۹ پروژه عمرانی ، اقتصادی و اشتغالزایی در دهه فجر در شهرستان رامیان

جشنواره فرهنگ اقوام جاذبه گردشگری و فرهنگی بسیار مهم برای گلستان است

وزیر نیروی ایران و وزیر اقتصاد ارمنستان با یکدیگر دیدار و گفت و گو کردند.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت نیرو )پاون(، »رضا اردکانیان« وزیر 
نیروی کشورمان روز دوشنبه در پایان دیدار و گفت و گوی خود با وزیر اقتصاد 
ارمنســتان در جمع خبرنگاران اظهار داشت: مسائل فیمابین با وزیر اقتصاد 
ارمنستان مرور شد و با توجه به این که وزارت نیرو ریاست کمیسیون مشترک 
همکاری های اقتصادی دو کشــور را بر عهده دارد، توســعه روابط تجاری و 

همچنین موانعی که بر سر راه این هدف قرار دارد مورد بحث قرار گرفت.
اردکانیان با اشــاره به رفع آلودگی رودخانه ارس به عنوان یکی از موارد 
مطرح شــده گفت: انتظار داریم که جدیت لازم را از سوی دولت جمهوری 
ارمنستان برای کنترل برخی آلاینده های این رودخانه شاهد باشیم و وعده های 

گذشته عملی شود.
به دلیل بیماری کووید1۹ در اجرای پروژه وقفه ایجاد شــد، اما خوشبختانه وی افزود: بحث خط سوم انتقال برق هم در حال پیشرفت است و هر چند 

مشــکلات آن برطرف شده و قطعا در نیمه نخست سال میلادی جاری این 
پروژه به بهره برداری خواهد رسید.

وی گفت: طرح های دیگر و همچنین زمینه های توسعه روابط هم وجود 
دارد که امید است با رفع موانع موجود هر چه زودتر شاهد این موضوع باشیم.

وزیر اقتصاد ارمنستان هم، با اشاره به موارد گفت و گو در خصوص روابط 
دو جانبه میان تهران و ایروان اظهار داشت: مهمترین این ها آلودگی رودخانه 

ارس و رفع این آلودگی است.
»وهان کروبیان« گفت: یک هفته قبل از سفر به ایران، شخصا به منطقه 
سفر کردم، از نزدیک موضوع  را مورد بررسی قرار دادم و شاهد این بودم که 

سیستم چرخشی آب در چه مرحله ای قرار دارد.
وی در پایان اظهار امیدواری کرد که این مســئله در آینده خیلی نزدیک 

انجام و از دستور کار خارج شود.

فرماندار شهرســتان رامیان از افتتــاح و آغاز عملیات اجرایی 5۹ پروژه 
عمرانی ، اقتصادی و اشتغالزایی با اعتباری بالغ بر ۹0۹ میلیارد ریال و اشتغال 

258 نفر در شهرستان در ایام الله دهه فجر امسال خبر داد.
مومنی -گلســتان آوای اقتصاد ،به گزارش روابــط عمومی فرمانداری 
رامیان ، مهندس جواد صادقلو فرماندار رامیان با تبریک ایام الله دهه فجر 
و گرامیداشت چهل و دومین طلیعه شکوهمند انقلاب اسلامی و نکوداشت 
یاد و خاطره امام راحل و شــهدای عزیز گفت : دهه فجر فرصت زیبنده و 
مغتنمی است تا کارگزاران دولت شمه ای از خدمات ، تلاش ها و عملکرد 
خود را به اطلاع مردم شریف برسانند . قطعا مردم عزیز میدانند که علی رغم 
توطئهها و تحریم ها ، دولت با پشتوانه همین مردم دستاوردهایی بزرگ و 

پیشرفت های قابل تحسین در تمامی حوزه ها داشته است .
ایشان علاوه بر تشریح برنامه های فرهنگی ویژه دهه فجر که با محوریت 

مردم خواهد بود در خصوص افتتاح پروژه ها بیان داشت: 5۹ پروژه عمرانی ، 
اقتصادی و اشتغالزایی با اعتباری بالغ بر ۹0۹ میلیارد ریال و اشتغال 258 

نفر در دهه فجر امسال به بهره برداری می رسد.
وی خاطر نشان کرد : از مجموع این پروژه ها 52 پروژه با اعتباری معادل 
566 میلیــارد ریال عمرانی ، 7 پروژه با اعتباری بالغ بر 3۴3 میلیارد ریال 

اقتصادی و اشتعال زا می باشد .
ایشــان در پایان از افتتاح ســاختمان شــهرداری خان ببین ، احداث 
مدرسه در دو روستای سلمان فارسی ، حسین آباد تپه سری ، آسفالت راه 
روستایی شهید باهنر، احداث و بهره برداری از 30 واحد مسکن جوانان در 
توران فارس ، اجرای طرح هادی در 6 روستای شهرستان ، احداث و بهره 
برداری از مجتمع ۴ واحدی مددجویان دارای دو معلول بهزیستی ، توسعه 
و نوســازی ماشین آلات ، تجهیزات و ادوات کشاورزی و همچنین احداث 
گلخانه هیدروپونیک سبزی و سیفی بعنوان بخشی از 5۹ پروژه شهرستان 

در دهه فجر امسال خبر داد.

آیت الله ســید کاظم نورمفیدی نماینده ولی فقیه در گلســتان و امام جمعه 
گرگان در دیدار با مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی استان 
گفت: جشنواره فرهنگ اقوام ایران زمین یک جاذبه گردشگری و فرهنگی بسیار 
مهم برای اســتان است که باید از آن به نحو احسن در راستای گلستان شناسی 
بهره برد.مومنی - گلستان آوای اقتصاد ،به گزارش روابط عمومی و امورفرهنگی 
اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی گلســتان، آیت الله سید 
کاظم نورمفیدی نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه گرگان یکشنبه پنجم 
بهمن ماه ۹۹ در دیدار با احمد تجری مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی گلســتان، گفت: جشنواره بین المللی فرهنگ اقوام ایران موضوع 
بســیار مهمی اســت و در واقع این جشــنواره آشــنایی ملی اقوام نسبت به 

یکدیگر اســت.او تاکید کرد: دیوار دفاعی گرگان یکی از موضوعات بسیار مهم 
و قابل توجه و تامل اســت که احیای آن توسعه استان در همه ابعاد را به همراه 
خواهد داشت.نماینده ولی فقیه در استان گلستان تصریح کرد: همه ما مسئولین 
نســبت به احیای دیوار دفاعی گرگان غفلت کردیم و وظیفه داریم نســبت به 
آن توجه ویژه داشــته باشــیم.امام جمعه شــهر گرگان بیان کرد: شهر تاریخی 
جرجان یکی دیگر از ظرفیت های مغفول مانده اســت بایــد احیای آن با نگاه 
کاربردی و توسعه گردشگری استان صورت پذیرد.آیت الله نورمفیدی با تاکید بر 
 این که میراث جهانی قابوس یک بنای شــاخص و منحصربه فرد برای استان و

 کشور اســت، گفت: باید به موضوعات مرمت و حفاظت این اثر منحصربه فرد 
جهانی توجه ویژه داشت.

مدیرعامل شــرکت شهرک های کشاورزی گفت: در 
دهه مبارک فجر، ۴3 پروژه شــهرک های کشاورزی به 

مساحت ۴60 هکتار به بهره برداری می رسد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت جهاد کشاورزی 
، علی اشــرف منصوری در حاشیه بازدید خبرنگاران از 
شــهرک کشــاورزی حصارگلی ورامین، اظهار کرد: در 
دهه مبارک فجر ســال جاری، ۴3 پروژه شهرک های 
کشــاورزی به مســاحت ۴60 هکتار بــه بهره برداری 
می رســد و با افتتــاح این پروژه ها بــرای 11 هزار نفر 

اشغالزایی خواهد شد.
به گفته مدیرعامل شــرکت شهرک های کشاورزی، 
اعتبار در نظر گرفته شــده بــرای اجرای این پروژه ها، 

533 میلیارد تومان بوده است.
منصوری با اشاره به اینکه 65 هکتار از پروژه های در 
حال افتتاح در دهه فجر مربوط به شهرک های گلخانه ای 
و مابقی آن مربوط به شهرک های دامپروری است، یادآور 
شــد: این پروژه ها در اســتان های گلستان، آذربایجان 

شــرقی، ســمنان، یزد، تهران، ایلام، اصفهان، اردبیل، 
کرمان و خراسان شمالی به بهره برداری می رسند.

مدیرعامل شرکت شهرک های کشاورزی با اشاره به 

اهمیت توسعه کشت گلخانه ای با توجه به کمبود آب در 
کشور، گفت: با توجه به محدودیت های آبی کشورمان، 
توسعه شهرک های گلخانه ای یکی از راه های صرفه جویی 

در مصرف آب در کشور است.به گفته منصوری، استفاده 
از تکنولوژی های روز دنیا مانند گلخانه ای هیدروپونیک 
می تواند مصرف آب را به حداقل برســاند و از هدررفت 
انرژی جلوگیری کند.مدیرعامل شــرکت شهرک های 
کشاورزی با اشاره به اینکه بهره برداری از شهرک های 
کشــاورزی از سال ۹8 آغاز شده است، یادآور شد: از 6 
هزار هکتار شــهرک های در حال ساخت و بهره برداری 
در حال حاضر 800 هکتار به بهره برداری کامل رسیده 
و تولیــدی بالغ بر 220 هزار تن محصول دارد و مابقی 
اراضی واگذار شده در شهرک های کشاورزی پیشرفت 
فیزیکی ۴0 تا ۹0 درصدی دارند.وی گفت: با توجه به 
این استعدادیابی انجام شده، حدود 273 هزار هکتار از 
عرصه های کشــور مستعد ایجاد شهرک های کشاورزی 
هستند.مدیرعامل شهرک های کشاورزی، ادامه داد: در 
کنار ایجاد شــهرک های گلخانه ای که از ضرورت های 
امروز کشاورزی کشور است به دنبال ایجاد شهرک های 

دام و طیور و آبزی پروری نیز بوده ایم.

43 پروژه شهرک های کشاورزی در دهه فجر به بهره برداری می رسد



3

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
چهارشنبه  1399/11/08

شماره : 1012
به گزارش شبکه اخبار اقتصادی و دارایی 
ایران )شــادا(، دکتر فرهاد دژپســند طی 
ســخنانی در این جلسه که در محل وزارت 
اقتصاد برگزار شــد، هدف از تشــکیل این 
صندوق را، جبران بخشــی از خسارت های 
مالی ناشی از حوادث طبیعی از جمله زلزله، 
ســیل، طوفان، صاعقه و سرمازدگی آسیب 
دیدگان این گونه حوادث طبیعی ذکر کرد.

وزیــر اقتصاد گفت: تقریبا حدود دو دهه 
بود که دولت ها پیگیر تشکیل این صندوق 
بوده اند، و به امیــد خدا از امروز این هدف 

تامین می شود.
دژپسند یادآور شد: با توجه به قرار گرفتن 
کشورمان بر روی نوار بحران های طبیعی از 
جمله سیل و زلزله و سایر حوادث طبیعی، 
تشکیل این صندوق از نیاز های جدی اقتصاد 

کشور بود.
وی عنوان کــرد: ایجاد صنــدوق بیمه 
همگانی حــوادث طبیعی منجــر به ایجاد 
اطمینان خاطر و آســودگی شــهروندان و 
ساکنین مناطق مختلف کشور که در معرض 

حوادث طبیعی هستند خواهد شد.
وزیر اقتصاد با بیــان اینکه، تمام فعالان 
صنعت بیمه و فعالان حوزه مدیریت بحران 
می داننــد، وقتی یک بحــران و حادثه در 
کشور حادث می شود، فشار زیادی به بودجه 
عمومی وارد می آید، تصریح کرد: این صندوق 

می تواند عامل نجات بودجه دولت باشد.
وی یادآور شد، در حال حاضر نیز دولت 

هزینــه های زیادی برای مقابله با بحران ها 
انجام میدهد اما این فشــار زیادی به بودجه 

های عمومی وارد می کند.
وزیراقتصاد گفت: صندوق بیمه همگانی 
حوادث طبیعی رویه ای پایدار و تثبیت شده 
دارد و با راه اندازی آن هم به دولت کمک می 
شود و هم در صورت بروز حادثه، به صاحبان 
واحد های مســکونی برای جبران خسارات 

خود، اطمینان خاطر میدهد.

دژپسند گفت: در حادثه سیل ابتدای سال 
13۹8 نیز شاهد بودیم، جبران خسارات برای 
استان هایی که منازل و محصولات کشاورزی 
آنها بیمه شده بود، بطور متمایزی، بار کمتری 
بر دوش دولت گذاشت، زیرا بیمه ها متکفل 

پرداخت خسارت به آسیب دیدگان بودند.
وزیر اقتصاد تصریح کرد: باید توجه داشت، 
عضویت در این صندوق، بر خلاف سایر بیمه 
ها اختیاری نبوده و اجباری است که این تاثیر 

گذاری آن را بیشتر می کند.
وی گفت: ساختار قانون تاسیس صندوق 
بیمه همگانی حوادث طبیعی بگونه ای است 
که عمده دستگاه های مرتبط اعم از وزارت 
کشور، مسکن و شــهر سازی، تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی، بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشــکی، ســازمان برنامه و بودجه کشور 
و رییس ســازمان مدیریت بحران کشــور، 
بانک مرکزی جمهوری اســلامی را، درگیر 

و وارد ماجرا کرده اســت.وزیر اقتصاد افزود: 
جامعیت ترکیب هیات امنای صندوق بیمه 
همگانی حوادث طبیعی حاکی از اراده دولت 
و مجلس اســت که می خواهد این اتفاق به 

سرعت شکل بگیرد.
دژپسند گفت: این صندوق خوشبختانه، 
به شکلی هدفمند، افراد تحت پوشش نهاد 
های حمایتی، را مشمول حمایت های خود 
می کند.وی با اشاره به شکل گیری سریع، 
تایید اساسنامه و تعیین مدیرعامل صندوق 
در نخستین جلسه هیات امنا افزود: امروز در 
مورد چگونگی تامین مالی صندوق نیز بحث 
شد و قرار شد نماینده سازمان برنامه و بودجه 
با کمک اعضاء؛ این موضوع را پیگیری کنند.

وزیر اقتصاد با بیــان اینکه امروز آرزوی 
دیرینه صنعت بیمه برای تاســیس صندوق 
بیمه همگانی حوادث طبیعی محقق شــد، 
اظهار داشت: مقرر شــده است، هیات امنا 
بطور فوق العــاده، ظرف یکماه آینده، همه 
کارهای مربوط به صندوق را پیگیری کنند.

دژپسند با اشــاره به انتخاب مدیر عامل 
صندوق بیمه همگانــی حوادث طبیعی در 
جلسه امروز با رای قاطع بخش اعظم هیات 
امنا، این اتفاق را نشانه عزم جدی دولت برای 

تحقق اهداف تاسیس صندوق عنوان کرد.
گفتنی است، در این نشست اعضای هیات 
امنای صندوق بیمه همگانی حوادث طبیعی، 
به اتفاق آراء رضا کاظمی تکلیمی را به عنوان 

مدیر عامل این صندوق انتخاب کردند.

مردمی کردن اقتصاد، نسخه نجات بخش
ایران پسا انقلاب اســلامی دستاوردهای زیادی را در عرصه های مختلف به 
همراه داشته است و توانست احیاگر بسیاری از خواسته ها و آرمان های ملت ایران 
باشد. در این میان، دو عرصه دفاع، امنیت و اقتصاد، معیشت مسیرها و وضعیت 
های بسیار متفاوتی را طی کرده اند؛ یعنی آنچه در عرصه اقتصاد و معیشت به 
وجود آمده، برعکس آن چیزی است که در حوزه دفاع و امنیت رقم خورده است.

بنا به گفته دکتر محســن رضایی، جمهوری اسلامی ایران دو بال برای پرواز 
جهت تحقق اهداف انقلاب دارد: یکی بال امنیت و دفاع و دیگری بال اقتصاد و 
فرهنگ. آنچه واضح به نظر می رســد این اســت که بال امنیت و دفاع به بنیان 
اقتدار ایران بدل شــده اســت و بال دیگر پاشنه آشیل کشور و مرکز ثقل ایجاد 
کننده بسیاری از بحران ها و مسائل. بر همین اساس است که در دو دهه گذشته 
شاهد آن هستیم که مقام معظم رهبری نامگذاری هر سال را به مسائل اقتصادی 

اختصاص می دهد.
در واقع می توان گفت، جمهوری اســلامی ایران توانسته معضل 300 ساله 
اقتدار و امنیت را حل کند اما در حوزه اقتصادی با آنچه مطلوب اســت فاصله 
زیادی دارد. حال ســوال این اســت که چه باید کرد؟ چه راه حلی برای نجات 

اقتصاد کشور وجود دارد؟
پاسخ را باید در همان نسخه موفق امنیت و دفاع یافت. یعنی مردمی کردن 
وحکمروایی مردمی. بدون تردید آنچه به بیشــینه سازی قدرت ایران در عرصه 
دفاع و امنیت کمک برجسته ای کرد، مردمی کردن آن بود. همان چیزی که تا 
پیش از انقلاب وجود نداشــت و ایران بیشتر مصرف کننده امنیت شرق و غرب 
بود. پس از انقلاب اسلامی، دفاع مقدس نقطه شروع حمکروایی مردمی در عرصه 
دفاع و امنیت بود. در واقع، در این برهه حســاس، در برابر ســلاح و تجهیزات و 
لجســتیک سنگین ارتش عراق، مردم ایران قرار داشتند و توانستند بر نبرد تن 
ها در برابر تانک ها پیروز شوند. امنیت و دفاع »مردم بنیاد« در این دوره شکل 
گرفت و پس از آن در چارچوب های تصمیم سازی امنیتی و نظامی کشور نهادینه 
شد. امنیتی مبتنی بر نقش مستقیم و بلاواسطه مردم که در نهادهایی همچون 
ســپاه پاسداران انقلاب اسلامی، بسیج و امثالهم تبلور یافت و شاهد انتقال این 
تجربه بزرگ به ملت های منطقه در قالب محور مقاومت بودیم که شهید قاسم 

سلیمانی پرچمدار آن بود.
مردمی کردن اقتصاد همان مســیر و راهبردی اســت که در عرصه دفاعی و 
اقتدر رفته ایم و نتایج آن را به خوبی می بینیم. با این حال، علی رغم تاکیدات 
مقام معظم رهبری نه تنها از اقتصاد مردم بنیاد فاصله گرفته ایم بلکه به صورت 
خواسته یا ناخواسته شاهد یک اقتصاد غیر مردمی، طبقاتی و تبعیض آمیز هستیم.

نتیجه این اقتصاد غیرمردمی و شاید بی بنیاد، خطر تعمیق شکاف میان مردم 
و نظام سیاســی بوده است. بر همین اساس است که دشمنان ملت ایران نیز با 
اعمال تحریم های اقتصادی به دنبال افزایش نارضایتی های سیاسی، اجتماعی 
و حتی امنیتی هســتند. این در حالی است که به جهت مردمی بودن امنیت و 
دفاع، تحریم ها نه تنها اثری بر قابلیت های نرم افزاری و ســخت افزاری حوزه 

نظامی نداشت، بلکه زمینه تقویت آن را فراهم آورد.
مردمی سازی اقتصادی اساس اقتصاد مقاومتی است. رهبر معظم انقلاب در 
رابطه با اینکه اقتصاد مقاومتی و مردمی کردن اقتصاد به چه معناســت عنوان 
کرده است: »این اقتصادی که به عنوان اقتصاد مقاومتی مطرح میشود، مردم بنیاد 
است؛ یعنی بر محور دولت نیست و اقتصاد دولتی نیست، اقتصاد مردمی است؛ با 
اراده ی مردم، سرمایه ی مردم، حضور مردم تحقّق پیدا میکند. امّا »دولتی نیست« 
به این معنا نیست که دولت در قبال آن مسئولیّتی ندارد؛ چرا، دولت مسئولیّت 
برنامه ریزی، زمینه سازی، ظرفیّت ســازی، هدایت و کمک دارد. کار اقتصادی و 
فعّالیّت اقتصادی دســتِ مردم اســت، مال مردم است؛ امّا دولت ـ به عنوان یک 
مســئول عمومی ـ نظارت میکند، هدایت میکنــد، کمک میکند. آن جایی که 
کسانی بخواهند سوء استفاده کنند و دست به فساد اقتصادی بزنند، جلوی آنها 
را میگیرد؛ آنجایی که کسانی احتیاج به کمک دارند، به آنها کمک میکند«)حرم 

مطهر رضوی 1/1/13۹3(.
دکتر محســن رضایی نیز که سال ها راهبرد مردمی کردن اقتصاد را از همه 
تریبون ها تشریح کرده است معتقد است مردمی کردن اقتصاد به معنای حضور 
حقیقی مردم در عرصه اقتصادی، از برنامه ریزی تا اجرا و نظارت است و یکی از 
ارکان مهم اقتصاد مقاومتی نیز محســوب می شود، وی در همین رابطه عنوان 
کرده است: »در تمام دنیا جنگ ها را دولت ها اداره می کنند و اقتصاد را به مردم 
می دهند. در ایران ما بالعکس شــده است؛ جنگ را مردم اداره کردند، اقتصاد را 

دولتی کردند. 
بیست سال است می گوییم اقتصاد را بدهیم دست مردم، ایالت های اقتصادی 
درست  کنیم و تقسیم کار ملی  کنیم .اقتصاد مردمی در ظاهر با اقتصاد آزاد شبیه، 
ولی در ماهیت و ساختار و روابط متفاوت هستند. اقتصاد مردمی شامل تعاونی ها و 
بنگاههای خصوصی و کسب و کارهای بزرگ و متوسط و کسب وکارهای کوچک 
می شــود. اما تفاوت اصلی اقتصاد مردمی با اقتصاد ســرمایه داری و اقتصاد آزاد 
این است که شهر اقتصادی و کارآفرین واحد و عنصر اصلی اقتصاد است به جای 

بنگاه داری که کانون اقتصاد آزاد است«.
در نهایت اینکه، بدون در پیش گرفتن آنچه در حوزه دفاع و امنیت رفته ایم؛ 
یعنی مردم کردن و مردمی ســازی، اقتصاد کشــور در ریل توسعه قرار نخواهد 
گرفت و همواره باید شاهد تلاطم های اقتصادی متعدد، افزایش شکاف طبقاتی، 
تعمیق فاصله میان مردم و نظام سیاسی، حفظ اثرات تحریم ها و گروگان گرفتن 

معیشت مردم باشیم.

 
 

 
 

عضو کمیســیون عمران مجلس با بیان اینکه شناورسازی قیمت  بلیط 
هواپیما به دلیل خلاء نظارتی دستگاه  های متولی به رهاسازی تبدیل شده 
اســت، گفت:ســوء مدیریت بخش دولتی نباید از جیب مردم جبران شود؛ 
بنابر این موضوع مذکور را در کمیســیون عمران به صورت جدی پیگیری 

خواهیم کرد.
مجتبی یوسفی  ضمن انتقاد از عدم نظارت بر قیمت  بلیط  هواپیما اشاره 
کــرد و گفت: نظارت حلقه مفقوده دولــت بوده به نحوی که امروز افزایش 
لجام گسیخته قیمت ها را در همه زمینه ها شاهد هستیم،؛از طرفی مردم را 
به حمل و نقل عمومی و عدم استفاده از وسایل شخصی دعوت می کنیم اما 

شرایط را برای استفاده مردم از این وسایل مهیا نمی کنیم.

 قیمت بلیط هواپیما شناورسازی نشده بلکه رهاسازی شده است
نماینده مردم اهواز در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه در حال حاضر 
قیمت بلیط هواپیما شناورسازی نشده بلکه رهاسازی شده است تاکید کرد: 
در شرایط شــیوع ویروس کرونا شرکت های هواپیمایی در تمامی کشورها 
به دلیل محدودیت های تردد، برای مســافران آپشــن  هایی در نظر گرفته 
یا قیمت ها را کاهش دادند، این در حالی اســت که در ایران شاهد افزایش 

قیمت بلیط هواپیما هستیم.
این نماینده مردم در مجلس افزود: صنعت هوایی با توجه به افزایش نرخ 
ارز و عدم حمایت دولت دچار مشــکلات عدیده ای است، اما نباید با گرانی 

بلیط ها کوتاه ترین مســیر را برای بهبود وضعیت و یا رفع مشکلات صنعت 
هوایی کشــور انتخاب کنیم، چرا که این کار موجب کاهش سفر با هواپیما 

شده و ضربه اصلی مجدداً به شرکت ها وارد می شود.

 افزایــش قیمت بلیط هواپیما در دوران غیر پیک ناشــی از 
سوءمدیریت وزارت راه و شهرسازی است

عضو کمیسیون عمران در مجلس شورای اسلامی، افزایش قیمت بلیط 
هواپیما را ناشی از سوءمدیریت وزارت راه و شهرسازی و سازمان هوایی کشور 
در حوزه نظارت دانست و تاکید کرد: روزهای اخیر در حالی با افزایش قیمت  
بلیط هواپیما مواجه می شــویم که در فصل پیک سفر نیستیم، اگر در این 
دوره زمانی نتوانیم قیمت ها را کنترل و نظارت کنیم در روزهای پیک سفر 

نمی توانیم مدیریت کنیم. شناورسازی قیمت بلیط هواپیما را آقای آخوندی 
وزیر ســابق راه و شهرسازی راه اندازی کرد، این امر در حالی رخ داد که ما 

در ایران با محدودیت تعداد ناوگان هوایی کشور مواجه هستیم.

 شناورســازی بلیط هواپیما با وجود محدودیت ناوگان هوایی 
کشور، انحصار ایجاد می کند

یوســفی اضافه کرد: در فرودگاه های کشــورهای اروپایی تعداد زیادی 
هواپیما برای یک مسیر وجود دارد و مسافر قدرت انتخاب دارد اما در ایران 
به دلیل محدودیت های موجود در تعداد هواپیما، در برخی از موارد مسافران 
از هفته های قبل از سفر خود نیز بلیط هواپیما پیدا نکرده و یا با سختی تهیه 
می کنند. در این شرایط است که انحصار به وجود آمده و باید مورد نظارت 

جدی مسئولان امر قرار بگیرد.

 سوء مدیریت بخش دولتی نباید از جیب مردم جبران شود/ 
ورود مجلس به افزایش قیمت بلیط هواپیما

عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: ما نیز معتقدیم 
باید صنعت هوایی کشور سرپا بماند اما سوء مدیریت بخش دولتی نباید از 
جیب مردم جبران شــود. بنابر این موضوع افزایش قیمت بلیط هواپیما را 
به صورت جدی در کمیسیون عمران مجلس پیگیری کرده و از وزیر راه و 

شهرسازی سوال خواهیم کرد.

نایب رییس کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی از حمایت تمام 
قد مجلس یازدهم از حقوق کارگران خبر داد.

ولی اسماعیلی در خصوص افزایش حقوق کارگران گفت: هر ساله پایان 
سال مبنای زمانی تعیین افزایش حقوق کارگران است و با برگزاری جلسه ای 
متشکل از نمایندگان صنوف کارگری و مسئولان وزارت کار و رفاه اجتماعی 

مبنای رشد حقوق کارگران مشخص می شود.
 نماینده مردم گرمی و  مغان در مجلس شــورای اسلامی افزود: افزایش 
حقوق کارگران در هر سال 50 درصد کمتر از واقعیت های اقتصادی جامعه 
رشد داشته است، امسال تلاش بسیاری صورت می گیرد تا این افزایش حقوق 
با واقعیت های اقتصادی همخوانی داشته باشد در جلسه ای که با مسئولان 
وزارت کار داشتیم قرار بر این شده تا افزایش حقوق کارگران بر مبنای تورم 

حاکم بر جامعه باشد.

 تورم مبنای افزایش حقوق است
وی ادامه داد:  ســعی بر این اســت تا تعدادی از نمایندگان مجلس هم 
در مراســم تعیین حقوق کارگران حضور داشته باشند، امیدواریم با توافقی 
که صورت می گیرد این رشد حقوق بر مبنای تورم در جامعه باشد و شاهد 
افزایش قابل توجهی از حقوق کارگران باشیم تا شرمنده این قشر زحمتکش 

در شرایط ناخوشایند کرونا نباشیم.

 منطقه ای خط فقر را مشخص کنیم
اســماعیلی در خصوص اقدامات مجلس در تعیین خط فقر گفت: مرکز 
پژوهش هــای مجلس اقداماتی در جهت تعیین خط فقر انجام داده اســت 
اما هنوز تکمیل نشــده برای تعیین خط فقر نمی توانیم یک نسخه واحدی 
بپیچیم؛ اگر منطقه ای اقدام به تعیین خط فقر کنیم بدون شک سریع تر به 
نتیجه خواهیم رسید، به فرض مثال قیمت کالاهای اساسی در شهرستان ها 
با کلانشــهرها متفاوت اســت یا اجاره بهای منزل استیجاری و... بر همین 
اساس باید منطقه ای خط فقر مد نظر قرار دهیم تا بهتر و عادلانه تر بتوانیم 

مشکلات معیشتی مردم را مورد بررسی قرار دهیم.
نماینــده مردم در مجلس یازدهم ادامــه داد: اگر اطلاعات درآمدی هر 
فردی براساس کد ملی افراد جامعه از کارمندان و کارگران بر مبنای منطقه 
زندگی افراد ثبت شود؛ هزینه ها و تورم در جامعه منطقه ای مشخص می شود.

 پرداخت حق مسکن، حق سنوات و بن خواربار از حقوق ابتدایی 
کارگران است

اسماعیلی تاکید کرد: پرداخت حق مسکن، حق سنوات، بن خواربار و... 

همه یک قانون و از حقوق کارگران محسوب می شود؛  بسیاری از کارگران 
از دریافت آنها محروم هستند؛ نمایندگان کمیسیون اجتماعی تلاش می کند 
تمام مواردی که حق کارگران است در بحث حقوق و دستمزد آنها دیده شود 

امیدواریم دولت هم همکاری لازم را در این خصوص داشته باشد.
وی در ادامه خاطر نشــان کرد: در خصوص کارگران بدون قرارداد کتبی 
بارها مشکلاتی ایجاد شــده و تامین اجتماعی به کارفرمایانی که کارگران 
بدون بیمه را تهدید به بیکاری می کنند و با کمترین خدمات آنها را به کار 
می گیرند، هشدار داده است. اسماعیلی در مورد طرح دو بار افزایش حقوق 
کارگران در سال گفت: افزایش دو بار حقوق کارگران در سال به دلیل شرایط 
ناخوشایند اقتصادی و تورم حاکم بر جامعه در کمیسیون اجتماعی مطرح 

شد اما به دلیل اینکه هزینه های برای دولت داشت با مخالفت روبرو شد.
نایب رییس کمیســیون اجتماعی مجلس شورای در پایان خاطر نشان 
کرد: در حال حاضر کف تورم ۴5 درصد در جامعه اســت و افزایش حقوق 
کارگران برمبنای رشــد تورم باید افزایش یابد، انتظار داریم حقوق کارگران 
بالای ۴5 درصد افزایش یابد و تمام سعی نمایندگان بر همین مبنا خواهد 
بود که این افزایش حقوق بر مبنای تورم رشد داشته باشد؛ نمی توانیم صد 
در صــد رقمی را عنوان کنیم اما مجلس یازدهم تمام قد از حقوق کارگران 

حمایت خواهد کرد.

شناورسازی نرخ بلیت هواپیما به رهاسازی قیمت ها تبدیل شده است

حمایت تمام قد مجلس یازدهم از حقوق کارگران

 خبر
 یارانه و کسری بودجه

اگر نقدینگی کنترل شــده و از دســت درازی در منابع بانکی خودداری 
کنیم، تورم نیز افزایش نمی یابد. بنابراین نگرانی در خصوص ابرتورم نیز از بین 
می رود.اگر نقدینگی کنترل شــده و از دست درازی در منابع بانکی خودداری 
کنیم، تورم نیز افزایش نمی یابد. بنابراین نگرانی در خصوص ابرتورم نیز از بین 
می رود.مصوبه کمیســیون تلفیق مجلس برای افزایش یارانه ها اگرچه باید در 
صحن علنی مجلس نیز به تصویب برسد تا قدرت اجرایی داشته باشد اما باید 
توجه داشــت در شرایطی که کشور برای سال آینده با کسری عملیاتی 320 
هزار میلیارد تومانی روبه رو خواهد شــد، افزایش هزینه های تکلیفی می تواند 

ایران را به ابرتورم نزدیک کند.
درخصوص افزایش مبلغ یارانه ها لازم اســت چند نکته را خاطرنشان کنم؛ 
اول اینکه معتقدم ابرتورمی در اقتصاد رخ نخواهد داد و تجربه ای نیز برای آن 
نخواهیم داشت. ابر تورم یعنی تورم سه رقمی که مطمئن هستم اقتصاد ایران 
با آن فاصله دارد.نکته دوم این اســت که اگر منشا 320 هزار میلیارد تومان، 
پول واقعی و مشــخصی نباشد و ندانیم از کجا تامین می شود، در دلش تورم 
دارد.نکته ســوم در خصوص افزایش دو برابری یارانه ها در این است که به نظر 
می رسد دو عاملی که منجر به پدید آمدن شرایط فعلی اقتصادی شد، ویروس 
کرونا و تحریم ها باشد.همین دو عامل سبب شد اقتصاد ایران شرایط به مراتب 
متفاوت تر از ســال های دیگر را تجربه کند. از آنجایی که ترامپ از کاخ سفید 
رفته و به نظر می رســد لغو تحریم ها با روی کار آمدن بایدن راحت تر صورت 
گیرد و از سوی دیگر امید به تولید و توزیع واکسن، کاهش آمارهای مبتلایان 
و مرگ و میر را در بر داشته باشد، وضعیت برای اقتصاد ایران در سال آینده 
بهتر خواهد بود، چرا که لغو تحریم ها می تواند منابع ارزی وارد شده به کشور را 
افزایش دهد. در پایان باید به این نکته اشاره کرد که اگر نقدینگی کنترل شده 
و از دســت درازی در منابع بانکی خودداری کنیم، تورم نیز افزایش نمی یابد. 

بنابراین نگرانی در خصوص ابرتورم نیز از بین می رود.

ســخنگوی کمیســیون تلفیق لایحه بودجه ســال 
1۴00 مجلس گفت: بر اســاس مصوبه این کمیسیون 
تمامی یارانه ها در ســال آینده تجمیع شده و علاوه بر 
آن یــک ردیف در تبصره 1۴ بــرای مددجویان کمیته 
امداد و بهزیستی قرار داده شده تا برای پرداخت یارانه و 

مستمری، از منابع پایدار برخوردار شود.
رحیم زارع سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 
ســال 1۴00 مجلس در نشست خبری روز )دوشنبه، 6 
بهمن ماه( در تشریح مصوبات این کمیسیون با اشاره به 
تجمیع یارانه ها در ســال آینده، گفت: بر اساس مصوبه 
این کمیسیون در سال آینده به 35 میلیون نفر به صورت 
ماهانه 183 هزار تومان، به 23 میلیون نفر ماهانه 136 
هــزار تومان و به 20 میلیون نفر هــم ماهانه ۹1 هزار 
تومان پرداخت خواهد شد.وی ادامه داد: همچنین برای 
10 میلیون نفر مددجویان کمیته امداد و بهزیستی که 
در دل همــان 35 میلیون نفر قرار دارند، مبلغ 1۹ هزار 
میلیارد تومان منابع در اختیار کمیته امداد و بهزیستی 
برای پرداخت مستمری مددجویان قرار داده خواهد شد 
تا علاوه بر یارانه این مســتمری را هم به صورت ماهانه 

پرداخت کنند.
زارع افزود: دولت در لایحه بودجه سال 1۴00 برای 
10 میلیون نفر مددجوی کمیته امداد و بهزیستی مبلغی 
حدود 7 هزار و 800 میلیارد تومان منابع قرار داده بود 
که در کمیســیون تلفیق بودجه این عدد را به 1۹ هزار 

میلیارد تومان رساندیم. همچنین 1۹ هزار میلیارد تومان 
را در ردیف های کمیته امداد و بهزیستی در بودجه قرار 
دادیم تا در سال های آینده پایداری منابع برای پرداخت 

مستمری و یارانه مددجویان وجود داشته باشد.
 سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال 1۴00 
مجلس تصریح کرد: به کمیته امداد و سازمان بهزیستی 
اجازه داده شــد تا در ســال آینده حدود 2 میلیون نفر 
مشمولان دریافت یارانه را که به نحوی از انحا از دریافت 
یارانــه جا مانده اند را تحت پوشــش خود قرار داده و به 
آنها یارانه پرداخت کند.زارع گفت:دو هزار میلیارد تومان 
برای خرید تبلت، عینک، سمعک، تجهیز هنرستان ها و 

مدارس شبانه روزی در مناطق محروم در اختیار وزارت 
آموزش پرورش در سال آینده قرار گرفت.

وی اظهار کرد: به موجب مصوبه کمیســیون تلفیق 
بودجه، مبلغ 13 هزار و ۴00 میلیارد تومان برای کاهش 
فقر مطلق در سال 1۴00 در اختیار کمیته امداد و سازمان 

بهزیستی قرار خواهد گرفت.
زارع ادامه داد: همچنین مبلغ 3 هزار و 200 میلیارد 
تومان برای کاهش آسیب های اجتماعی، 500 میلیارد 
تومان برای حمایت از زنان سرپرست خانوار، ۴00 میلیارد 
تومان برای حمایت از خانواده های زندانیان، 5 هزار و 600 
میلیارد تومان برای حقوق و غذای سربازان و دو هزار و 

70 میلیارد تومان برای بیمه باربران، خادمان مساجد و 
دیگر موارد مشخص در سال 1۴00 تخصیص داده شد.

 سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال 1۴00 
مجلس اظهار کرد: براساس مصوبه این کمیسیون، 22 
هزار میلیارد تومان بــرای خرید گندم، دو هزار و ۹50 
میلیارد تومان برای یارانه نهاده ها، عوامل تولید و خرید 
تضمینی محصولات کشــاورزی، 5 هزار میلیارد تومان 
برای خرید یا ساخت مسکن محرومان و رزمندگان معسر، 
۹00 میلیارد تومان برای امور رفاهی و تغذیه دانشجویان، 
هــزار و 70 میلیارد تومان برای صندوق بیمه اجتماعی 
کشاورزان، روستاییان و عشایر و همچنین ۴ هزار و ۹0 
میلیارد تومان برای بیمه تکمیلی ایثارگران در سال آینده 
تخصیص یافت.وی تأکید کرد: باقی موارد هم به تناسب 
ذکر شده در تبصره 1۴ در حوزه های مختلف مانند تولید، 
سلامت، محرومین، دارو و ... در کمیسیون تلفیق بودجه 
تصویب شده است.زارع تصریح کرد: 267 هزار میلیارد 
تومان منابع درآمدی پیشــنهادی دولت در تبصره 1۴ 
لایحه بودجه سال 1۴00 بود که با توجه به منابع حاصله 
از حوزه های مختلف در بررســی های کمیسیون تلفیق 
بودجــه، این عدد به حدود ۴30 هزار میلیارد تومان در 
بحث هدفمندی یارانه ها و تبصره 1۴ رسید. البته حدود 
7۹ هزار میلیارد تومان در قالب های مختلف بویژه سهم 
1۴.5 درصد نفت و گاز پالایشگاه ها و پتروشیمی ها  از 

عدد ۴30 هزار میلیارد تومان کسر شده است.

اختصاص دو هزار میلیارد تومان منابع برای خرید تبلت و تجهیز مدارس مناطق محروم

وزیر اقتصاد با اشاره به راه اندازی صندوق بیمه همگانی حوادث طبیعی عنوان کرد:

امروز یكی از روز های بیاد ماندنی صنعت بیمه است
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
چهارشنبه  1399/11/08

شماره : 1012

 سومین جلسه مذاکره با سرمایه گذاران متقاضی سرمایه گذاری 
پروژه دریای عمان برگزار گردید

بــه گزارش روابط عمومی شــرکت آب منطقه ای یــزد، در ادامه فرآیند 
شناسایی، ارزیابی و انتخاب سرمایه گذاران متقاضی در خصوص پروژه شیرین 
سازی و انتقال آب از دریای عمان به استان یزد، جلسه مذاکره با دو متقاضی 
سرمایه گذاری شامل شرکتهای »ماشین سازی ویژه« و »لوله و ماشین سازی 

ایران« برگزارشد.
در این جلسه که با حضور اعضای کمیته استانی پروژه دریای عمان تشکیل 
گردید نمایندگان شرکتهای مذکور نقطه نظرات و پیشنهاد های خود را خصوص 

مشارکت و سرمایه گذاری در این پروژه مطرح نمودند.

 عملکرد خیره کنندۀ مرغ »آرین« در روزهای اول؛ ۸درصد بیشتر 
از نمونه های خارجی

یک تولیدکننده مرغ گفت: آرین به میزان خیره کنندۀ 8 درصد در روز اول، 
اصطلاحاً »هچ« یا جوجه دهی بیشــتری داشــته است، به این ترتیب که رقم 
هــچ در روز اول برای جوجه هــای خارجی 67 و برای آرین 75 بوده که برای 

ما بسیار شگفتی ساز بود.
ســید عزیز حســینی با بیان اینکه حدود یک درصد گوشــت مرغ کشور 
از زنجیــرۀ تولید گوشــت مرغ اروم گهر دانه، با برنــد »مرغ دهکده«، تأمین 
می شــود، خاطرنشان کرد: ما صفر تا صد زنجیرۀ تأمین را در اختیار داریم، از 
تولید خوراک دام و سیلوی مختص این خوراک تا مزارع مادری ما که ظرفیت 
تأمین 200هزار قطعه مادر را دارد، تا ظرفیت جوجه کشــی 30میلیون عدد 
تخم مرغ و تولید 20هزار تن گوشــت در سال، و همچنین کشتارگاه صادراتی 

با درجۀ A+ و نهایتاً سیستم حمل و نقل، همگی در مجموعۀ ما وجود دارد.
وی ادامــه داد: ما به عنوان تولیدکننده و ســربازان حوزۀ امنیت غذایی، از 
خردادماه امســال که متوجه شدیم ممکن است کشور در حوزۀ مرغ در آینده 
با مشــکل مواجه شــود، تلاش کردیم در حد مقدورات در حل این مشکلات 

سهیم باشیم.
حســینی »عِرق ملی« اش را عامل محرّک مشارکت در پروژۀ آرین عنوان 
کرد و افزود: سال ها به دروغ شایع شده بود که آرین در عملکرد بسیار ضعیفتر 
از نژادهای خارجی است و برای تولیدکننده صرفۀ اقتصادی ندارد، ما با توجه 
به توان تولیدیمان این ریســک را پذیرفتیم کــه ببینیم آیا عملًا تولید آرین 

بصرفه است یا خیر. 
لــذا از دو نژاد یکی خارجی و یکی داخلی در یک روز جوجه ریزی کردیم 

تا عملکردها مقایسه شود.
وی تأکید کرد: تا اینجا باید به اســتحضارتان برســانم که آرین به میزان 
خیره کنندۀ 8 درصد در روز اول، اصطلاحاً »هچ« یا جوجه دهی بیشتری داشته 
اســت، به این ترتیب که رقم هــچ در روز اول برای جوجه های خارجی 67 و 
برای آرین 75 بوده که برای ما بسیار شگفتی ساز بود. البته باید صبر کنیم و 
ببینیم در میانه های تولید که در نهایت نمونه های خارجی به رقم های 85 تا 
۹0 می رســد، آرین چه عملکردی خواهد داشت. ما شاخصه های دیگر را نیز 

کنترل و متعاقباً اعلام خواهیم کرد.

 کرونا مصرف قارج را 3۰ درصد افزایش داد
رئیس هیئت مدیره انجمن پرورش دهندگان قارچ خوراکی کشور با اشاره به 
نزدیک شدن به رویش قارچ های سمی در جنگل ها و مراتع از مردم خواست 
که ازدستفروشــان قارچ نخرند گفت: با شیوع بیماری کرونا در کشور مصرف 

قارچ خوراکی 30 درصد افزایش یافت.
مهدی رجبی  رئیس هیئت مدیره انجمن پرورش دهندگان قارچ خوراکی 
کشور اظهار کرد: سالیانه حدود 800 هزارتن کمپوست برای بستر رویش قارچ 
خوراکی در کشور تولید می شود که نقش اساس برای تولید قارچ در کشور دارد 
به همین دلیل انجمنی تحت عنوان  انجمن تولیدکنندگان بستر رویش قارچ 
خوراکی یا کمپوست ایجاد شد.وی با اشاره به اینکه 75 واحد تولید بستر قارچ در 
کشور وجود دارد که 60 واحد آن اکنون با ظرفیت کامل در حال تولید هستند 
افزود:  برای تولید۹00 هزار تن پروانه تولید در این زمینه صادر شده، اما اکنون 
800 هزارتن تولید می شود. رییس هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان بستر 
رویش قارچ خوراکی به ازای  تولید هر پنج کیلوگرم کمپوســت یک کیلوگرم 
قارچ تولید می شود تصریح کرد:  نیاز سالانه حدود 180 هزار تن قارچ خوراکی 
در صنایــع و حدود 20 هزار تــن در واحد های غیر مجاز و خانگی تولید می 
شــود.رجبی گفت: برای تولید کمپوست کاه و کلش باقی مانده از تولید گندم 
و کود مرغی استفاده می شود که در واقع فعالیت زیست محیطی است.  وی 
اضافه کرد: اکنون افزون بر ۴00 هزار تن کاه و کلش دور ریز  و 300 هزارتن 

کود مرغی گوشتی در واحدهای بستر قارچ استفاده می شود. 
این مقام صنفی تصریح کرد: ســال گذشته هر کیلوگرم کاه و کلش ۴20 
تومان و کود مرغی ۴00 تا 500 تومان قیمت داشت که اکنون هر کیلوگرم کاه 
و کلش با قیمت دو هزار تومان و کود مرغی یک هزار و 500 تومان خریداری 
می شود که به ترتیب بیش از 30 درصد و 120 درصد افزایش داشته است.

 3۰ درصد نهاده های دامی توسط دولت وارد می شود
نایب رئیس اتحادیه واردکنندگان نهاده های دام و طیور ایران گفت: بخش 
دولتــی با اســتناد به اینکه در توزیع ارز با نــرخ ترجیحی امکان بروز خطا و 
سوءاســتفاده از سوی شرکت های بخش خصوصی وجود دارد، حضور خود در 

فعالیت های اقتصادی را نسبت به گذشته گسترده تر کرد.
بــه نقل از اتحادیه واردکننــدگان نهاده های دام و طیور ایران، محمد علی 
ضیغمــی بــا تاکید بر ضرورت اصــلاح توزیع یارانه حاصــل از تخصیص ارز 
ترجیحی برای تأمین کالاهای اساسی اظهار کرد: تخصیص ارز ۴200 تومانی 
برای واردات کالاهای اساســی نه تنها به بهبود شــرایط معیشتی دهک های 
پایین جامعه کمک نکرد بلکه منجر به ایجاد عدم شفافیت و انحراف در برخی 

فعالیت های تجاری شد.
وی افزود: تفاوت قیمت ارز در بازار آزاد با ارز ترجیحی موجب شده تا بخش 

دولتی به سمت دولتی تر کردن اقتصاد کشور حرکت کند.
نایب رئیس اتحادیه واردکننــدگان نهاده های دام و طیور ایران ادامه داد: 
بخش دولتی با استناد به اینکه در توزیع ارز با نرخ ترجیحی امکان بروز خطا 
و سوءاستفاده از ســوی شرکت های بخش خصوصی وجود دارد، حضور خود 
در فعالیت های اقتصادی را نسبت به گذشته گسترده تر کرده است. به عنوان 
مثال در بازار واردات نهاده های دامی در سال ۹6 سهم شرکت پشتیبانی امور 
دام بیــن 13 تــا 1۴ درصد بود که این رقم در ســال های ۹8-۹۹ به بیش از 
30 درصد رســید. ضیغمی تصریح کرد: این رویکرد رو به توسعه شرکت های 
دولتی، نهاده های عمومی غیر دولتی و شــرکت های خصولتی در واقع تجربه 
نوع دیگری از انحراف در عرصه فعالیت های اقتصادی اســت زیرا سهم بخش 
خصوصی از فعالیت های اقتصادی بر خلاف سیاست های کلی ابلاغی اصل ۴۴ 
قانون اساســی از سوی رهبر معظم انقلاب در ارتباط با واگذاری فعالیت های 
اقتصادی به بخش خصوصی کاهش پیدا می کند. وی با درخواست از نمایندگان 
مجلس شورای اســلامی برای حذف ارز ترجیحی و یا کاهش حداکثری نرخ 
ارز ترجیحی با ارز آزاد خاطرنشــان کرد: اگــر این اقدام صورت بگیرد امکان 
فعالیت های سالم اقتصادی افزایش پیدا کرده و بسیاری از شرکت هایی که با 
رویکرد ســوء اســتفاده از فرصت هایی که ممکن است در توزیع ارز ترجیحی 
به وجود بیاید، وارد بازار نهاده های دامی شده اند از این بازار خارج می شوند.

وابستگی ایران به ۱۶ میلیون تن نهاده دامی
وابســتگی ایران به 16 میلیون تن نهاده 
دام و دلارهایــی که حراج می شــود/ مدیر 
وزارت جهــاد: امکان تولید 5 میلیون تن در 

1 سال را داریم
در حالی ســالانه 16 میلیــون تن نهاده 
دامی شــامل ذرت، جو و کنجاله ســویا با 
صرف میلیاردها دلار وارد کشــور می کنیم 
که مدیــرکل غلات وزارت کشــاورزی می 
گوید: با بکارگیــری ظرفیت های داخلی و 
اتخاذ سیاستهای جدید در یک سال امکان 
تولید 30درصد این رقم در داخل وجود دارد.

انواع نهاده هایی که برای جیره غذایی دام 
و طیور و آبزیان در کشــور مصرف می شود 
حدود  72 میلیون تن اســت که سالانه 16 
میلیون تن )حداکثر( آن را وارد و مابقی آن 
را از طرق مختلف مانند کشت، چرا در مراتع 
و استفاده از بقایای کارخانجات صنایع غذایی 
تامین می کنیم؛ برای تامین همین کسری از 
محل واردات با مشکلات زیادی برای تامین ارز 
مواجه هستیم و منطقی است که برای تامین 
امنیت غذایی بتوانیم آنها را در داخل کشور 

تولید و تامین کنیم.
نهاده های دامی کــه به طور معمول در 
کشور استفاده می شــود از منابع مختلفی 
شامل دانه ذرت و جو، یونجه و سایر لگومها، 
سورگم، ذرت علوفه ای، انواع کنجاله، کاه و 
کلش، ســبوس برنج و گندم، مراتع، بقایای 
زراعت و پســماند کارخانجات صنعتی است 
که بخشی از آن در داخل کشور و بخشی آن 

با واردات تامین می شود.

 میزان مصرف، تولید و واردات 3 
نهاده دامی اصلی کشور چقدر است؟

میزان مصرف نهاده های دامی اصلی در 
کشــور که بخش مهمی از واردات نهاده هم 
برای همین محصولات اســت، یعنی ذرت، 
۹ میلیون و 200 هزار تن، کنجاله ســویا ۴ 
میلیــون و 200 هزار تن و جو نیز 6 میلیون 

300 هزار تن  است.
البته سایر نهاده های دامی مانند کنجاله 
کلزا نیــز به میزان 200 هزار تن در ســال 
تولید می شود این موارد به غیر از علوفه ها 
) خشــبی( از عمده نهاده های دامی عمده 

مصرفی در کشور است.
میزان تولید داخلی سه نهاده دامی اصلی 
در  مقایســه با واردات و مصرف خیلی کمتر 
است، به طوری که سالانه حدود یک میلیون 
و 200 هــزار تن ذرت، حــدود ۴0 هزار تن 
کنجاله سویا و 3 میلیون و ۹00 هزار تن جو 

تولید می شود.
میزان واردات ســه نهاده دامی اصلی هم 
شــامل 8 میلیون تا 8 میلیون و 500 هزار 
تن ذرت، ۴ میلیون و 200 هزار تن کنجاله 

سویا و 2 میلیون و ۴00 هزار تن جو است.
فرامک عزیز کریمی مدیر کل دفتر امور 

غــلات و محصولات اساســی وزارت جهاد 
کشــاورزی در گفتگو با خبرنگار اقتصادی 
خبرگزاری تسنیم اظهار داشت: میزان نیاز به 
انواع محصولات علوفه ای و خوراک برای جیره 
غذایی دام و طیور در کشــور در حال حاضر 
حدود 78 میلیون تن است که از منابع مختلف 

داخلی و خارجی تامین می شود.
وی افزود: این نهاده ها شــامل  دانه ذرت 
و جو، یونجه و ســایر لگومها، سورگم و ذرت 
علوفه ای، انواع کنجاله، کاه و کلش، سبوس 
برنج و گندم، مراتع، بقایای زراعت و پسماند 

کارخانجات صنعتی تامین می شود.
وی درباه وضعیت تولید این محصولات در 
کشور گفت: در زمینه تولید ذرت نیاز کشور 
بیش از ۹ میلیون تن اســت برای تولید این 
مقدار نیازمند 1.2 میلیون هکتار زمین زراعی 
مرغوب و حدود 15 میلیارد متر مکعب آب 
)حدود یک ســوم آب زراعت کشور( آن هم 
در فصل تابستان هستیم که توان منابع آب 

کشور پاسخگوی این مقدار نیست.
وی افزود:  بر اســاس برنامه توسعه تولید 
دانه های روغنی در  وزارت جهاد کشاورزی 
پیش بینی شده که 200 هزار هکتار به زیر 
کشت دانه ســویا برود که از این سطح زیر 
کشت 500 هزار تن دانه سویا و   ۴00 هزار 
تن کنجاله سویا در مدت سه سال تولید شود.

این مقام مسئول همچنین درباره  ظرفیت 
های تولید جو اظهار داشــت: در حال حاضر 
3.۹ میلیون تن تا ۴ میلیون تن تولید جو در 
کشور وجود دارد که 70 درصد نیاز کشور  را 

تامین می کند.

  25 درصد به تولید جو در کشور 
اضافه شد

وی افزود: با توجه افزایش قیمتی که در 
دو سال اخیر درباره قیمت این محصول رخ 
داده است خوشبختانه سالانه 500 هزار تن به 

تولید این محصول اضافه شده و از 3 میلیون 
تن در سال به ۴ میلیون تن ارتقا یافته است. 

 خوداتکایی 9۰ درصدی در تولید 
به راحتی  اقتصادی کردن تولید  با  جو 

دست یافتنی است 
مدیر کل دفتــر امور غلات و محصولات 
اساسی وزارت جهاد کشاورزی گفت: با توجه 
به اینکه تولید جو زراعت پاییزه به حساب می 
آید به راحتی می توانیم ۹0 درصد نیاز کشور 
را تامین کنیم به شرطی که از لحاظ اقتصادی 
برای تولید کنندگان به صرفه باشد و قیمت 
های منطقی برای خرید این محصول در نظر 
گرفته شود. وی با بیان اینکه هر کشوری که 
75 تــا 80 درصد نیاز خود را تامین کند در 
تولید آن محصول خود اتکا به حساب می رسد 
گفــت:  به راحتی می توانیم تا ۹0 درصد به 
خود اتکایی با افزایش تولید کشت دیم برسیم؛ 
حتی با جایگزینی با بخشی از گندم می توانیم 
به طور صد در صدی خودکفا شــویم؛  البته 
باید احتیاط کرد کــه از میزان تولید 13 تا 
1۴ میلیون تن گندم کم نشود و ثابت بماند. 
مدیر کل دفتــر امور غلات و محصولات 
اساســی وزارت جهاد کشــاورزی ادامه داد: 
حــدود 1۴ میلیون تــن ذرت علوفه ای و 
ســیلویی که امکان واردات آن نیز میســر 
نیســت به طور 100 درصد در داخل تامین 
 می شــود؛ به جز محدودیت آب، توســعه 
هر زراعت متکی به بازده و سود اقتصادی برای 

کشاورزان نیز است.

  امکان تولید 3۰ درصد نهاده های 
دامی وارداتی در یک سال

مدیر کل دفتــر امور غلات و محصولات 
اساسی وزارت جهاد کشاورزی گفت: چنانچه 
الزامات طرح کاهش واردات نهاده های، دامی 
از جمله تامین بذر و تعیین خریدار و کشت 

قراردادی محصول با قیمت مناســب فراهم 
شود، می توان تا بیش از 30 درصد از واردات 
را در داخل تامین کنیم در برخی موارد نیز 
امکان جایگزینــی خوراک دام با محصولات 
دیگر داخلی میســر اســت که البته این امر 
نیازمند کار فرهنگ سازی و تغییر در الگوی 

تغذیه دام و طیور است.
وی اظهار داشت: نهاده های دامی دامی 
مورد نیاز کشور 78 میلیون تن در سال است 
که از نباتات، بقایای کارخانه ها و مراتع تامین 
می شــود و در نهایت در ســال حداکثر 16 

میلیون تن وارد می شود.
مدیر کل دفتــر امور غلات و محصولات 
اساسی وزارت جهاد کشاورزی ادامه داد: بخش 
عمــده ای از واردات نهاده های دامی مربوط 
به ذرت اســت که با توجه به  اینکه این گیاه  
بومی منطقه ما نیســت و  محصول آب بری 
به حســاب می آید امکان تولید کامل آن را 
نداریــم اما در جو که دیگر محصول وارداتی 
اســت به راحتی می توانیم تا دو سال آینده 

خود اتکا شویم.
وی در بــاره میزان امــکان خوداتکایی و 
جایگزینی کنجاله ســویا با دیگر کنجاله ها 
گفت: کنجاله سویا را می توانیم را با کنجاله 
کلــزا، پنبه، آفتابگــردان و کنجد جایگزین 
کنیم زیرا این موارد ســازگاری بیشتری با 
شــرایط محیطی ما دارند به طوری که کلزا 
محصولی پاییزی اســت و نیاز به اختصاص 
آب زیادی برای تولید ندارد.وی اظهار داشت: 
برنامه پنج ســاله ای نیز توسط همکاران ما 
در بخش دانه هــای روغنی برای تولید این 
 محصولات در کشــور تهیه و تدوین شــده

 و قرار است در تولید روغن از 15 درصد به 50 
درصد و در کنجاله از  8 درصد به 36 تا ۴0 
درصد برسیم و مابقی آن نیز با جایگزین ها 
تامین شود.وی تاکید کرد : برای تامین کرسی 
نهاده های دامی در کشور، علاوه جایگزینی 

در برخی نهاده هــا، با تولید خوراک دام در 
کارخانه های می توانیم  در مصرف نهاده ها 

صرفه جویی ایجاد کنیم.
وی همچنین تاکید کــرد: با تولید مرغ 
ســایز نیز می توانیم میزان بهره وری تولید 
در کشــور را افزایش دهیم و در نتیجه  دان 
کمتری برای تولید مرغ هزینه کنیم که خود 
این امر نیز از میزان نیاز کشور به نهاده های 

دامی را کاهش دهد.
مدیر کل دفتــر امور غلات و محصولات 
اساســی وزارت جهاد کشــاورزی گفت: در 
جیره غذایی به جایی ذرت می توانیم تا بیست 
درصد محصــولات دیگری مانند تریتیکاله، 
ارژن، سورگورم دانه ای و  جو بدون پوشینه  
را جایگزیــن کنیم که در طرح کاهش نهاده 
های دامی به صورت یک ساله در حال آماده 
سازی است و تا 10 روز آینده نهایی می شود.

وی درباره امکان تولید کاملینا در کشور 
گفت: گیاه روغنی و جدید به حساب می آید 
در ایران به حســای می آید و جایگاه خود را 
هنوز پیدا نکرده اســت به همین منظور در 
کشور بیشتر روی دانه های روغنی پنبه،سویا و 
آفتاب گردان برای تولید کنجاله کار می کنیم.

عزیــز کریمــی گفــت: جایگزیــن ها 
هــم مــی تواننــد 500 هزار تــن افزایش 
 تولیــد در ســالد داشــته باشــند و تــا

 در نهایت 60 درصد نیاز کشــور به کنجاله 
را تامین کنیم.

این مقام مسئول در پاسخ به اینکه نهاده 
های دامی در کدام استانها تولید می شود و 
آیا ظرفیت های تولید بیشــتر مثل زمین و 
آب در این استانها وجود دارد گفت: سویا در 
استانهای اردبیل و گلستان و مازندران کشت 
می شــود، جو، ذرت و محصولات علوفه ای 

در همه استانها امکان و سابقه کشت دارند.

 وضعیت تامیــن بذور نهاده های 
دامی در کشور

عزیــز کریمی در بــاره وضعیت تامین و 
تولید بذور تولید نهاده های دامی در کشور 
گفت: ۹۹.۴ درصد از بذور غلات، ۹2 درصد 
بذر پنبه و دانه های روغنی، ۹۹.8 درصد بذر 
سیب زمینی و ۹0 درصد بذر علوفه و حبوبات 
مصرفی کشاورزان ایران در داخل کشور تولید 

و مصرف می شود.
وی اضافه کرد: کلیه بذور زراعت های جو 
، علوفه و ســویا از محل تولید داخل تامین 
می شــود. در کشت ذرت بیش از ۹0 درصد 
از بذرهای تولید داخل استفاده شده و تولید 

داخل کفاف نیاز کشور را می دهد.
این مقام مسئول گفت: بذور ذرت خارجی 
موجــود در کشــور عمدتا ارقامــی با دوره 
رســیدگی کوتاه تر و با هدف ایجاد تنوع در 
ارقام با آب مصرفی کمتر به کشور وارد میشود 

و مورد استفاده کشاورزان قرار می گیرد.

ضرر ۱۰۰۰ تومانی کشاورزان در تولید هرکیلو گندم

چرا دولت در تشكیل شورای قیمت گذاری وقت کُشی می کند؟

صید بیش از ۱۲ هزار تن ماهی کیلكا در دریای خزر

نائب رئیس کمیســیون کشــاورزی مجلس شورای 
اســلامی گفت: هرچه در تکمیل و شــروع بکارِ شورای 
قیمت گــذاری تعلل کنیم به ضرر کشــاورزان و تولید 

محصولات کشاورزی است.
محمدجواد عسگری با اشاره به گذشت حدود 50 روز 
از ابلاغ قانون اصلاح خرید تضمینی محصولات اساسی 
کشــاورزی و یادآوری وظیفه دولت در خرید محصولات 
کشــاورزی گفت: طبق اصل 123 قانون اساسی دولت 
موظف است محصولات کشاورزی را بصورت تضمینی از 
کشــاورزان خریداری کند و شورای قیمت گذاری پیش 
از شــروع سال زراعی جدید قیمت تضمینی محصولات 

کشاورزی و اولویت ها را مشخص کند.
نائب رئیس کمیســیون کشــاورزی مجلس شورای 
اسلامی از نقش تشکّل های کشاورزی در شورای قیمت 
گذاری گفت و افزود: با وجود نماینگان کشاورزان و ناظران 
مجلس روند قانون اصــلاح خرید تضمینی محصولات 

کشاورزی تسهیل خواهد شد.
عســگری افزود: با تشــکیل شــورای قیمت گذاری 
کشاورزان و تشکل های تولید محصولات کشاورزی روند 
قیمت گذاری ها تسریع و منطقی خواهد شد. نگاه کلی 
مجلس بر امنیت غذایی مردم و قیمت گذاری مناسب بر 
اساس میزان هزینه های تولید است.نائب رئیس کمیسیون 
کشاورزی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه »دولت در 
عدم معرفی نمایندگان وزارت جهاد کشــاورزی به شورا 

وقت کشی می کند«، گفت: تحریم ها 20 درصد در ایجاد 
مشکلات اقتصادی نقش داشته است و مابقی سوء مدیریت 
و بی تدبیری است. ماموریت مجلس انجام شده است و 

کمیسیون کشاورزی هم پیگیری می کند.
بر اساس قانون مصوب مجلس و تایید شورای نگهبان، 
شورای قیمت گذاری متشکل از ۹ نفر است که 3 نفر از 
دولت، 3 نفر از تشکل های بخش کشاورزی و 3 نفر هم 
کشاورزند که قیمت خرید تضمینی محصولات کشاورزی 

را تعیین خواهد کرد ضمن اینکه 2 ناظر از مجلس نیز بر 
کار شورا نظارت دارند، اما حق رأی ندارند.

مجلس شــورای اسلامی دو نماینده عضو کمیسیون 
کشاورزی را برای حضور در این شورا معرفی کرده و فقط 
معرفی دو کشاورز خبره مانده که باید از سوی وزیر جهاد 
کشاورزی معرفی شوند.عسگری گفت: دخالت کشاورزان 
در تعیین قیمت های خرید تضمینی اتفاق خوبی اســت 

که می تواند موجب افزایش انگیزه تولیدکنندگان شود.

وی با بیان اینکه کشــاورزان منتظر تشکیل شورا و 
اصلاح نرخ های اعلامی از سوی شورای اقتصاد هستند، 
گفت: تعلل در تشــکیل شــورای قیمت گذاری همانند 
تأخیر شورای اقتصاد در اعلام قیمت تضمینی محصولات 
کشــاورزی تأثیر منفی بر کشت محصولات استراتژیک 
مانند چغندر قند گذاشــته و تأمین امنیت غذایی را با 

مخاطره مواجه می کند.
رئیس نظام صنفی کشاورزی در ارتباط تصویری گفت: 
با پیگیری های کمیسیون کشاورزی مجلس و ابلاغ رئیس 
جمهور امیدواریم امسال قیمت گذاری مناسبی از شورای 

۹ نفره قیمت گذاری ارائه شود.
محمد شفیع ملک زاده  با بیان اینکه کشاورزان انتظار 
دارند نرخ قیمت ها تغییر کند، افزود: گندم با هزینه بیش 
از 5 هزار تومان تولید می شود، اما قیمت خرید تضمینی 
این محصول ۴ هزار تومان تعیین شــده اســت. قیمت 
گذاری نامناســب و دیرهنگام باعث دلسردی کشاورزان 
می شود. کشاورزان هر سال با ضرر و زیان همراه هستند.

او گفــت: قیمت های خرید تضمینــی مورد رضایت 
کشــاورزان نیست و باید اصلاح شــود. تاخیر در قیمت 
گذاری باعث تولید نامناســب نیاز بازار می شود چیزی 
که در سال گذشته با افزایش تولید گوجه فرنگی و عدم 
صــادرات این محصول اتفاق افتاد. انتظار داریم عملکرد 
شورای قیمت گذاری از عملکرد شورای اقتصاد پیشین 

بهتر و به نفع تولید محصولات کشاورزان باشد.

 12 هــزار و 530 تن ماهی کیلکا در ۹ ماهه امســال در دریای خزر 
صید شده اســت.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت جهاد کشاورزی، 
مدیرکل دفتر امور صید و صیادی سازمان شیلات ایران با بیان این مطلب 
به خبرنگار گفت: در ۹ ماهه امســال، 7۹33 تن ماهی کیلکا در اســتان 
مازندران و ۴5۹7 تن در استان گیلان صید شد که هر یک از این استان ها 
به ترتیب سهم 63 درصدی و 37 درصدی صید را به خود اختصاص دادند.

مختار آخوندی افزود: سرانه صید هر شناور فعال طی این مدت 170 
تن بوده است.

وی درباره قیمت فروش ماهی کیلکا نیز گفت: امسال میانگین قیمت 
عمده فروشــی ماهی کیلکا در اسکله هر کیلوگرم 6 هزار تومان بوده در 
حالی که سال گذشته هر کیلو گرم از این ماهی به قیمت عمده فروشی 

۴100 تومان در اسکله فروش رفت.
مدیرکل دفتر امور صید و صیادی ســازمان شیلات ایران درباره زمان 
ممنوعیت صید ماهی کیلکا اذعان داشت: هر ساله از 15 اردیبهشت تا آخر 
خرداد به علت تخم ریزی، صید ماهی کیلکا در دریای خزر ممنوع می شود 
ضمن آن که گاهی در پاییز خودشان صید این ماهی را تعطیل می کنند.

وی خاطر نشــان کرد که در دریای خزر ســه گونه کیلکا با نام های 
کیلکای چشم درشت، معمولی و آنچوی صید می شود.

آخوندی با بیان این که جمعیت ماهی کیلکا در دریای خزر در ســال 
78 با هجوم مهاجم شــانه دار به شدت کاهش یافت، اظهار داشت: پیش 

از ســال 78 صید این ماهی در اوج خود به ۹5 هزار تن می رسید، اما با 
ورود مهاجم شانه دار به دریای خزر، صید کیلکا از سال 80 به بعد روند 

کاهشی را طی کرد و به 15 هزارتن رسید.
وی ادامه داد: در گذشــته 200 شــناور به صید ماهی کیلکا مشغول 
بودند که به علت کاهش شدید جمعیت این ماهی، سازمان شیلات ایران 

120 فروند از این شناورها را تعدیل و از دریا خارج کرد.
مدیرکل دفتر امور صید و صیادی سازمان شیلات ایران گفت: با هجوم 
مهاجم شانه دار در دریای خزر، ترکیب گونه های ماهی کیلکا تغییر کرد 
به طوری که در گذشته ۹0 درصد صید ماهیان کیلکا از گونه آنچوی بود، 

اما اکنون ۹0 درصد صید مربوط به گونه معمولی است.
وی افزود: در حال حاضر جمعیت مهاجم شــانه دار در دریای خزر به 

حداقل رسیده است.
آخوندی با اشــاره به این که ۹0 درصد صید ماهیان کیلکا در کشــور 
فرآوری و به پودر تبدیل می شود و 10 درصد دیگر به مصرف تازه خوری 
می رســد، اظهار داشت: پودر این ماهی برای خوراک آبزیان پرورشی یا 

خوراک دام و طیور استفاده می شود.
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 وزیر نفت در مراسم افتتاحیه بیست و پنجمین نمایشگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی:

گاز پیشران توسعه در کشور است
ما در این ســال ها بالاتریــن رقم های 
افزایش تولید گاز را داشــته ایم، اما رشــد 
مصرف 15 درصدی گاز در استان تهران و 
12 درصدی این انرژی پاک در کل کشور 

را کسی نمی تواند پاسخ دهد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت ملی 
گاز ایــران، بیژن نامدارزنگنه، وزیر نفت در 
آیین افتتاح بیست و پنجمین نمایشگاه بین 
المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی که 
سوم بهمن ماه سال جاری در محل دائِمی 
نمایشــگاه های بین المللی برگزار شد، با 
بیان این مطلب، اظهار داشــت: این میزان 
مصرف ما را مجبور به ایجاد محدودیت در 
گازرسانی به صنایع و نیروگاه ها کرده و این 
در حالی اســت که این مشکل با دو درجه 

کاهش دما در منازل، برطرف می شود.
وی در حالی که گاز را پیشــران توسعه 
می خواند و با تاکید بر اینکه صرفه جویی 
در مصرف ســوخت باید مورد توجه باشد، 
ادامه داد: این اعمــال محدودیت قطعاً در 
تولید کشور تاثیرگذار خواهد بود، در حالی 
که صرفه جویی در بخش خانگی این امکان 
را فراهم می آورد تا بخش تولید در کشور 

همچنان فعال باشد.
زنگنه با گرامیداشت یاد و خاطره شهدا، 
افزود: تلاش ســازندگان و خون رزمندگان 
برای اعتلای جمهوری اسلامی ارزشی برابر 
دارد. همه گیری کرونا از اسفند سال گذشته 
امکان بهره بــرداری و تولید نفت و گاز را 
متوقف کرد، اما زندگی مردم باید ادامه پیدا 
می کرد و با توقف تولید نفت و گاز، چرخه 
زندگی متوقف می شد. از همین رو، بر آن 
شــدیم تا تولید را با رعایت تمامی پروتکل 

ها ادامه دهیم.
وی بــا بیان ایــن که اصــل را بر این 
گذاشــتیم که بــا رعایت شــیوه نامه های 
بهداشــتی، جریــان تولید نفــت و گاز را 
متوقــف نکنیم و با تشــکیل کارگروهی از 
همان ابتدای شیوع کرونا یعنی اسفندماه، 
دســتورالعمل هایی را ابلاغ کردیم که اثر 
موفقی داشــت، گفت: بر این اساس، ابتدا 
20 روز اجــرای طرح های تولیدی نفت و 
گاز را متوقــف کردیم؛ اما پس از آن، برای 
آن که چرخ زندگــی مردم بچرخد، کار را 
شروع کردیم.وزیر نفت با اشاره به اینکه این 
نمایشگاه هم بخشی از زندگی ما است، ادامه 
داد: در مجموع، کار با تولیدکنندگان همانند 
زندگــی باید ادامه پیدا می کرد، ضمن آن 
که بر اســاس شعار ســال، جهش تولید، 

نمی توانستیم رابطه بین تولیدکنندگان و 
پیمانکاران را قطع کنیم.

به باور زنگنه، لازم بود این نمایشــگاه 
برگزار تا ارتباط بین تولیدکننده و مصرف 
کننده حفظ شــود و بر همین اساس، در 
ابتدای سال، برنامه های خود را برای تحقق 

شعار جهش تولید تدوین کردیم.
وی با اشاره به شعار نمایشگاه بیست و 
پنجم، گفت: اکنون که در آستانه هفتادمین 
سالگرد ملی شدن صنعت نفت قرار داریم؛ 
می توانیم با اطمینان بگوییم ملی شــدن 
نفت تنها با تکمیل توانمندی در ارکان این 

صنعت واقعی می شود.
زنگنه در بخش دیگری از سخنان خود، 
بــا بیان این که حمایت جدی از شــرکت 
هــای دانش بنیــان و تکیه بــر آنها برای 
توســعه صنعت نفت در دستور کار است، 
گفت: احیای چاه هــای کم بازده با کمک 
شــرکت های دانش بنیان و شرکت های 
اســتارتاپی امکان پذیر اســت که در این 
مرحلــه 500 میلیــون دلار اعتبار در نظر 
گرفته شده اســت، هرچند محدودیتی در 

این زمینه وجود ندارد.
وزیر نفت پــروژه بعدی را که به کمک 
شرکت های اســتارتاپی انجام خواهد شد، 
بهینه ســازی مصرف سوخت عنوان کرد و 
گفت: مهمترین رکن برای تقویت فناوری 
و بومی ســازی صنعت نفــت و گاز، فعال 

 )E&P( کردن شرکت های اکتشاف و تولید
اســت که اگر فعال شــوند، همه بخش ها 
فعال خواهند شــد؛ چراکه این شرکت ها 
مولــد و محرک تقاضا هســتند، یعنی می 
تواننــد مولد ده ها هزار میلیارد تومان کالا 

و خدمات باشند.
وی در ادامــه، اقــدام دیگر برای حفظ 
تولیــد را تضمین خرید برای کالاهایی که 
برای اولین بار در کشور ساخته می شوند، 
عنوان کرد و افزود: اگر شرکتی تجهیزاتی 
ســاخت اما نتوانست بفروشد، ما آن را می 
خریم. همچنین طی این مدت موفق شدیم 
گواهی کیفیت را توسط یک مرجع ایرانی 
صادر کنیم و خوشبختانه، دیگر مشکلی در 

این زمینه نداریم.
زنگنــه تصریح کرد: امســال در لایحه 
بودجه، 800 میلیارد تومــان اعتبار برای 
پرداخت از منابع داخلی شــرکت های تابع 
نفت به منظــور کمک به ســرمایه گذاری 
شــرکت های خطرپذیر، حمایت از ساخت 
داخل و طرح های توسعه ای اشتغال آفرین، 
تولید بار نخســت و کمک های بلاعوض و 
وجوه اداره شده و تسهیلات ارزی پیشنهاد 
کردیــم که امیدواریم در مجلس شــورای 

اسلامی تصویب شود.
وزیر نفت افزود: البته شــاید این 800 
میلیارد تومان هفت تا هشــت برابر بتواند 

آثار مالی داشته باشد.

زنگنه با اشــاره به کمک بــرای ایجاد 
شتاب دهنده ها با هدف توسعه استارت آپ ها 
اظهار کرد: برای اســتقرار استارت آپ ها در 
مراکز فنــاوری در پارک های نوآوری و در 
پــارک ری، امکانــات لازم داریم و دعوت 
می کنیم شــرکت های دانش بنیان در این 
پارک فناوری نفت و گاز ری مستقر شوند.

وی افزود: بیش از 200 موضوع فناورانه 
از کالا و خدمات در بخش بالادســتی نفت 
برای واگذاری به شــرکت های دانش بنیان 

تعریف و مشخص شده است.
وزیر نفت درباره ســاخت ماشــین های 
دوار، کمپرسورها، توربین ها، الکتروموتورها 
و پمپ ها نیز به سفارش پمپ های موردنیاز 
طرح گوره جاســک به سه پمپ ساز ایرانی 
اشــاره کرد و گفت: نخســتین پمپ های 
ساخته شده از سوی این شرکت ها تا پایان 

سال تحویل طرح می شود.
زنگنه از امضای قرارداد برای ســاخت 
تعــدادی توربوکمپرســور 16 مگاواتی و 
همچنین ســفارش ساخت کمپرسورهایی 
بــرای فشــارافزایی در پــارس جنوبی به 
مجموعــه OTC خبر داد و افزود: نظامی که 
برای بهره برداری و تعمیرات سیســتم های 
ماشــین های دوار ابلاغ شده سبب تقویت 
ســاخت داخــل می شــود و بایــد از این 
دســتورعمل تبعیت کرد که به نفع اقتصاد 

ملی است.

وی یادآور شد: البته به این قانع نیستم 
که شرکت های ایرانی تنها کالایی را بسازند، 
بلکــه باید برند ایجاد کــرده و با صادرات 
محصولاتشــان برای مــردم، ارزش آفرینی 

کنند.
وزیــر نفت با اشــاره بــه کمبود جدی 
منابع برای ســرمایه گذاری در ســال های 
اخیر، ادامه داد: به همین دلیل بسیاری از 
ســرمایه گذاری ها به تأخیر افتاد، اما سعی 
کردیم با جذب منابع از بازار سرمایه حرکت 
خود را ادامه دهیم و ظرفیت های شــرکت 

را حفظ کنیم.
زنگنه تصریح کرد: دشــمنان ما دنبال 
ایــن بودند ما را نابود کنند که ما بمیریم و 
صادرات ما به صفر برسد، اما نه تنها صادرات 
نفــت ما به صفر نرســید، بلکه با فداکاری 
همکارانمــان بالاترین رکوردهای صادرات 
فرآورده های نفتی را در دوران تحریم ثبت 
کردیم و داغ اینکه صادرات نفت را به صفر 

برسانند، بر جگرشان گذاشتیم.
وزیر نفت در پایان بار دیگر، خواســتار 
صرفه جویــی در مصرف گاز شــد و گفت: 
تولیــد گاز در پــارس جنوبــی 2.5 برابر 
شــده و تولیــد روزانه گاز خام کشــور از 
 مرز هــزار میلیــون مترمکعب گذشــته، 
اما رشــد مصرف بیــش از این ها بوده و به 
همین دلیــل، از مردم مــی خواهیم تا با 
بهینه مصرف کــردن گاز به بخش صنایع 

بیشتر کمک کنند.
بیست و پنجمین نمایشگاه بین المللی 
نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی صبح امروز 
با حضــور وزیر نفت، نماینــدگان مجلس 
شــورای اســلامی و مدیران ارشــد نفتی 
کشور با شــعار »نفت ملی، کالا و خدمات 
ایرانــی« آغاز به کار کــرد. در این دوره از 
نمایشگاه با وجود شیوع کرونا، تمام توجه 
به شرکت های داخلی و نمایش توانمندی 
های آنها بوده اســت .این دوره از نمایشگاه 
با موافقت وزارت بهداشــت با حضور 550 
شــرکت داخلی، 15 دانشگاه و 52 شرکت 
استارتاپی و 27 شرکت صندوق نوآوری و 
شکوفایی برگزار می شــود. به علت تلاش 
بــرای رعایت شــیوه نامه های بهداشــتی، 
به تعــدادی از متقاضیــان فضا اختصاص 
داده نشــد. این نمایشــگاه با هدف تعامل 
با شــرکت ها، نخبگان و جذب ســرمایه 
 گــذاران، روزهای ســوم تا ششــم بهمن 
ماه در محــل نمایشــگاه های بین المللی 

تهران برپاست.

ایران بزرگترین صادرکننده بنزین در منطقه است

جنگ عربستان و روسیه برای فروش نفت به چین

بازار نفت آماده افزایش قیمت ها می شود

مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی با بیان اینکه 
ایران بزرگترین صادرکننده بنزین در منطقه اســت، گفت: با این حجم از 

فروش و صادرات، معامله ای نبوده که پولی از دولت ضایع شده باشد.
علیرضا صادق آبادی، مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی در حاشیه بیست وپنجمین نمایشگاه نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی، 
با اشــاره به اینکه در ســال ۹6 ، روزانه 17 میلیون لیتر بنزین وارد کشور 
می شد، افزود:  با ادامه این روند و با توجه به رشد مصرف بنزین، سالانه به 
حجم واردات اضافه می شــد بطوریکه در سال ۹8 به رقمی در حدود 35 

الی ۴0 میلیون لیتر در روز می رسید.
 وی افزود: در ســالهای ۹7 و ۹8 نه تنها واردات بنزین متوقف شد بلکه 
از تیرماه پارسال بازاریابی برای صادرات بنزین آغاز و از شهریورماه صادرات 
به کشــورهای دیگر نیز اجرایی شــد؛ بنابراین باید گفت نه تنها هیچ ارزی 
برای واردات بنزین از کشور خارج نشد بلکه کمک قابل توجهی به ارزآوری 
برای کشور نیز صورت گرفت. معاون وزیر نفت تصریح کرد: هم اکنون شرکت 

ملی پالایش و پخش بزرگترین تولید کننده و بزرگترین صادرکننده بنزین 
در منطقه اســت که به کشــورهایی مانند افغانستان، پاکستان، ارمنستان، 

اذربایجان، کردستان عراق به طور مستقیم بنزین صادر می کند.
 صادق آبادی با اشاره به عرضه فرآورده های نفتی در بورس انرژی توضیح 

داد: هم اکنون 120 شرکت با ما همکاری می کنند؛ اگر بستر بورس انرژی 
وجود نداشت هیچ یک از شرکت های مذکور با این مجموعه همکاری نمی 

کردند و این حجم از فروش به کشورهای همسایه اتفاق نمی افتاد.
 وی با تاکید براینکه اطلاع رسانی عمومی، شرایط یکسان و فرصت های 
برابر به ایجاد یک رقابت شــفاف منجر می شود، ادامه داد: اگر بستر بورس 

انرژی وجود نداشت نمی توانستیم به این میزان از صادرات دست یابیم.
 به گفته صادق آبادی بعد از برداشته شدن تحریم ها باید عرضه فرآورده 
ها در کانال بورس انرژی ادامه پیدا کند. صادق آبادی درباره مبادلات مالی 
فروش فرآوده ها در شرایط تحریم تاکید کرد: اقدامات هوشمندانه ای برای 
نقل و انتقال مالی این معاملات انجام شد که در برخی موارد با ریسک های 

بسیاری همراه بود.
 وی افزود: اما مهمترین نکته این است که با این حجم از فروش، معامله 
ای نبوده که پولی از دولت ضایع شده باشد و ما درصدد بازگرداندن وجوه 

حاصل از صادرات باشیم.

وحشت رقبای نفتی ایران از سیاست جدید بایدن 
در قبال تحریم های نفتی

ایــران درحالی پــس از ترامپ درحــال باز پس 
گیری ســهم خــود از بازار نفت اســت کــه رقبای 
 سرســخت آن در تولیــد نفت مخالفت خــود را در

 بازگشت ایران به بازار نفت اعلام کردند و از این اتفاق 
وحشت زده اند.

جو بایدن چهارشنبه گذشــته در جایگاه ریاست 
جمهوری آمریکا قرار گرفــت و بلافاصله اقداماتی را 
انجام داد که چشــم انداز بازار نفت را تغییر داد؛ لغو 
مجوز خط لوله کی اســتون و بازگشت به توافق نامه 
آب و هوایی پاریس از جمله اقداماتی است که بایدن 
بلافاصله پس از رســیدن به جایگاه ریاست جمهوری 

انجام داد.
تصمیم توقف ســاخت خط لوله نفت از کانادا در 
حالی گرفته شد که این خطوط لوله ظرفیت صادرات 
بیش از 800 هزار بشکه نفت در روز را داشتند؛ سیاست 
غیــر رادیکال بایدن نیز بی تاثیر بر بازار نفت نخواهد 
بود و بازگشت اطمینان به بازارها و کاهش تنش های 
منطقه خود تقاضا برای نفت را بهبود خواهد بخشید.

در حالــی پیش بینی می شــود که افزایش تقاضا 

قیمت نفت را در بــازار بالا ببرد که بالا بردن مالیات 
توسط دولت بایدن بر حمل و نقل و ممنوعیت حفاری 
در زمین های فدرال موجب افزایش هزینه های تولید 
نفت شــوند و همه این ها قیمت نفت را بیش از قبل 

بالا ببرند.
در کنــار بهبود تقاضا بــرای نفت و افزایش قیمت 
این طلای ســیاه ســناریو قوی تری بــرای کاهش 
قیمــت نفــت در نتیجه توافــق هســته ای ایران و 
آمریــکا پیش رو اســت؛ با آغاز پاندمــی کرونا اعضا 
اوپــک بــرای جلوگیــری از ریزش بیشــتر قیمت 
نفت اقــدام به کاهش تولید نفت کردنــد تا از مازاد 
 عرضــه در بازار جلوگیری کننــد و این اعضا پس از 
کاهش 10 میلیون بشــکه ای نفت در روز توانستند 
قیمت هر بشکه نفت را تا ۴0 دلار بالا ببرند؛ سیاست 
کاهش تولید نفت به طور نسبی برای تمام اعضا اوپک 
و سایر کشورهای تولیدکننده نفت دنیا از جمله روسیه 
صادق بود و در این میان ایران و ونزوئلا که تحت تاثیر 
تحریم های آمریکا قــادر به عرضه نفت خود به بازار 
نبودند از فهرست کشورهایی که باید تولید نفت خود 

را کاهش دهند خط خوردند.
در چنین شــرایطی بازگشت ایران به بازار نفت به 

معنای بازگشــت رقیب قدیمی به این بازار و تشدید 
محدودیت های ســایر تولیدکنندگان نفت دنیا است؛ 
چراکه در حال حاضر بازگشت ایران به بازار نفت موجب 
عرضه بیشــتر نفت و شکستن قیمت ها در این بازار 
میشــود و در صورتی که ایران بخواهد سهم خود را از 
بازار نفت پس بگیرد، سایر رقبای نفتی برای جلوگیری 
از ریزش بیشتر قیمت نفت باید تولید خود را بیش از 

پیش کاهش دهند.
ســخنان زنگنه وزیر نفت ایران در خصوص برنامه 
بازگشت به بازار جهانی نفت کاملا صریح است و نوعی 
اولتیماتوم برای رقبای ایران که در ســال های تحریم 

جایگاه ایران را از آن خد کرده اند تلقی می شود. 
افزایش عرضه نفت ایــران به بازار در حالی پیش 
بینی می شــود که طبق گفته عضو کمیسیون برنامه، 
بودجه و محاسبات مجلس در حال حاضر بیش از 200 
میلیون بشکه نفت ذخیره ای ایران بر روی دریا آماده 

عرضه به بازار نفت است.
طبــق گفته زنگنه، وزیر نفت، ایران زودتر از آنچه 
فکرش را بکنید به بازار نفت باز خواهد گشــت همان 
طور که طبق آخرین برآوردهای صورت گرفته صادرات 
نفت ایران 20 هزار بشــکه در روز افزایش پیدا کرده 

است.بازگشت ایران به بازار نفت در حالی پیش بینی 
می شود که مخالفان سرسخت آن یعنی اعضا اوپک و 
رقبای ایران در تولید نفت خام نظیر عربستان سعودی 
و عراق از این بازگشت وحشت زده اند و بازگشت ایران 
به بازار نفت را به معنای کاهش بیشــتر قیمت ها در 

این بازار می دانند.
بازگشت نفت ایران به بازار در حالی اتفاق می افتاد 
کــه لیبی نیز طی چند هفته اخیر تولید نفت خود را 
افزایش داده است و عراق نیز کماکان در کاهش تولید 
نفــت خــود کوتاهی می کند و در کنــار  همه این ها 
عربســتان سعودی بیش از سایر تولیدکنندگان اوپک 
تحت فشــار قرار دارد.تحلیلگران معتقدند در چنین 
شــرایطی عربستان سعودی به یکی از سرسخت ترین 
مخالفان تغییر سیاســت آمریکا در قبال ایران تبدیل 

شده است.
شــاهزاده فیصل بن فرحان، وزیر خارجه عربستان 
سعودی، که این هفته در واشنگتن صحبت می کرد، 
اظهار داشت که فشار حداکثری در حال حاضر جوابگو 
بوده اســت و مخالفت خود را در قبال تغییر سیاست 
آمریکا و بازگشت این کشور به توافق سیاسی با ایران 

به طور واضح بیان کرده است.

عربستان سال گذشته میلادی در یک رقابت تنگاتنک 
با روسیه برای فروش نفت خام، موفق شد عنوان بزرگترین 

صادرکننده نفت به چین را به خود اختصاص دهد.
به نقل از راشاتودی، عربستان سعودی سال گذشته 
در یک رقابت تنگاتنک با روسیه برای فروش نفت خام، 
موفق شد عنوان بزرگترین صادرکننده نفت به چین را به 

خود اختصاص دهد.
جدیدتریــن خبرها و تحلیل های ایران و جهان را در 

کانال تلگرامی تسنیم بخوانید. )کلیک کنید(
بر اســاس اطلاعات اداره کل گمرک چین، عربستان 
سعودی از روسیه عبور کرد و به طور متوسط 1.6۹ میلیون 

بشکه در روز نفت به چین صادر کرد.
این در حالی اســت که صادرات نفت روسیه در سال 
گذشته رشد بیشتری نسبت به صادرات عربستان داشت 

و این رقم 7.6 درصد در مقایسه با سال 201۹ بود.
طبق تخمین رویترز از اطلاعات گمرک چین که بر 

حسب تن منتشر شد، میانگین کل فروش نفت روسیه 
به چین 1.67 میلیون بشکه در روز بود که تقریباً حدود 
20 هزار بشــکه کمتر از صادرات نفت عربستان به این 

کشور بود.
این بدان معنی است که عربستان سعودی برای دومین 
سال متوالی بزرگترین تأمین کننده نفت چین بوده است.

بنا بر این گزارش، عربســتان سعودی در سال 201۹ 
فروش نفت خام خــود را به بزرگترین وارد کننده نفت 

جهان یعنی چین افزایش داد و صادرات خود را به میزان 
۴7 درصد بالا برد و برای اولین بار در چهار سال از روسیه 
جلو زد و به عنوان تامین کننده برتر نفت چین مطرح شد.

در سال 2020، عراق سومین تأمین کننده بزرگ نفت 
خام به چین بود در حالی که برزیل در جایگاه چهارم قرار 
گرفت و روی خرید بیش از حد پالایشگاه های چینی در 
بهار و تابستان همین سال که قیمت نفت به پایین ترین 

سطح خود رسید، سرمایه گذاری کرد.

 در سال جهش تولید؛
تولید نیروگاه بندرعباس از مرز 4.5 میلیون مگاوات ساعت گذشت

سرپرست معاونت مهندسی و برنامه ریزی شرکت مدیریت تولید برق هرمزگان 
گفت: انرژی تولیدی نیروگاه بندرعباس در ســال جهش تولید به بیش از چهار 

میلیون و 500 هزار مگاوات ساعت رسیده است.

محمدعقیل عامری با اشاره به مشارکت این نیروگاه در جذب بار راکتیو سلفی 
جنوب شرق کشور و تصحیح ولتاژمنطقه، افزود: از این میزان تولید حدود چهار 
میلیون و ۴68 هزار مگاوات ساعت سهم واحدهای بخار و بیش از 11۹ هزار مگاوات 

ساعت سهم واحدهای گازی نیروگاه بوده است.
وی ادامه داد: نیروگاه بندرعباس با چهار واحد بخاری و دو واحدگازی به ظرفیت 
یک هزار و 320 مگاوات به عنوان بزرگترین نیروگاه جنوب شرق کشور با تولید 
حداکثری انرژی در تابستان امسال نقش بسزایی در پایداری شبکه برق سراسری 

و تامین برق استان داشته است.

 لزوم توسعه و بهینه سازی حوضچه آبگیر نیروگاه بندرعباس
مدیرعامل شرکت تولید نیروی برق هرمزگان گفت: لزوم توسعه و بهینه سازی 
حوضچه آبگیر نیــروگاه بندرعباس در جهت احداث واحد بخار نیروگاه هنگام و 

همچنین در راستای افزایش میزان تولید استان مورد توجه قرار گیرد.
فریدون همتی استاندار هرمزگان به اتفاق رضا مهرانی مدیرعامل شرکت تولید 
نیروی برق هرمزگان درخصوص مسائل حوزه تولید برق در استان هرمزگان با علی 

آبادی مدیرعامل گروه مپنا دیدار و گفتگو کردند.
در این دیدار مهرانی ضمن بررســی گزارشات آخرین عملیات اجرایی صورت 
گرفتــه در پروژه احــداث دو واحد گازی 307 مگاواتی نیروگاه هنگام و تاکید بر 
تکمیل سیکل ترکیبی نیروگاه هنگام به منظور تحقق راندمان بیش از 58 درصدی 
این نیروگاه حرارتی تصریح کرد: در راستای حذف سوخت مازوت از سبد سوختی 
واحدهای بخاری نیروگاه بندرعباس، تکمیل عملیات گازرســانی به نیروگاه های 

بندرعباس و هنگام مورد نیاز است.
مهرانی با تاکید بر استفاده از نیروهای بومی در نیروگاه ها و شرکت های تابعه 
اضافه کرد: لزوم توسعه و بهینه سازی حوضچه آبگیر نیروگاه بندرعباس در جهت 
احــداث واحد بخار نیروگاه هنگام و همچنین در راســتای افزایش میزان تولید 
برق استان، احداث سیکل بخار نیروگاه خلیج فارس و نیروگاه هرمز و تسریع در 
احداث واحد بخاری نیروگاه انرژی گستر قشم که مپنا در آن مشارکت دارد مورد 

توجه قرار گیرد.
طی این نشســت که در گروه مپنا برگزار گردید، استاندار هرمزگان در جهت 
توســعه ظرفیت تولید برق استان هرمزگان، احداث نیروگاه تولید برق در استان 
هرمزگان، احداث سیکل بخار نیروگاه ایسین و نصب مزرعه توربین های بادی در 

مناطق بادخیز استان را مطرح کردند.
همتی در این نشست با اشاره به مسئولیت های اجتماعی و تاکید بر مشارکت در 
ساخت بیمارستان و  شهرک  مدارس گفت: اتصال شبکه برق جزیره قشم به سرزمین 
اصلی و کشورهای همسایه خلیج فارس تسریع در نصب پست GIS نیروگاه کلاس 
F هنگام و شــارژ خط گاز نیروگاه کلاس F  مطرح شد.در پایان جلسه مقرر شد، 
مدیرعامل مپنا با تیم تخصصی نیمه دوم بهمن ماه به منظور بررسی و عملیاتی 

شدن موارد پیشنهادی به هرمزگان سفر داشته باشد.

 کاهش قیمت نفت در واکنش به افزایش آمار کرونا در چین
قیمت نفت در معاملات روز جمعه تحت تاثیر نگرانی ها نسبت به محدودیت های 
کرونایی جدید در چین، از اوج 11 ماه اخیر عقب نشینی کرد و کاهش یافت. بهای 
معاملات نفت برنت ۴5 سنت معادل 0.8 درصد کاهش یافت و به 55 دلار و 65 
ســنت در هر بشکه رسید. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با 53 
سنت معادل یک درصد کاهش، به 52 دلار و 60 سنت در هر بشکه رسید. بهبود 
تقاضا برای سوخت در چین از رشد قیمت نفت در اواخر سال 2020 حمایت کرده 
بود اما این منبع حمایتی با موج جدید ابتلا به کووید 1۹ و اعمال محدودیت های 

جدید برای مقابله با شیوع بیماری در چین، ضعیف شده است.
اســتفن اینس، استراتژیست ارشد بازار در شرکت اکسی کورپ در یادداشتی 
نوشت: در واقع سرمایه گذاران تلاش می کنند از ورای مشکلات کوتاه مدت، سود 
بلندمدت را ببینند زیرا آمار مبتلایان به کووید 1۹ در چین، قابل توجه ترین مایه 

نگرانی برای معامله گران است.
شانگهای که یک قطب تجاری است روز پنج شنبه نخستین موارد ابتلا در دو 
ماه گذشته را گزارش کرد و پکن از مردم خواست در تعطیلات سال نوی چینی 
سفر نروند. به این ترتیب تقاضای فصلی برای بنزین که معمولا در تعطیلات سال نو 
دیده می شود، با تشدید محدودیتها در سال جاری ملایم خواهد بود. اداره اطلاعات 
انرژی آمریکا در گزارش دورنمای انرژی کوتاه مدت پیش بینی کرد میانگین قیمت 
هر بشکه نفت وست تگزاس اینترمدیت در سه ماهه اول 56 دلار خواهد بود که این 
ارزیابی شش دلار بالاتر از پیش بینی دسامبر این آژانس است.بازار منتظر انتشار 
آمار رسمی ذخایر نفت و فرآورده های نفتی از سوی اداره اطلاعات انرژی آمریکا در 
روز جاری است. آمار روز چهارشنبه موسسه امریکن پترولیوم نشان داد ذخایر نفت 
آمریکا در هفته گذشته 2.6 میلیون بشکه افزایش داشته در حالی که تحلیلگران 
در نظرسنجی رویترز کاهش ذخایر به میزان 1.2 میلیون بشکه را پیش بینی کرده 
بودند.دو منبع آگاه اعلام کردند نرخ پایبندی اوپک پلاس به توافق کاهش تولید 
در دسامبر به ۹۹ درصد رسید که اندکی کمتر از 101 درصد در نوامبر بوده است. 
بر اساس گزارش رویترز، نشست کمیته های فنی و وزیران اوپک پلاس قرار است 
اوایل فوریه برگزار شود. نرخ دقیق پایبندی به توافق کاهش تولید ممکن است تا 

آن زمانی اندکی تغییر پیدا کند.
  

  تولید ذرت دانه ای در یزد ۷3 درصد کاهش یافت
مدیر امور زراعت سازمان جهاد کشاورزی یزد گفت: با پایان فصل برداشت ذرت 
دانه  ای در سال زراعی جاری ، 2 هزار و 100 تن این محصول در استان برداشت 

شد که این میزان تولید نسبت به سال ماقبل 73 درصد کاهش دارد.
محمدعلی حاتمی زاده در بازدید از مزارع تولید محصولات زراعی ابرکوه افزود: 
سرمای زودرس پاییزه، تداوم 25 سال خشکسالی ، افت سطح آب های زیرزمینی 

و پر آبخواه بودن این محصول ، علت کاهش تولید است .
وی بابیان اینکه از مجموع هزار و 600 هکتار اراضی زیرکشت ذرت در استان ، 
هزار و 200 هکتار آن به ذرت دانه ای اختصاص دارد ، اظهارکرد: این میزان سطح 

زیرکشت نسبت به سال ماقبل 300 هکتار کاهش داشت.
حاتمی زاده بابیان اینکه تولید ذرت با سه دستگاه کمباین در شهرستان های 
خاتم ، ابرکوه و بهاباد برداشت شد ، ادامه داد: متوسط تولید ذرت دانه ای 6.5 تن 
و در بعضی مزارع استان تا هشت تن در هکتار رسید که محصول تولیدی بیشتر 
در مرغداری های استان مصرف می شود. این مسوول با اشاره به تبعات خشکسالی 
و کم آبی ، توسعه کشت محصول ذرت به روش نشایی و استفاده از نوار » تیپ« را 
از جمله سیاست ها و اهداف وزارت جهاد کشاورزی در استان یزد برشمرد.حاتمی 
زاده تأکید کرد: کشاورزانی که بخواهند در سال آتی نسبت به کاشت ذرت علوفه ای 
و دانه ای اقدام کنند ، باید علاوه بر توســعه کاشت نشایی نسبت به تجهیز مزارع 
به آبیاری نوین )تیپ ( از هم اکنون اقدام کنند.وی با اشاره به تبعات خشکسالی و 
افت سطح آب های زیرزمینی تصریح کرد: تلاش داریم در کاشت ذرت دانه ای در 
سال های آتی علاوه بر استفاده بذر جدید از ارقام زودرس ، کشت محصول کم آبخواه 
در استان توسعه یابد.مدیر زراعت سازمان جهاد کشاورزی استان یزد تصریح کرد: 
600 کشاورز در تولید محصول ذرت در استان فعالیت دارند و سه مرکز ذرت خشک 
کنی در شهرستان خاتم کار آماده سازی و خشک کردن ذرت را انجام می دهد.
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 نرخ بیکاری در مازندران 2 درصد از میانگین کشوری کمتر شد
 نرخ بیکاری فصل پاییز در استان مازندران با حدود 2 درصد کاهش نسبت به 
میانگین کشوری به 7.6 درصد رسیده است. طبق گزارش درگاه مرکز آمار ایران، 
میانگین نرخ بیکاری پاییزی استان مازندران در سال جاری نسبت به مدت مشابه 
آن در سال قبل با 2.2 درصد کاهش از ۹.8  فصل پاییز سال ۹8 به 7.6 رسید.

در حالی میانگین نرخ بیکاری استان مازندران در فصل پاییز سال جاری نسبت 
به مدت مشابه سال قبل کاهش یافت که میانگین این کاهش در سطح ملی حدود 
1.2 درصد بود و این نشان می دهد سرعت روند کاهشی نرخ بیکاری این خطه 
شمال کشور در مقایسه با میانگین کشوری حدود هشت دهم درصد بیشتر بود.

مرکز آمار ایران میانگین نرخ بیکاری کشور را در فصل پاییز سال جاری ۹.۴ 
درصد اعلام کرد که این آمار در مدت مشابه سال قبل که 10.6 درصد بود.استان 
مازندران در حالی سومین فصل خود را در سال ۹۹ در همه گیری ویروس کرونا 
پشــت سر گذاشت که میانگین نرخ بیکاری آن در این مدت با وجود تعطیلی 
برخی مشــاغل به دلیل شیوع بیماری کووید-1۹ همچنان در سه فصل بهار با 
6.2، تابســتان با 8.۹ و پاییز با 7.6 درصد برای سومین سال متوالی تک رقمی 
باقی ماند.نخستین بار میانگین نرخ بیکاری استان مازندران در بهار سال ۹6 با 
کاهش 2 دهم درصدی نسبت به سال ۹5 تک رقمی شد به طوری که میانگین 
نرخ بیکاری این استان در پایان سال ۹5 حدود 10 درصد و همین آمار در بهار 
ســال ۹6 با دو دهم کاهش به ۹.8 درصد رسید.برخی از کارشناسان اقتصادی 
افزایش میزان سرمایه گذاری صنعتی استان مازندران در هفت سال گذشته را 
یکی از دلایل اصلی تک نرخ شدن آمار بیکاری می دانند به طوری که در این 
مدت حدود 52 هزار میلیارد ریال ســرمایه گذاری در بخش صنعتی این خطه 
شــمال کشور انجام شد و در همین مدت بیش از یکهزار و 500 واحد بزرگ و 
کوچک صنعتی به بهره رسید و برای بیش از 30 هزار نفر نیز ایجاد اشتغال شد.

براساس آمار رسمی سازمان صنعت، معدن و تجارت استان میزان میانگین 
ســرمایه گذاری صنعتی در این اســتان در هفت سال گذشته نسبت به دولت 

گذشته حدود 1۴0 درصد رشد یافت.

 اراضی جنگلی ایلام باید به سطح یک میلیون هکتار برسد
 مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری ایلام گفت: ســطح اراضی جنگلی این 

استان با برنامه ریزی باید حداقل به یک میلیون هکتار عرصه برسد.
رضا احمدی گفت: استان ایلام دارای 6۴2 هکتار جنگل طبیعی است و برنامه 
ریزی ها برای دستیابی به سطح یک میلیون هکتار جنگل و افزایش 360 هزار 

هکتار جنگل دست کاشت تدوین شده است.
وی افزود: کتابچه، نقشه اجرایی و نقاط یابی های لازم در این راستا صورت 
گرفته تا در هر منطقه بر اســاس شرایط و اقلیم جغرافیایی از نهال های بومی 

متناسب با هر مکان استفاده و کاشته شود.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری ایلام با بیان اینکه استان ایلام پتانسیل 
داشتن یک میلیون هکتار جنگل را دارد، یادآور شد: برای افزایش سطح جنگل 
کاری شــاخص هایی همچون میانگین بارندگی، اقلیم، خاک و توپوگرافی هر 

منطقه از استان در نظر گرفته شده است.
احمدی تاکید کرد: هم اکنون 70 هزار هکتار جنگل دست کاشت در استان 
ایلام ایجاد شده است که این میزان از سقف و افق تعیین شده از سوی سازمان 

جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور بیشتر است.
وی با اشاره به اینکه احیا و حفاظت از عرصه های منابع طبیعی یک وظیفه 
عمومی و مهم است، اضافه کرد: اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان برای 
تحقق افزایش میزان جنگل کاری از نیروی انسانی کارکشته و تحصیل کرده و 
دلسوز آگاه به مباحث روز منابع طبیعی، جنگل، آبخیزداری و مشارکت عموم 

مردم و انجمن های مردم نهاد استفاده می کند.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری ایلام ادامه داد: این اداره کل دارای بیش 
از 130 نفر نیروی تحصیل کرده است که بطور مستقیم در رشته های مرتبط 
با منابع طبیعی تحصیل کرده اند که همه این افراد آشنا و دارای ایده به روش 

های نوین و عملی جنگل داری و نهال کاری هستند.

 کرونا بیــش از ۱۰ هزار میلیارد تومان به اقتصاد کرمانشــاه 
خسارت زد

 استاندار کرمانشاه با اشاره به خسارت های ناشی از کرونا گفت: براساس 
برآوردهایی که تاکنون انجام شــده، این بیمــاری تاکنون بیش از 10 هزار 

میلیارد تومان به اقتصاد استان آسیب زده است.
 هوشــنگ بازوند در مراسم روز جهانی گمرک که در محل این اداره کل 
برگزار شد، به خسارت های اقتصادی شیوع کرونا اشاره کرد و اظهارداشت: 
این بیماری در حوزه خدمات و گردشگری تمام مشاغل را به تعطیلی کشاند 

و خسارت های بسیاری به بار آورد.
وی افزود: محدودیت های اعمال شده بدون شک به اقتصاد مردم لطمه 

وارد می کند از این رو کرونا سفره مردم  را کوچک کرد.
اســتاندار کرمانشاه با اشاره به اینکه موج ســوم شیوع بیماری کرونا در 
اســتان کرمانشاه بسیار پرخسارت بود، عنوان کرد: علایمی که کرونا اکنون 
در کرمانشاه نشان می دهد اصلا مطلوب نیست و از احتمال شیوع دوباره و 

پیک  چهارم بیماری خبر می دهد.
بازوند تصریح کرد: بــرای جلوگیری از اوج گیری دوباره کرونا باید تمام 
تلاش خود را به کار گیریم و رعایت پروتکل های بهداشتی را به جدیت در 

دستور کار قرار دهیم.
کرونا بر آمار بیکاران کرمانشاه اضافه نکرد

وی در بخش دیگری از صحبت های خود با اشــاره به اینکه شیوع کرونا 
لطمه چندانی به بخش خدمات شاخص های اقتصادی و صادرات ایران وارد 
نکرد، گفت: با وجود شیوع ویروس کرونا بر میزان بیکاران  استان افزوده نشد 
و حتی توانســتیم آمار بیکاری استان را به شکل چشمگیری کاهش دهیم.

اســتاندار کرمانشاه کرمانشــاه به نقش گمرک در روزهای اوج گیری کرونا 
اشــاره کرد و اظهارداشت: با تلاش بی وقفه پرسنل گمرک در شرایط بسیار 

سخت کرونایی حتی یک روز نیز فعالیت گمرک متوقف نشد.

 قزوین ظرفیت های لازم را برای سرمایه گذاری تامین اجتماعی 
دارد

 اســتاندار قزوین گفت: با توجه به واحدهای فراوان صنعتی و کشاورزی 
و جمعیت تحت پوشــش قابل توجه قزوین در تامین اجتماعی، این استان 
ظرفیت های لازم را برای ســرمایه گذاری ســازمان اقتصادی این دســتگاه 

)شستا( دارد.
 هدایت الله جمالی پور در کارگروه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان 
که با حضور مدیرعامل ســازمان تامین اجتماعی برگزار شد، افزود:  قزوین 
یک اســتان تاریخی، اقتصادی، صنعتی و تاریخی اســت و هفت هزار سال 
ســبقه شهرنشینی و سکونت دارد و یک دوره هم پایتخت ایران بوده است.

وی با بیان اینکه بزرگان بی شماری در این استان پرورش یافته اند، افزود: در 
منطقه تاکســتان با وجود اقوام تات که جزو ریشه های ایران باستان هستند 

تاریخ و فرهنگ دیرینه قزوین بیشتر نمایان می شود.
اســتاندار قزوین ادامه داد: این اســتان در حوزه میراثی و تاریخی دارای 
میراث های بی بدیلی است که می تواند از طریق حوزه گردشگری به اقتصاد 
کشور بسیار کمک کند.جمالی پور اضافه کرد: با توجه به اینکه دنیا به دنبال 
اقتصاد گردشگری است، میراث طبیعی قزوین می تواند یک ظرفیت بی بدیل 

برای اقتصاد استان و کشور باشد.

در راســتای اجــرای ابلاغیــه بانــک 
مرکــزی؛ مشــتریان فاقد کد شــهاب، در 
انجام تراکنش ســاتنا و پایا از تاریخ پنجم 
بهمن ماه ســال جاری با محدودیت مواجه 
می شــوند و همچنین تراکنش های حساب 
 مبــدأ فاقد کد ســیاح از تاریــخ یازدهم

 بهمن ماه ســال جاری موردپذیرش واقع 
نمی شوند.

مومنی :گلســتان -  بــه گزارش روابط 
عمومی بانک توسعه تعاون، در حال حاضر 
با تلاش همکاران شــعب، کد شهاب برای 
اکثریت مشــتریان صادر گردیده اســت و 
صرفاً به مشتریانی که پیامک اطلاع رسانی 
جهت اخذ کد شــهاب ارسال می گردد، با 
مدارک هویتی شناســنامه و کارت ملی به 

شعب مراجعه نمایند.
بر اساس برنامه، سپرده مشتریان فاقد کد 
شهاب با مسدودی برداشت مواجه می گردد 
که پــس از تکمیل اطلاعات مشــتریان و 
اخذ کد شــهاب، وضعیت سپرده از حالت 

مسدودی خارج می گردد.
گفتنی اســت شناسه شــهاب یک کد 
یکتا در سیستم بانکی است که مشتری را 
در شبکه شعب بانک ها شناسایی می کند. 
در حقیقت این کــد به صورت اختصاصی 
بــرای هر مشــتری در نظــام بانکی صادر 

می شــود و در تمامی بانک هــا به صورت 
یکســان تعریف شده اســت که این مسئله 

 به شناســایی و احــراز هویت مشــتریان 
در کلیه بانکها کمک خواهد کرد.

است ساماندهی حساب های  شایان ذکر 
مشــتریان  اطلاعــات  تکمیــل  بانکــی، 

شــفافیت  افزایــش  بانکــی،  سیســتم 
تراکنش های بانکی و مبارزه با پولشــویی 
 از مهمتریــن اهــداف اختصاص شناســه

 هویــت الکترونیکــی بانکی )شــهاب( به 
مشتریان است.

لازم به توضیح اســت شناسه 16 رقمی 
شهاب برای تمامی افراد ضروری عنوان شده 
و صرفاً به افرادی که اطلاعات هویتی کامل 
به بانک ارائه داده باشند، تعلق می گیرد؛ بر 
همین اســاس در صورتی که مشــتری در 
هنگام افتتاح حســاب و پس ازآن اطلاعات 
هویتــی ازجملــه نام، نــام خانوادگی، کد 
ملی، شماره شناســنامه، و سایر اطلاعات 
در برگه هــای بانکی تکمیل کرده باشــید، 
به هیچ عنوان نیاز به حضور در شــعب بانک 
برای دریافت تکمیــل اطلاعات و دریافت 
شناســه شــهاب ندارید و این شناســه به 
صورت خودکار برای شــما در نظام بانکی 
صادرشــده است؛ البته مشــتریانی که به 
دلیــل نقص اطلاعــات هویتــی از طریق 
پیامک به آنها اطلاع رســانی گردیده است، 
باید نســبت به تکمیل اطلاعــات هویتی 
 در شــعب بانک عامل حضــور پیدا کنند 
تا کد شهاب برای آنها صادر شود و خدمات 
بانکی آنها به دلیل مسدودســازی حساب 

بانکی قطع نشود.

 
 

 
 

 
 

مدیرعامل پالایشگاه امام خمینی )ره( شازند خبر داد:

ارتقاء کیفیت تمام فرآورده های نفتی پالایشگاه شازند به یورو۵ در ۱4۰۰

رضاخواه در تشریح محل تامین افزایش یارانه های پیشنهادی؛
منابع حاصل از حذف ارز 4۲۰۰ تومانی و فروش فرآورده های نفتی محل تامین منابع افزایش یارانه ها

به پاس تلاش کارکنان واحد فنی و عملیاتی در ساخت کشنده ریلی 

مدیر عامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران از 
کارکنان این واحد تقدیر کرد 

تقدیر معاون حمل و نقل وزارت راه و شهرسازی از مدیرکل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای استان مرکزی

 مدیرعامل پالایشگاه امام خمینی )ره( شازند گفت: تا 
پایان سال 1۴00 همه فرآورده های نفتی این پالایشگاه 

به استاندارد یورو 5 ارتقاء می یابد.
غلامحســین رمضان پور در حاشیه بیست وپنجمین 
نمایشگاه نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی در این باره گفت: 
این طرح با اعمال تغییرات فرآیندی و بدون سرمایه گذاری 
انجام می شود و با اجرایی شدن آن، کیفیت بنزین تولیدی 

پالایشگاه به یورو 5 می رسد.
وی افزود: این نوید را می دهم که تا پایان سال 1۴00 
بتوانیم بنزین تولیدی پالایشگاه امام خمینی )ره( شازند را 

به طور کامل از یورو ۴ به یورو 5 ارتقا دهیم.
مدیرعامل پالایشــگاه نفت شازند تأکید کرد: بنزین 
تولیدی این پالایشــگاه از لحاظ کیفیت در حد بنزین 
یورو ۴ اســت و گاه به طور مقطعی فرآورده های یورو 5 
نیز تولید می شــود، اما تا پایان سال آینده به طور حتم 
همه فرآورده های تولیدی پالایشــگاه، استاندارد یورو5 

را خواهند داشت.
رمضان پور گفت: پالایشــگاه شازند از پالایشگاه های 
پیچیده و منحصربه فرد در کشــور و خاورمیانه است و 

خوشــبختانه پروژه های بهبود کیفیت این پالایشگاه تا 
حدودی انجام شده است.

وی همچنین با اشــاره به تولید روزانه 50 هزار تن 

نرمال هگزان )نرمال پنتان( از آذرماه ســال گذشته با 
خلاقیت، نوآوری و ابتکار عمل متخصصان و کارشناسان 
این پالایشگاه، بدون صرف هزینه سرمایه گذاری اولیه و 

تنها با استفاده از ظرفیت های خالی و تغییر در فرآیندها 
و جریان های عملیاتی در واحد ایزومریزاسیون گفت: واحد 
تولیدی این محصول سالانه 55 میلیون دلار سودآوری 

برای شرکت به همراه داشته است.
مدیرعامل شــرکت پالایش نفت امام خمینی )ره( 
شــازند افزود: همچنین با اجرای این پــروژه، دریافت 
خوراک روزانه این پالایشــگاه حدود ۴ هزار بشکه و به 
تبع آن تولید بنزین این پالایشگاه روزانه 500 هزار لیتر 
 افزایش یافت، افزون بر آن با تولید این فرآورده راهبردی، 
کیفیــت بنزین تولیدی پالایشــگاه نیز بــه نحو قابل 

ملاحظه ای ارتقا یافت.
رمضان پور تأکید کرد: از دستاوردهای صنعت نفت به 
منظور کاهش آلودگی هوای کلانشهرها در کشور، تولید 
روزانه 16 میلیون لیتر بنزین، 12 میلیون لیتر گازوئیل 
مطابق استاندارهای یورو ۴، تولید روزانه 2500 تن گاز 
مایع و نیز تولید فرآورده های راهبردی همچون سوخت 
کم گوگرد کشتیرانی، نرمال هگزان، نرمال پنتان و پروپیلن 
گرید پلیمری برای نخستین بار در ایران در پالایشگاه امام 

خمینی )ره( شازند است.

مدیر عامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران، از عملکرد کارکنان واحد فنی و عملیاتی منطقه استان مرکزی تقدیر کرد . 
اراک- خبرنگار آوای اقتصاد/به گزارش روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه استان مرکزی ، مهندس ویس کرمی مدیر عامل شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی ایران، با اهدای لوح تقدیر، از زحمات و تلاش آقایان یوسف روشنی معاون فنی و عملیاتی منطقه ، علیرضا متولی رئیس تاسیسات 
و عملیات انبار ، محسن علیایی رئیس تعمیرات و نگهداشت انبار نفت و همچنین مسعود صوفی مهندس تعمیرات مکانیک انبار نفت منطقه استان مرکزی، به 
خاطر تلاش و همکاری در ساخت کشنده ریلی تقدیر کرد . گفتنی است به منظور تسهیل در جابجایی مخزندار ها، یک دستگاه کشنده ریلی برای اولین بار در 

دی ماه 13۹۹به کمک یک دستگاه تراکتور طراحی و آماده بهره برداری شده است . 

 کار مردم در هیچ شرایطی معطل نماند
معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری البرز با بیان اینکه کار مردم تحت هیچ شرایطی نباید تعطیل شود، گفت: رفع مشکلات مردم و حل آنها در شرایط اپیدمی کرونا با بهره گیری از فناوری و بستر الکترونیک به هر طریقی 
باید انجام شود.نور محمد فردی  با حضور در سامد)سامانه الکترونیکی ارتباط مردم با دولت ( به مشکلات بیش از 30 نفر از تماس گیرندگان از نقاط مختلف استان رسیدگی و دستورات لازم را برای حل مسائل و مشکلات آنان صادر کرد. 

وی  به طور مستقیم پای دردل و بیان مشکلات و مسایل مطرح شده از سوی شماری از مردم استان نشست و مدیران ستادی زیر مجموعه حوزه معاونت سیاسی استان را به طور مستقیم مامور رسیدگی به مشکلات این افراد کرد.
فردی ضمن تاکید بر این که در هیچ شرایطی نباید کار مردم معطل بماند، گفت: رفع مشکلات مردم و حل آن در شرایط اپیدمی کرونا نیز باید با بهره گیری از فناوری و بستر الکترونیک به هر طریق انجام شود. وی ضمن تاکید به سخنان 
استاندار البرز مبنی بر این که ارتباط مستمر با مردم و پیگیری مطالبات آنان باید از اولویت های مدیران باشد، افزود: نباید در شرایط محدودیت های کرونایی این ارتباط قطع شود.فردی اضافه کرد: فلسفه وجودی مدیران خدمت رسانی 
مناسب به مردم است و همه مدیران بایستی در قبال مردم پاسخگو باشند و از طرفی دیگر سیاست کلی دولت و وزارت کشور و نماینده عالی دولت در استان تعیین خط مشی های مناسب به مردم است.معاون استاندار گفت: هیچ افتخاری 
بالاتر از خدمت رسانی به مردم نیست و مدیران بایستی مشکلات مردم را مشکل خود بدانند.وی با بیان اینکه  فلسفه وجودی دستگاههای اجرایی علاوه بر پاسخگویی مدیران در سامانه سامد بایستی کلیه مدیران در هفته یک بار ملاقات 
مسقیم با مردم داشته باشند و مشکلات مردم را تا حصول نتیجه پیگیری نمایند، افزود: از این رو به صورت نظامند هریک از معاونان و مدیران دستگاههای اجرایی جهت پاسخگویی به شهروندان در راستای وظایف محوله و به صورت بر خط 
و با اطلاع رسانی قبلی در خدمت مردم باشند. فردی بهره گیری از شیوه های غیرحضوری ارتباط با مردم را از راه های استمرار بخشیدن به این ارتباط دانست و یادآور شد: تاکید بر بهره گیری از شیوه های غیرحضوری، بستر الکترونیک و 

تدابیر از این نوع که در شمار مصوبات استانی مقابله با کروناست برای ممانعت از تراکم ارباب رجوع در راستای صیانت از سلامت و جان مردم عزیز در اولویت است.

 شــهرام آدم نژاد معــاون حمل و نقل وزارت راه و شهرســازی و دبیر 
کمیسیون ایمنی راههای کشور، بعلت عملکرد مطلوب و اثربخش اداره کل 
راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان مرکزی در راستای آموزش، آگاه 
سازی، ارتقای ایمنی و اقدامات بعمل آمده در هفته ایمنی حمل و نقل، با 
ارســال نامه ای از علی زندی فر مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای 

استان مرکزی تقدیر کرد.
 اراک- خبرنگار آوای اقتصاد/ به گزارش روابط عمومی اداره کل راهداری 
و حمل و نقل جاده ای اســتان مرکزی، شــهرام آم نژاد با ارسال لوحی از 
زحمات و خدمات شایســته علی زندی فر مدیرکل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای استان مرکزی در خصوص ارتقاء ایمنی راهها و تلاش برای برقراری 
تردد ایمن در محورهای مواصلاتی تحت پوشــش خود و همچنین عملکرد 

مثبت و تاثیرگذار در هفته ایمنی حمل و نقل قدردانی کرد.
  در بخشــی از نامه معاون وزیر راه و شهرسازی به مدیرکل راهداری و 
حمل و نقل جاده ای استان مرکزی، آمده است: از تلاش ها و اقدامات آن 

اداره کل و اعضای محترم کمیسیون ایمنی راههای استان در برنامه ریزی 
و برگــزاری موثر هفتــه ایمنی حمل و نقل تقدیر به عمل آمده و امید می 
رود با اســتمرار تلاش ها و همکاری اعضاء در زمینه آموزش و آگاه سازی، 
ارتقــای ایمنی رانندگی و کاهش بیش از پیش تصادفات و جانباختگان در 

سایه الطاف الهی حاصل گردد.
  گفتنــی اســت ایــن اداره کل به عنــوان دبیر کمیســیون مدیریت 
اجرایــی ایمنی حمل و نقل اســتان عــلاوه بر اقدامات گســترده جهت 
ایمن ســازی محورهای تحت پوشــش خود، نســبت به اجــرای اقدامات 
فرهنگی بــه منظور ارتقای ایمنی تردد و فرهنــگ ترافیک در محورهای 
مواصلاتی اســتان اقدامات قابل ملاحظه ای انجــام داده که ماحصل این 
 تلاش ها کاهش آمار تلفات ناشــی از تصادفات رانندگی در ســالهای اخیر

 در سطح راههای استان است.

عضو هیئت رئیسه کمیســیون تلفیق لایحه بودجه 1۴00 مجلس گفت: 
بخشی از درآمد حاصل از محل حذف ارز ۴200 تومانی به همراه منابع حاصل 
از فروش فرآورده های نفتی در داخل کشور و صادرات نفت و فرآورده های نفتی 

برای پرداخت افزایش یارانه های نقدی در نظر گرفته شده است.
مجتبی رضاخواه عضو هیئت رئیســه کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال 
1۴00 مجلــس  در واکنش به خبرســازی برخی رســانه ها درباره اینکه این 
کمیسیون محل تامین افزایش یارانه های پیشنهادی  خود را شفاف بیان نمی کند، 

گفت: کمیسیون تلفیق بودجه با شفاف سازی کلیه منابع درآمدی تبصره 1۴ را 
مشخص کرده است.وی ادامه داد: اختلاف قیمت ارز ۴200 تومانی با نرخ ارز 
آزاد یکی از منابع درآمدی در تبصره 1۴ است، بخشی از درآمد حاصل از محل 
حذف ارز ۴200 تومانی برای پرداخت یارانه کالاهای اساســی و بخشی دیگر 
برای یارانه دارویی در نظر گرفته شده است. دو منبع دیگر هم پرداخت یارانه ها 
از محل فروش فرآورده های نفتی در داخل کشــور و فروش و صادرات نفت و 
فرآورده های نفتی تامین خواهد شد.عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات 

مجلس با بیان اینکه محل افزایش یارانه های نقدی کاملا مشخص بوده و عمدتا 
مربوط به منابع درآمدی حاصل از حذف ارز ۴200 تومانی اســت، اظهار کرد: 
106 هزار میلیارد تومان از محل حذف ارز ۴200 تومانی بدست آمد که حدود 
33 هزار میلیارد تومان از این محل برای تامین دارو تخصیص پیدا می کند و 
مابقی آن هم حدود 73 هزار میلیارد تومان برای افزایش یارانه ها در نظر گرفته 
شده است. بنابراین منابع حاصل از حذف رانت ارز ۴200 تومانی، را میان حدود 

77 میلیون نفر و افراد نیازمند توزیع و پرداخت خواهد کرد.

داشتن کد شهاب برای کلیه مشتریان حقیقی و حقوقی نظام بانكی اجباری شد
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رسول پناه با بولدوزر از روی یحیی رد شد
رییس پیشــین هیات مدیره و سرپرست 
مدیرعاملی پرســپولیس در بیانیه ای پاسخ 
اظهارات اخیر گل محمدی را داده و مســائل 
مختلفی را درباره سرمربی کنونی سرخپوشان 

مطرح کرده است.
 مهدی رسول پناه، رییس پیشین هیات 
مدیره و سرپرست مدیرعاملی پرسپولیس اخیرا 
مورد حملات کلامی از ســوی گل محمدی، 
ســرمربی فعلی سرخپوشــان روبه رو شده 
است. گل محمدی اخیرا در چندین مرتبه به 
خاطر انتشار ویدیوهای حاوی الفاظ نامناسب 
نسبت به بازیکنان و سرمربی پرسپولیس از 
سوی رسول پناه و همین طور خروج چندین 
بازیکن شاخص از تیمش به انتقاد به رسول 
پناه پرداخته است. در نتیجه این انتقادات، دو 
روز قبل درخواســت استعفای رسول پناه از 
ریاست هیات مدیره این باشگاه مورد پذیرش 
مجمع عمومی باشگاه پرسپولیس قرار گرفت.

با این حال سرمربی پرسپولیس دیشب و 
بعد از بازی با آلومینیوم که با نخستین شکست 
این تیم در فصل جاری همراه شد، عملکرد 
ضعیف مهدی رسول پناه، مدیرعامل و رییس 
پیشین هیأت مدیره این باشگاه را اصلی ترین 
عامل ایــن ناکامی عنوان کرد و هم چنان به 

انتقاد از رسول پناه می پردازد.
اکنون مهدی رسول پناه که دیگر سمتی 
در این باشــگاه ندارد، در بیانیه ای 1۴ بندی 
به انتقاد شــدید از گل محمــدی پرداخته و 
شدیدا پاسخ سرمربی پرسپولیس را داده و او 
را برای تنویر افکار عمومی به مناظره دعوت 

کرده است.
متأســفانه اظهارات بی اســاس، عاری از 
حقیقت و غیرمســوولانه آقــای یحیی گل 
محمدی همراه به هیات مدیره باشــگاه در 
مصاحبه اخیر بعد از برگزاری مسابقه داربی 
۹۴ و دادن اولتیماتــوم به بزرگ ترین مقام 
وزارت ورزش و جوانان دور از اخلاق حرفه ای 

و پذیرفتنی نبوده و نیست.
بــه نظر هم می رســید این صحبت های 
غیرمســوولانه و غیرحرفــه ای بیش تر برای 
تحت الشــعاع قراردادن تعویــض پیروزی 
شیرین شهرآورد با تساوی بوده باشد. با وجود 
برنامه ریزی های  به دور از انصاف و عدالت  و 
مخفیانــه  برخی از  آقایان و انتشــار فیلم و 
ویدئو با نقشــه از قبل طراحی شده به جهت 
حفظ ارکان و نظم باشــگاه در آستانه فینال 
لیگ قهرمانان آسیا و بازی همیشه حساس با 
استقلال سکوت اختیار کردم تا این که بهانه  

ای به دست بهانه جویان )!( ندهم.
در هر حال تصمیم گرفتم بیانیه ای برای 
تنویر اذهان  عمومی و اطلاع هواداران عزیز و 

فهیم تنظیم و به شرح زیر اعلام کنم:
- ناگفته پیداست اظهارات غیرواقع آقای 
گل محمــدی بعد از داربــی ۹۴، خطاب به 
مسوولان باشــگاه و هیات مدیره با اظهارات 
نامناســب خطاب به وزیر محترم ورزش در 
تعییــن و تکلیف نصب و عزل اعضای هیات 
مدیــره و تهدید به عواقــب توجه نکردن به 
اظهارات خود که خارج از حدود اختیارات و 
وظایف ایشان بوده و متاسفانه از آن به عنوان 
سپر دفاعی در پوشش مسوولیت نپذیرفتن 
شکست در نقص مدیریت فنی تیم بهره بردند. 
ضمن مردود شناختن کلیه اظهارات دروغین و 
غیرمسوولانه ایشان بر خود واجب می دانم از 
وزارت محترم ورزش، هیات مدیره و هواداران 
عزیز که شاهد بی حرمتی توسط سرمربی تیم 

بوده اند، عذرخواهی کنم.
 -آقــای گل محمدی! نگاهــی به دوره 
اخیر فعالیت شــما، آنجا که به جای پذیرش 
مســوولیت فنی، فرار رو به جلو را با پشتوانه 
فضای مجازی که هدایت شده است انتخاب 
کرده اید، کاملًا ناجوانمردانه است. برای همه 
هواداران ثابت شــده است که عامل ناکامی 
پرســپولیس با این همه ستاره چیست؟! با 
اجرای تفکرات خــاص خود در هدایت تیم، 
در بازی آلومینیوم اراک بر همگان ثابت شد 

که چه زمانی برای اســتفاده از ستارگان تیم 
برای پیروزی باید استفاده می شد که صورت 

نگرفت.
- با بررسی برهه زمانی فعالیت سرمربی 
فعلی در تیم پرسپولیس، می توان به سادگی 
لحظه بروز این قبیل مشکلات برای باشگاه، 
بعد از برگزاری مسابقات لیگ را متوجه شد. 
جرقه اختلافات و مشکلات درست از زمانی 
زده شد که احدی از مدیران برنامه آقای گل 
محمدی که مدیر برنامه های دو بازیکن هم 
بودند به دفتر باشــگاه مراجعه و اعلام کرد 
باید قرارداد سرمربی پرسپولیس افزایش یابد!

هفــت بازیکنی که به گواه کارشناســان 
بهترین بوده و پرســپولیس را قهرمان فصل 
نقل و انتقالات معرفی کرد. هرچند آقای گل 
محمدی در همان مقطع خواهان آن بود که 
خود شخصا مذاکره با بازیکنان جدید را برعهده 
بگیرد ولی باشگاه رویه مذاکره شفاف و رسمی 

را انتخاب کرد.
- هرگز فراموش نمی شــود در شبی که 
پرسپولیس از جام حذفی کنار رفت، سرمربی 
تیم به جای پذیرش مســوولیت شکســت 
مدعی شــد که چرا باشــگاه بازیکن جدید 
جذب نمی کند و باشــگاه را متهم به خواب 
خرگوشــی کرد! عجبا که هنوز زمان نقل و 
انتقالات شــروع نشده بود و تازه اگر بازیکن 
جدید هم به خدمت گرفته می شــد در جام 
حذفی حق بازی نداشت! آیا این بدان معنی 
نبود که اگر پیشنهاد افزایش قرارداد ایشان را 
پذیرفته بودیم بدون شک این مباحث مطرح 
نمی شد؟ و اسرار حرفه ای باشگاه در مجاری 

شبکه های اجتماعی نمایان نمی شد؟
- برای تنویر افکار عمومــی و هواداران، 
درباره وضعیت بازیکنان جدا شده باید بیان 
شــود که ورود و خروج هر یک از بازیکنان از 
تیم با نظر ســرمربی صورت گرفته است. در 
قضیه بشار رســن، آقای گل محمدی! شما 
کاملًا در جریان بودید و به هتل محل اقامت 
بشار رسن رفتید که با او صحبت کردید، اما 
بشــار نپذیرفت. بلافاصله با مدیر برنامه اش 
تلفنی تماس گرفته و صحبت کردید که به 
جایی نرسیدید اما مدت ها عنوان می کردید از 
جدایی بشار رسن خبر نداشتید! خدا را شکر در 
نهایت بشار مصاحبه کرد و گفت که »از دو ماه 
قبل همه در باشگاه می دانستند که می روم.«

- مربیان اسطوره باشگاه پرسپولیس همواره 
تأکید ورزیده بودند بازیکنی که دلش با تیم 
نیست، با صد زنجیر و بند و قرارداد هم نخواهد 
ماند. دو مربی که نســبت به آن ها می دانیم 
حساسیت زیادی دارید و در مراسم استقبال از 
تیم فینالیست آسیا را بر نتابیده و نسبت به آن 
به صورت خصوصی انتقاد کردید! در خصوص 
آقایان محسن ربیع خواه و انصاری، شما نامه 
جدایی ایشــان را بر باشگاه ارسال کردید که 

تمایلی بر ماندن آن ها ندارید هر چند باشگاه 
بر ماندن آن ها اصرار داشت. درباره آقای محمد 
نادری بعد از چندین بار مذاکره، ایشان اظهار 
کرد که سرمربی اعتقادی بر حضور اینجانب 
در تیم ندارد و باشگاه چرا اصرار بر ماندن من 
دارد. ولی در نهایت ایشــان پس از چندین 

جلسه از باشگاه جدا شد.
- آقای گل محمدی! مدارک و شــواهد 
موجــود حکایــت از آن دارد که صد درصد 
قرارداد سال قبل به علاوه تمامی آپشن های 
آن را بدون کم و کسر گرفته اید. مازاد بر آن، 
بابت بازی های جام باشگاه های آسیا بابت تک 
تک بازی ها، پاداش جداگانه و به روز دریافت 
کرده اید که رقمــی نزدیک به 500 میلیون 

تومان می شود.
اما قبل از رفتن به فینال اصرار به تعیین 
پاداش نایب قهرمانی داشتید که با مخالفت 
باشگاه روبه رو شد. چرا؟  اولا؛ً هدف پرسپولیس 
قهرمانی بود. ثانیا؛ً پاداش رسیدن به این مرحله 
را حتی بیش تر از قرارداد خود گرفته بودید، 
وقتی مطمئن شــدید دیگر بابت یک بازی 
پاداش مضاعفی نمی گیرید، شــروع به بهانه 

جویی کردید!
- آقــای گل محمــدی! بیایید منصفانه 
و عاقلانــه در این رهگذر به مســایل دوره 
مربی گری شما نگاهی بیاندازیم، بلکه تا شاید 
برای ســوالات بی پاســخ در ذهن هواداران 
فهیم چاره ای بیاندیشیم، تا آنجا که به شعور 
هر مخاطب توهین نشود و از تشویش اذهان 
آن ها کم و امــکان تفکر صحیح از مخاطب 

گرفته نشود.
ببینیم آیا محروم شدن سه بازیکن از فینال 
آسیا به بحث مدیریت شما در اداره کردن و 
کنترل بازیکنان مربوط  می شود یا به هیات 
مدیره؟ در حالی از هیات مدیره سایر باشگاه ها 
تعریف می کنید که شما، سایر اعضای کادرفنی 
و بازیکنان در فصل گذشته و سال های قبل 
را تسویه کامل کرده، پاداش مضاعف پرداخت 
شده. از فصل جدید نیز 10 درصد گرفته اید. 
این را مقایسه کنید با مصاحبه بازیکنان سایر 
تیم هایی که از آن ها تعریف می کنید تا ببینید 
چقدر از شما بیشتر دریافتی داشته اند؟ آقای 
گل محمدی!  راســتی چــرا پس از افزایش 
قرارداد خــود دیگر برای پــول و مطالبات 
بازیکنان مصاحبه ای انجام نداده اید؟! به عنوان 
مربی تحت قرارداد باشگاه، تا کنون تعهدات 
حرفه ای خود را زیر پا گذاشته اید و با این رفتار 
روحیه بازیکنان را تضعیف کرده و اعتماد به 

نفس آن ها را کاهش داده اید.
وقتی مدام می گویید این بازیکن رفته است، 
آن بازیکن رفته اســت، یعنی به 25 بازیکن 
فعلی  پرسپولیس اعتماد ندارید؟! با این رویه، 
روحیه تیم را پایین می آورید. اجازه بدهید که 
پرسپولیس نفسی تازه کند و به پشتوانه اصالت 

چندین ساله اش راه موفقیت را طی کند. همه 
در داربی ۹۴  شاهد بودیم که چقدر پتانسیل 
تیم بالاست و اگر از موقعیت هایش استفاده 
می کرد، نتیجه تاریخی تکرار می شد. این تیم 
همچنان شــانس اول قهرمانی است و تک 
تک بازیکنان پرسپولیس ستاره هستند. ما و 
هواداران به آن ها اعتماد داریم و شما هم ایمان 
بیاورید، صعود به پنجمین قهرمانی کاملا در 
دست پرسپولیس است. بدانید و آگاه باشید 
مربیانــی که در فینال جام جهانی هم  بازی 
کرده بودند و سوابق درخشانی داشتند، این 
گونه صحبت  نمی کردند که به وزیر و باشگاه 

اولتیماتوم بدهند و تعیین تکلیف کنند.
- آقای گل محمدی! قبل از ورود شما، با 
نگاهی بر گذشته درخشان تیم در پیروزی های 
پی در پی، پرســپولیس سه بار قهرمان لیگ 
برتر شــده و 7 جام برد. وقتی هم که به تیم 
پیوستید، پرســپولیس با اختلاف سه امتیاز 
صدرنشــین لیگ بود و با حفظ صدرنشینی 
قهرمان شــد. هرچند قهرمان دوره قبل جام 
حذفی هم بودیم که امســال تکرار نشد، اما 
بعد از قهرمانی اصرار بر آن داشتید تا برخی 

از ارکان باشگاه با نظر شما منصوب شوند!
اگر به خواسته شما گوش داده بودیم الان 
بیش تر پسُــت های باشگاه از جمله مدیریت 
حقوقی، روابط عمومی، سرپرستی تیم، معاونان 
باشــگاه و ...  را باید از نفرات مورد نظر شما 
انتخاب می کردیم. ولی هیات مدیره مخالف 
بود. شاید حالا خیلی ها متوجه شوند که چرا 
در این مدت از این افراد و منتصبان باشــگاه 

انتقاد کردید.
-  آقای گل محمدی! برکســی پوشیده 
نیســت در عرصــه حقوقی و حفــظ اعتبار 
بین المللی باشــگاه نیز موفق بوده ایم. تا آن 
جا که در پرسپولیس 13 پرونده بین المللی 
داشــتیم کــه ۹ مــورد از جملــه برانکو و 
دستیارانش که بزرگ ترین بدهی باشگاه بود 
به خوبی و قبل از مســابقات لیگ و به لحاظ 
جلوگیری از کسر امتیاز و بسته شدن پنجره 
نقل و انتقال تمام توان خود را  به کار بستیم 
و هیات مدیره با اقدامات موثر خود این چالش 

سنگین را به خوبی پشت سر گذاشت.
هرچند خود را به خواب خرگوشی زده و 
باور ندارید، همگی حل شده و می دانید هیچ 
کدام به این دوره مدیریت مربوط نبودند. ولی 
با مدیریت قاطع به خوبی مرتفع شد. قرارداد 
بودیمیر که مشــخص است چه زمانی بسته 
شده و اصلا مربوط به این دوره نیست. جدایی 
کالدرون را هم که شما بهتر از هر کس جزییات 
آن را می دانید چرا که ســوار بر موفقیت نیم 
فصل اول این مربی آرژانتینی در لیگ نوزدهم 
شدید! از مصاحبه ها و پست های آقای کالدرون 

همگان می فهمند چه اتفاقی افتاده است؟!
- آقای ســرمربی! چه خــوب بود تمام 

توان خود را در حیطه تخصص ورزشــی در 
سرمربی گری پیاده می کردید. دخالت ها و 
اشارات نابه جا که هر کدام اساس تمرکز تیم 
و خود شما را برهم می ریزد فاصله می گرفتید. 
ای کاش برای کســب موفقیت و کامیابی و 
سربلندی تیم قدم بر مسیر موفقیت های مکرر 

و متوالی تیم بر می داشتید.
ورود به برخی مسایل غیر مرتبط جایگاه و 
شان شما را در خطر سقوط حرفه ای نمایان 
خواهــد کرد. به نظر نمی رســد زیبنده یک 
رفتار ســرمربی بزرگترین تیم ورزشی باشد 
تــا مداخلاتی که در تصمیمات هیات مدیره 
است را داشته باشد. تا آن جا که حتی نسبت 
به معاون اجرایی باشــگاه وقتی که مربیان 
اسبق تیم پیام تبریک قهرمانی لیگ را دادند 
) ایشــان به پاس قدردانی از پیام تبریکشان 
تشــکر کرد و از آن ها برای حضور در جشن 
قهرمانی دعوت کرد.( شــما چه هیاهویی در 
باشــگاه به راه انداختید که چرا پیشکسوتان 
و مربیــان قدیمی را دعوت کردید و خواهان 
کناره گیری آن ها شدید. اما نامبرده با توجه به 
اینکه آرامش و تمرکز تیم بهم نخورد، نجابت 

به خرج داده و استعفا داد.
هم چنین شما با معاون اقتصادی بهتر از هر 
کسی می دانید که چه رفتاری داشتید؟! دلیل 
این همه هجمه در داخل باشگاه و در فضای 

مجازی برای هواداران پرسپولیس چیست؟!
- متاســفانه در دقیقــه ۹3 این داربی و 
دقیقه ۹1 داربی جام حذفی شاهد بودیم که 
پرسپولیس نبرد. آیا این بی توجهی به هیات 
مدیره ربط داشــت؟! به جای پاسخگویی و 
قبول مسوولیت شکست، بهانه جویی کردید. 
آیــا در داربی جام حذفی همــه بازیکنان و 
بشار رسن نبودند که متاسفانه شاهد باخت 
پرسپولیس شدیم؟ بازی با فولاد خوزستان 
یک بار دیگر ثابت کرد، پرسپولیس بازیکنان 
قهرمان و خودســاخته ای دارد که می توانند 
هــر نتیجه ای را برگردانده و پیروزی را از آن 
خود کنند. بازیکنانی که با فرهنگ دویدن، 
جنگیدن و فداکاری برای برد رشــد کرده و 
نشان داده اند، جملگی ستاره هستند که باید 

به آن ها افتخار کرد.
- چگونه و با چه شرایطی می شود فضای 
مجازی را به یکباره بعد از هر شکست تیم با 
ایجاد استوری، پســت و هشتگ، هجمه ای 
سراســر افترا و توهین و هتــک حرمت به 
مســوولان باشگاه روانه کرد؟ چگونه هدایت 
افکار عمومی برای جذب هواداری و انحراف 
افکار اشــخاص، به جای لمس لذت پیروزی 
با روش های تخیلی جو را متشنج و منحرف 
کرد؟ باید گفت باشگاه تحت تاثیر این مسایل 
قرار نمی گیرد و منافع هوادار و باشــگاه را با 
این مســایل حاشیه ای، چوب حراج نخواهد 
زد. این تیم با اصالت تر از آن اســت تا مورد 

خدشه ای وارد شود.
- اینجانــب به همه هــواداران محبوب 
پرسپولیس اعلام می کنم در طول دوره تصدی 
خود در باشــگاه، تمام توان خود را در جهت 
حفظ حقوق و منافع باشــگاه بکار بسته و به 
هیچ عنوان تحت تاثیر خواسته های غیرمنطقی 
و متضاد با منافع باشگاه قرار نگرفته و با توجه 
به تمام هجمه ای که علیه اینجانب انجام شد 
در ایــن مدت از انجام وظیفــه قانونی خود 

کوتاه نیامدم.
امیدوارم مدیرعامل محتــرم با توجه به 
اهداف برنامه اعلامی کاری خویش در سایه 
الطاف الهی در جهت مبازره با فساد و دلالی 

موفق و پیروز باشد.
در پایان آرزوی صحت، سلامتی و شفای 
عاجل برای همه مردم فهیم و نیز پیشکسوتان 
پرسپولیس را از درگاه ایزد منان خواستارم. 
علیهذا خاطرنشان می شود نسبت به تمامی 
عوامــل تهیه فیلم خصوصی و انتشــار آن و 
هم چنین مرتکبان اظهارات کذب و افترا و ...  
علیه اینجانب، از طریق مراجع قضایی اقدام 

قانونی و قاطع انجام خواهد شد.

می توانستیم در بازی با استقلال سریع ترین گل لیگ برتر را بزنیم

در اراک برای تیم های بزرگ خط و نشان می کشیم
پرونده هفته دوازدهم لیگ برتر دوشنبه با برگزاری 3 
دیدار بسته شد و در یکی از حساس ترین دیدارها آلومینیوم 
اراک که در فصل جاری نخستین حضور در لیگ برتر را 
تجربه می کند، میزبان پرســپولیس بود. شاگردان رسول 
خطیبی موفق شــدند پرسپولیس را 2-1 شکست دهند 
و هم امتیاز با پرســپولیس)15 امتیاز( و به دلیل تفاضل 
گل کمتــر در جایگاه یازدهم قــرار بگیرند. در هر حال 
اولین حضور پرسپولیس در شهر اراک برای سرخپوشان 
پایتخــت خوش یمن نبود و آنها دســت خالی به تهران 
بازگشتند. حامد پاکدل، مهاجم 6 گله آلومینیوم و زننده 
گل دوم و برتری این تیم به پرسپولیس به خبرنگار»ایران« 
گفت: »بازی ما مقابل تیم بزرگ و محبوب پرسپولیس بود، 
تیمی که فینالیست آسیا است و تا به اینجای لیگ هیچ 
باختی نداشت. بازی سختی مقابل این تیم داشتیم و هم 
ما و هم پرسپولیس بازی زیبایی به نمایش گذاشتیم. از 
موقعیت های مان به نحو احسن استفاده کردیم و 2 گل به 
پرسپولیس زدیم. تیم ما با همدلی و غیرت بازیکنان توانست 
این بازی ســخت را با پیروزی به پایان برساند. شکست 
دادن پرســپولیس برای آلومینیوم یک افتخار است.« او 
صحبت های خود را این گونه ادامه داد: »در دقایق ابتدایی 
مقابل تیم بزرگ پرســپولیس گل خوردیم و این موضوع 
شیرازه تیم ما را به هم زد اما هر 11 بازیکن تیم ما همدل 
و باغیــرت بودند و همان نیمــه اول با 2 گلی که به ثمر 
رساندیم، کار را تمام کردیم. این موضوع شخصیت بزرگ 

تیم آلومینیوم را می رساند. البته برای بهتر شدن نیازمند 
زمان بیشتری هستیم اما از نظر من هرچه از لیگ بگذرد، 
آلومینیوم بهتر کار خواهد کرد و بهتر نتیجه خواهد گرفت.« 
تیم آلومینیوم بجز شکست در اولین بازی لیگ برتر خود در 
اراک تا هفته دوازدهم لیگ برتر به تیمی در خانه نباخته 
است. پاکدل در این خصوص بیان داشت: »با این پیروزی 
نشان دادیم می توانیم در اراک برای تیم های بزرگ خط و 
نشان بکشیم و نشان بدهیم که پیروزی مقابل آلومینیوم 
در اراک کار ساده ای نیست. تیم ما یک تیم باشخصیت و 
منظم است و در طول این 12 هفته نوسان زیادی نداشتیم 
و توانستیم سیر صعودی داشته باشیم. همه تلاش ما رفع 

نقاط ضعف تیم بود و در طول تمرینات این موضوع را دنبال 
کردیم و می کنیم.« گلزن تیم آلومینیوم به باخت 2-0 این 
تیم در هفته دهم مقابل اســتقلال در آزادی اشاره کرد و 
گفت: »ما در آزادی بازی خوبی مقابل استقلال به نمایش 
گذاشتیم و از نظر خیلی ها با ناداوری به استقلال باختیم. 
در آن بازی در همان آغاز بازی )ثانیه 27( داور پنالتی ما 
را ندید و در حالی که می توانستیم سریع ترین گل لیگ را 
به ثمر برسانیم، داور از این پنالتی براحتی گذشت.« بازیکن 
شماره ۹ تیم آلومینیوم بیان داشت: »تیم نوپایی هستیم و 
امسال اولین تجربه لیگ برتری مان است. باشگاه باید خود 
را با شرایط لیگ برتر وقف دهد ودر لیگ برتر بودن نیازمند 

شرایط حرفه ای است و اگر تیمی نتواند خود را با شرایط 
لیگ برتر هماهنگ کند آسانسوری به لیگ یک بازخواهد 
گشــت. در طول این سال ها تیم هایی بودند که بلافاصله 
پــس از صعود به لیگ برتر به لیگ یک بازمی گردند که 
البته شرایط تیم آلومینیوم با این تیم ها متفاوت تر است و 

قطعاً براحتی از لیگ برتر جدا نخواهیم شد.« 
او با اشــاره به این موضوع که متأسفانه شرایط کرونا 
باعث شــد تا هواداران مان نتوانند به اســتادیوم بیایند، 
گفت: »اگــر درگیر کرونا نبودیم، قطعاً اســتادیوم جای 
سوزن انداختن نبود. زمانی که تیم محبوب پرسپولیس 
به اراک آمد هواداران استقبال خوبی از این تیم داشتند و 
این یک ثروت عظیم است. آلومینیوم در اراک محبوبیت 
زیادی دارد و هواداران مان با این تیم زنده هستند. فوتبال 
با هوادارانش خوش است که متأسفانه شرایط به گونه ای 
شــده تا نتوانیم در اولین حضورمــان در لیگ برتر لذت 
ببریــم.« گلزن تیم آلومینیــوم در خصوص بازی بعدی 
آلومینیوم اظهار داشت: »بازی بعدی ما با تراکتور است که 
این هم بازی سختی خواهد بود. البته تمامی بازی ها چه با 
تیم های صدرنشین و چه با تیم های قعرنشین سخت است 
چرا که تیم های صدرنشین به فکر کسب امتیاز هستند و 
تیم های قعرنشین هم برای جدا شدن از کف جدول برد 
می خواهند. عــلاوه بر این فاصله تیم ها در جدول خیلی 
نزدیک اســت و تیمی حتی با یک تساوی می تواند چند 

پله در جدول صعود کند.«

 شانس بالای ایران برای میزبانی لیگ قهرمانان آسیا
باتوجه به شــرایط جدید لیگ قهرمانان آســیا ایران هم می تواند به عنوان 

یکی از میزبان های فصل جدید انتخاب شود.
قرار است که مراســم قرعه کشی فصل جدید لیگ قهرمانان آسیا فردا در 
کوالالامپور برگزار شــود.فصل جدید لیگ قهرمانان با ســبکی کاملا متفاوت 
برگزار خواهد شــد. نخستین تغییر بزرگ برگزاری این رقابت ها با حضور ۴0 
تیم اســت که این برای نخستین بار در تاریخ لیگ قهرمانان آسیا خواهد بود.

قرار اســت که بازی ها به خاطر ویروس کرونا به صورت متمرکز برگزار شود و 
به این ترتیب بازی های یک چهارم و یک هشــتم به صورت تک بازی و نیمه 

نهایی و فینال به صورت رفت و برگشت خواهد بود.
روزنامه الرای قطر در شماره امروز خود نوشت که باتوجه به شیوع ویروس 
کرونا و افزایش تیم ها AFC میزبانی هر گروهی را به یک کشــور خواهد داد و 
به این  ترتیب هر کشــوری که دوست داشته باشــد می تواند میزبانی مرحله 

گروهی را برعهده گیرد.
بــه این ترتیب ایران هم می تواند درخواســت میزبانی برای مرحله گروهی 
بدهــد و این بار میزبانی ایران به راحتی پذیرفته خواهد شــد و حداقل یکی 

از نماینده های ایران در خود ایران بازی های گروهی را برگزار خواهد کرد.

 غیبت دانشــور در اردوی تیم ملی دوچرخه ســواری/قهرمان 
اینچئون در فکر بازنشستگی

قهرمان بازی های آسیایی اینچئون به اردوی تیم ملی دوچرخه سواری نیامد 
و گفته می شــود در فکر بازنشستگی است. اردوی تیم ملی دوچرخه  سواری 
پیســت در بخش سرعت آغاز شده است و نفرات دعوت شده وارد اردو شدند 
و تست PCR دادند.محمد دانشور، رکابزن ملی پوش ایران که طلای بازی های 

آسیایی اینچئون را دارد با وجود دعوت شدن اما به اردوی تیم ملی نیامد.
علیرضا احمدی، مدیر تیم های ملی دوچرخه ســواری در مورد علت نیامد 
دانشــور به اردوی تیم ملی به ایسنا گفت: آن طور که مربی دانشور با محمود 
پراش، سرمربی تیم ملی صحبت کرده دانشور در فکر کنار گذاشتن دوچرخه 
سواری است و در نظر دارد که شغلی برای خود پیدا کند و مشغول به کار شود. 
همچنین گفته است که دوچرخه هایش را نیز برای فروش گذاشته است.دانشور 
علاوه بر طلای بازی های آسیایی201۴، طلا، نقره و برنز بازی های داخل سالن 

آسیا و دو طلا، نقره و برنز قهرمانی آسیا را نیز در کارنامه دارد.

 انتقاد رضا قوچان نژاد از سرمربی زوله
بازیکن ایرانی تیم فوتبال زوله از تصمیم سرمربی این تیم انتقاد کرد و گفت: 

فکر می کنم مربی به اندازه کافی به من شانس بازی نمی دهد.
رضــا قوچان نژاد مهاجم ایرانی تیم فوتبال پک زوله هلند در آخرین بازی 
این تیم مقابل ویلم ســه گل به ثمر رســاند و نقش اصلی را در برد 3 بر یک 
تیمش ایفا کرد.قوچان نژاد در این فصل چندان بازی نکرده و به نظر می رسد 
»جان استگمن« سرمربی زوله اعتقاد چندانی به این مهاجم ایرانی ندارد. این 
موضوعی اســت که می شــود از ادعای کاپیتان تیم زوله هم آن را متوجه شد. 
کاپیتان زوله بعد از بازی با ویلم افشا کرد که برای بیشتر بازی کردن قوچان 

نژاد، با سرمربی تیم صحبت کرده است.
وی در خصوص اینکه آیا ارتباط خوبی با استگمن سرمربی زوله ندارد؟ تاکید 
کرد: فکر می کنم این یک ادعا باشــد اما من با بعضی از انتخاب های استگمن 
مخالفم. همیشــه هم لازم نیســت موافق انتخاب ها باشید اما چه بازی کنم و 

چه بازی نکنم، همیشه تمام تلاشم را به کار می بندم.
ایــن مهاجــم ایرانی در پایان گفت: خارج از زمیــن ارتباط خوبی با هنک 

داشته ام. اتفاقاً من با او روز گذشته درباره هراکلس صحبت کردم.

 علائمی از بهبود یا پسرفت در وضعیت میناوند و انصاریان دیده 
نمی شود

به گفته سرپرســت دبیری فدراسیون پزشکی ورزشی بعد از گذشت چند 
روز از ابتــلای مهرداد میناوند و علی انصاریــان به کووید 1۹ اتفاق جدی در 
رابطه با بهبود یا پسرفت وضعیت این دو فوتبالیست دیده نمی شود.سیداشکان 
اردیبهشت، با تاکید بر اینکه فدراسیون پزشکی ورزشی کماکان به صورت روزانه 
پیگیر وضعیت مهرداد میناوند و علی انصاریان است، در مورد آخرین وضعیت 
این دو پیشکسوت فوتبال کشورمان که به دلیل ابتلا به بیماری کووید 1۹ در 
بیمارستان بستری هستند توضیح داد.وی با بیان اینکه وضعیت کلی میناوند 
و انصاریان نسبت به روزهای گذشته تغییر خاص و چشمگیری نداشته است، 
گفت: شــرایط کلی این دو نفر با نوســانات جزیی مواجه است که این موضوع 
در رابطه با بیماری کرونا قابل انتظار اســت. بنابراین نمی توان آنها را نشانی از 
اتفاقی خاص در نظر گرفت.سرپرست دبیری فدراسیون پزشکی ورزشی تاکید 
کــرد: به طــور کلی در رابطه با مهرداد میناوند و علــی انصاریان که بعد از او 
در بیمارســتان بستری شــد هیچ اتفاق جدی مبنی بر »بهبود« یا »پسرفت« 
وضعیت بدنی و درمانی آنها رخ نداده است. وضعیت کلی این دو نفر همچون 
روزهای گذشــته است.اردیبهشت در رابطه با سطح هوشیاری مهرداد میناوند 
و علی انصاریان خاطرنشان کرد: سطح هوشیاری میناوند بر اساس پروتکل های 
درمانی پایین است، اما علی انصاریان در وضعیت کاملًا هوشیار به سر می برد.

 گل سه امتیازی طارمی برای پورتو در شب درگیری عجیب »په په«
تیم فوتبال پورتو در شــب گلزنی مهدی طارمــی مهاجم ایرانی خود برابر 
حریفش به پیروزی رســید. در یکــی از دیدارهای هفته پانزدهم لیگ فوتبال 
پرتغال از ساعت 23:۴5 شب گذشته تیم پورتو به مصاف تیم فارنسی رفت که 
این بازی با یک گل به سود پورتو تمام شد.مهدی طارمی مهاجم ایرانی پورتو 
که از ابتدا در ترکیب اصلی این تیم قرار داشــت، در دقیقه 15 موفق شد تک 
گل بازی را به ثمر برســاند و ســه امتیاز مسابقه را به حساب پورتو واریز کند. 
طارمی در دقیقه 76 تعویض شد.طارمی با این گل، تعداد گل های زده خود را 
در لیگ پرتغال به عدد 7 افزایش داد. وی ســه گل هم در جام حذفی به ثمر 

رسانده و در مجموع 10 بار برای پورتو گلزنی کرده است.

 حضور مربی جدید استقلال در تمرین امروز
مربی جدید تیم فوتبال استقلال در تمرین امروز این تیم حاضر شد.

 به نقل از سایت باشگاه استقلال، علی اصغر قربانعلی پور که روز گذشته به 
جمع کادر فنی اســتقلال اضافه شد، در محل تمرین امروز آبی پوشان حاضر 
شد.اســتقلال روز جمعه این هفته در چارچوب هفته ســیزدهم لیگ برتر به 

مصاف نفت مسجد سلیمان می رود.

 استقلال بدون محروم و مصدوم به مسجدسلیمان می رود
تیم فوتبال استقلال تهران برای دیدار برابر نفت مسجد سلیمان بدون مصدوم 
و محروم این شــهر سفر می کند.، تیم فوتبال استقلال تهران روز جمعه دهم 
بهمن ماه و از هفته سیزدهم لیگ برتر در مسجدسلیمان میهمان نفت این شهر 
خواهد بود.محمود فکری ســرمربی آبی پوشان برای این دیدار هیچ محرومی 
ندارد و می تواند با تمامی نفراتش مقابل نفت قرار بگیرد.احمد موسوی که در 
دربی نود و چهارم دچار مصدومیت شــده بود، این روزها با شــرایط خوب در 

تمرین حضور دارد و می تواند آبی ها را مقابل نفت همراهی کند.
همچنین متین کریم زاده و سبحان خاقانی که دچار مصدومیت بودند، به 
احتمال فراوان آبی پوشان را در مسجدسلیمان همراهی خواهند کرد و به این 

ترتیب دست محمود فکری برای انتخاب بازیکنان باز خواهد بود.



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه : سعیده محمد
 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 

جعفری ،سمیه امانی ،لیلا منصوری
پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 

پلاك ۷  
 | کد پستی ۱566۷-6535۱
 |  تلفن و  نمابر : 62۸۰۱ -    ۰2۱

   | سازمان آگهي ها: ۸۸32۷299
 | چاپ :نگار نقش 
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امام باقر علیه السلام:

ُ أرضاً مُنذُ قُبِضَ  ِ، ما ترََكَ اللَّ وَاللَّ
آدَمُ علیه السلام إلّا وفیها إمامٌ 

تُهُ عَلی   ِ، وهُوَ حُجَّ یهُتَدی  بهِِ إلیَ اللَّ
عِبادِهِ، ولا تبَقَی الأرَضُ بغَِیرِ إمامٍ 

ِ ِ عَلی  عِبادِهِ. ةٍ للَّ حُجَّ
به خدا سوگند، خداوند از هنگامی 

که آدم علیه السلام را قبض روح 
کرد، زمین را بدون امامی که با او به 
خدا ره جویند رها نکرد و او حجّت 

بر بندگان خداست و زمین، بدون 
امامی که حجّت خدا بر بندگانش 

باشد، باقی نمی  ماند«. 
الکافی ج ۱ ص ۱۷۸ ح ۸ 

 دلار                         224.34۰ 
 یورو                        2۷2.96۰ 
 پوند انگلیس           324.۰9۰

 درهم امارات             64.۷۷۰   
 لیر ترکیه                    3۱.6۰۰
 سکه امامی         ۱۰6.۷2۰.۰۰۰
 بهار آزادی         ۱۰4.9۸9.۰۰۰
 نیم سکه              5۸.۰۰۰.۰۰۰
 ربع سکه             3۸.۰۰۰.۰۰۰ 
 سکه گرمی         22.45۰.۰۰۰
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 بایدن و هریس با ترامپ چه کردند!

فناوری

 جزئیاتی در مورد پرواز بزرگ اسپیس شیپ2
شرکت »ویرجین گلگتیک« در سومین پرواز فضایی »اسپیس شیپ2« قصد 

دارد پرتاب آن را برای نخستین بار از نیومکزیکو انجام دهد.
به نقل از انگجت، »ویرجین گلگتیک«)Virgin Galactic( آماده است تا پس از 
یک ماه تاخیر به خاطر محدودیت های ناشی از کووید-1۹، یک پرواز آزمایشی 
 CJ(را انجام دهد. این شــرکت امیدوار است که بتواند فردریک دبلیو استورکو
Sturckow( و دیو مکای)Dave Mackay(، فضانوردان آمریکایی و انگلیسی را 
با هواگرد »وی اس اس یونیتی«)VSS Unity( به یک ســفر زیرمداری بفرستد 

و سومین ماموریت سرنشین دار آزمایشی این هواگرد فضایی را رقم بزند.
این نخستین بار است که یک پرواز فضایی سرنشین دار، از خاک نیومکزیکو 
برمی خیزد و این ایالت را در کنار کالیفرنیا و فلوریدا، به یکی از ســه ایالتی 

تبدیل می کند که پرواز فضایی از آنها انجام شده است.
استورکو در بیانیه ای گفت: ما پیش بینی می کنیم که پرواز پیش رو، برخی 
از داده ها را برای ما فراهم می کند تا دو گزارش نهایی مورد نیاز برای دریافت 
تاییــد »اداره ی فــدرال هوانوردی آمریکا« )FAA( را ارائه دهیم و دو شــرط 
باقیمانده برای دریافت پروانه پرواز فضایی تجاری را برآورده کنیم. ما پس از 
اتمام موفقیت آمیز این پرواز و مرور داده ها، به مرحله بعدی آزمایش خواهیم 
رفــت. در مرحله بعدی آزمایش، چهــار متخصص ماموریت را در کابین قرار 

خواهیم داد تا تجهیزات، روش ها، آموزش و تجربیات کلی را آزمایش کنند.
در این آزمایش، فضاپیمای تجاری »اسپیس شیپSpaceShipTwo(»2( به 
وسیله هواگرد وی ام اس از آمریکا برمی خیزد تا به ارتفاع پرتاب برسد. هنگامی 
که هر دوی آنها به ارتفاع حدود 15 کیلومتر برســند، اسپیس شــیپ2 جدا 
می شود و موتورهای موشک خود را روشن می کند. ویرجین گلگتیک امیدوار 
است که اسپیس شیپ2 پیش از بازگشت به زمین و نشستن روی باند، بتواند 

تا ارتفاع 80 کیلومتری صعود کند.
این شرکت اخیرا در یک بیانیه مطبوعاتی گفت: انتظار می رود که این پرواز، 
تعــدادی از اهداف ما مانند آزمایش عناصر کابین، ارزیابی تثبیت کننده های 
افقی ارتقا یافته و کنترل پرواز طی صعود را تحقق ببخشــد. همچنین، این 
 »Flight Opportunities Program« پرواز می تواند به عنوان بخشی از برنامه

ناسا، به حمل بار مفید بپردازد.
نخســتین محموله، یک محموله آزمایشــی است که »آزمایشگاه فیزیک 
کاربــردی دانشــگاه جان هاپکینــز«)APL(، آن را طراحی کــرده و میادین 
الکترومغناطیسی زمین را در فضای زیرمداری اندازه گیری می کند تا اطلاعاتی 
حیاتی در مورد شــرایط محیطی درون فضاپیما ارائه دهد و به دانش آنها در 

مورد یونوسفر نیز می افزاید.
این دومین باری است که آزمایش  آزمایشگاه فیزیک کاربردی دانشگاه جان 

هاپکینز، روی فضاپیمای اسپیس شیپ2 انجام می شود.
»تاد اســمیت«)Todd Smith(، از پژوهشگران آزمایشگاه فیزیک کاربردی 
دانشــگاه جان هاپکینز گفت: دسترسی به این وسایل نقلیه تجاری پرواز به 
واســطه برنامه Flight Opportunities، واقعا بازی را تغییر می دهد. این کار، 
مراحل جدیدی از توســعه پژوهش و فناوری را با هزینه کم و آزمایش قابل 
تکرار، امکان پذیر می کند. بدون این برنامه، فناوری های مرتبط با پژوهش در 

مورد پروازهای زیرمداری، سال ها عقب خواهند ماند.
دومین محموله، به »دانشــگاه فلوریدای مرکــزی« )UCF( تعلق دارد که 
پژوهشــگران آن امیدوار هستند که بدین وسیله، نه تنها نحوه تاثیر فعالیت 
انسان و ربات در مدار را بر رفتار غبار و ذرات ریز توضیح دهند، بلکه بتوانند 

شکل گیری سیارات را نیز مشخص کنند.
»جــاش کال ول«)Josh Colwell(، پژوهشــگر ارشــد این پــروژه گفت: 
آزمایش های ما در مورد اسپیس شیپ2، طوری طراحی شده اند که بتوانند به 
ما کمک کنند تا در مورد انواع خاصی از گرد و غبار که پروازهای پیشین نشان 

داده بودند یادگیری آنها می تواند جالب باشد، بیشتر بیاموزیم. 
اسپیس شــیپ2 می تواند در حالی کــه تجهیزات علمی را به فضا می برد، 
تا هفت گردشــگر را نیز به صورت همزمان به مرزهای بالاتر مزوسفر منتقل 

کند. رزرو هر صندلی در اسپیس شیپ2، حدود 250 هزار دلار هزینه دارد.
اســتورکو و مکای، لباس های فضایی سبکی را خواهند پوشید که شرکت 
آمریکایی »آندر آرمور«)UnderArmour( آنها را طراحی کرده است. مکای در 
بیانیه ای گفت: من مشتاقانه منتظر پوشیدن لباس فضایی خودم در نخستین 
پرواز انسانی از نیومکزیکو و پس از آن پروازهای آینده هستم زیرا ما شگفتی 

فضا را در اختیار فضانوردان آینده می گذاریم.
این پرتاب آزمایشی، در پی یک سانحه هوایی مخرب در سال 201۴ انجام 
می شــود که با انهدام هواگرد »وی اس اس انترپرایز«)VSS Enterprise( پایان 
یافت و »مایکل تینر آلسبوری« )Michael Alsbury(، خلبان آزمایشی آن کشته 
شد و »پیتر سیبولد« )Peter Siebold(، خلبان آن نیز به طور جدی آسیب دید.

»مایک موزس«)Mike Moses(، رئیس بخش ماموریت های فضایی و ایمنی 
ویرجین گلگتیک گفت: ما از زمان آخرین پرواز به فضا تاکنون، بســیاری از 
عناصر را اصلاح کرده و ارتقا داده ایم. ما آن تغییرات را به صورت گسترده روی 
زمین و در دو پرواز پیشین خود آزمایش کرده ایم و اکنون آماده آزمایش آنها 

در یک پرواز مبتنی بر موشک هستیم. 
وی افزود: ما سیستم کنترل پرواز را نیز بهبود بخشیده ایم. ما این پیشرفت ها 
را در دو پرواز اخیر خود نیز به کار گرفتیم و عملکرد خوبی را شاهد بوده ایم. 
این تغییرات به همراه یکدیگر، عملکرد وسیله نقلیه فضایی را افزایش خواهند 

داد و از خدمات تجاری بلندمدت حمایت خواهند کرد.
آزمایش پرواز اسپیس شیپ2 در ابتدا قرار بود بین 1۹ و 23 نوامبر انجام 
شود اما افزایش ابتلا به کووید-1۹، ویرجین گلگتیک را وادار کرد تا آزمایش را 
یک ماه به تاخیر بیندازد و دسترسی های عمومی را نیز به شدت محدود کند.

»مایکل کولگلازیر«)Michael Colglazier(، مدیرعامل ویرجین گلگتیک 
گفت: ما متعهد می شــویم با در نظر گرفتن ایمنی که اولویت اصلی ماست، 
نخســتین پرواز پرقدرت خود را در نیومکزیکو انجام دهیم. در این موقعیت، 
هیچ رســانه یا مهمانی اجازه نخواهد داشت که در محل پرتاب حضور یابد و 
گروه ما تلاش خواهد کرد تا پس از اتمام پرواز، تصاویر زیبایی را منتشر کند.

 با این شاهراه جدید در منظومه شمسی سفر کنید
 University of California. San(»دانشمندان »دانشگاه کالیفرنیا سن دیگو
Diego( شبکه شاهراه جدیدی )superhighway network( را کشف کرده اند 
که می توان از طریق آن بسیار سریع تر از گذشته در منظومه شمسی حرکت 
کرد. علاوه بر این، از آن می توان برای ارســال نسبتاً سریع فضاپیما به نقاط 

دور دست سامانه سیاره ای استفاده کرد.  به نقل از تک اکسپلوریست، گرچه 
قدمت پویایی منظومه شمســی صدها هزار یا میلیون ها است اما این »اتوبان  
آسمانی« یا »شاهراه آسمانی«)celestial highway( تازه کشف شده چندین 
دهه است که وجود دارد و فعالیت می کند. در این مطالعه دانشمندان ساختار 
پویایی این مســیرها را مشاهده کردند و یک سری قوس متصل را در داخل 
منیفلدهای فضایی که از کمربند سیارکی تا اورانوس و فراتر از آن گسترش 
می یابد، ایجاد کردند.  خمینه یا منیفلد)Manifold( فضای توپولوژی است که 
در هر نقطه به صورت موضعی شبیه فضای اقلیدسی است. به طور دقیق تر، 
هر نقطه از فضای n-بعدی دارای همســایگی هومئومورف با فضای اقلیدسی 
n بعدی اســت. برجسته ترین سازه های قوسی با مشتری و نیروهای گرانشی 
قوی که اعمال می کند، مرتبط هستند. این منیفلدها، جمعیت دنباله دارهای 
خانواده مشــتری)دنباله دارهایی که دوره مداری آنها 20 سال است( و اجرام 
کوچک منظومه شمســی که با نام »سانتور«)Centaurs( شناخته می شوند 
و در مقیاس زمانی بی ســابقه ای حرکت می کنند را کنترل می کنند. برخی 
از این اجرام در نهایت با مشــتری برخورد می کنند و یا از منظومه شمســی 
خارج می شــوند. ســانتورها اجرام آسمانی هستند که بین مشتری و نپتون 
گردِ خورشــید می گردند. مدارشان ناپایدار است و ممکن است مدار سیارات 

بیرونی را قطع کند یا نکند.
دانشمندان با جمع آوری داده های عددی در مورد میلیون ها مدار در منظومه 
شمســی، این ساختار را حل کردند و سپس نحوه قرار گرفتن این مدارها در 

منیفلدهای فضایی شناخته شده را محاسبه کردند.
با این حال، مطالعات بیشتری برای تعیین چگونگی استفاده از آنها توسط 
فضاپیماها یا رفتار چنین منیفلدها در مجاورت زمین، کنترل برخورد سیارک ها 
و شهاب سنگ ها و افزایش جمعیت اشیا مصنوعی ساخته شده توسط انسان 

در سیستم زمین-ماه مورد نیاز است.

 اختراع جدید »آی بی ام« برای آموزش شــبکه های عصبی 
هوش مصنوعی

شبکه های عصبی هوش مصنوعی به لطف اختراع جدید شرکت »آی بی 
ام«)IBM( به زودی می توانند با گوشی های هوشمند آموزش ببینند و یادگیری 

عمیق ممکن است دیگر با مصرف انرژی بالا همراه نباشد.
بــه نقل از آی ای، فناوری »یادگیری عمیق«)Deep learning( به مصرف 
بالای انرژی مشهور است، چیزی که کاربردهای آن را محدود کرده است. اما 
اگر این فناوری بتواند با بهره وری انرژی بیشــتر کار کند، چه می شــود؟ این 
پرسشی است که بسیاری از محققان پرسیده اند و ممکن است تیم جدیدی 

در شرکت IBM پاسخی برای آن پیدا کرده باشد.
تحقیق جدیدی که این هفته در همایش »NeurIPS«)سیستم های پردازش 
اطلاعات عصبی-بزرگترین کنفرانس تحقیقاتی هوش مصنوعی( ارائه شده است، 
فرآیندی را به نمایــش می گذارد که به زودی می تواند تعداد بیت های مورد 
نیاز برای نمایش داده ها در یادگیری عمیق را بدون از دســت رفتن دقت، از 

16 به چهار کاهش دهد.
محققان در چکیده مقاله خود نوشته اند: آموزش چهار بیتی در ترکیب با 
راه حل های پیشنهادی قبلی نشان می دهد که دقت را پایین نمی آورد، ضمن 

اینکه شتاب سخت افزاری قابل توجهی را نیز به دنبال دارد.
محققان IBM آزمایشاتی را با استفاده از آموزش چهار بیتی جدید خود برای 
انــواع مدل های یادگیری عمیق در حوزه هایی مانند بینایی رایانه ای، گفتار و 
پــردازش زبان طبیعی انجام دادند. آنها دریافتند که دقت در عملکرد مدل ها 
اندکی کاسته می شود، در حالی که این فرآیند بیش از هفت برابر سریع تر و 
هفت برابر با مصرف انرژی کمتری همراه است. بنابراین، این نوآوری می تواند 
هزینه های انرژی برای آموزش یادگیری عمیق را تا بیش از هفت برابر کاهش 
دهد و به مدل های هوش مصنوعی حتی در دستگاه هایی به اندازه تلفن های 
هوشــمند نیز آموزش دهد. این امر به طور قابل توجهی باعث بهبود حریم 

خصوصی می شود، زیرا همه داده ها در دستگاه های محلی ذخیره می شوند.
بــا وجود اینکه این نوآوری، هیجان انگیز به نظر می رســد، اما ما هنوز با 
یادگیری عمیق چهار بیتی فاصله داریم، زیرا محققان فعلا تنها این روش را 
شبیه سازی کرده اند و به واقعیت رساندن یادگیری چهار بیتی نیاز به سخت 

افزار چهار بیتی دارد که سخت افزاری است که هنوز وجود ندارد.
اما ممکن است این سخت افزار به زودی در دسترس قرار بگیرد. »کایلش 
گوپالاکریشــنان« مدیر ارشد IBM و سرپرست این تحقیق جدید گفته است 
که پیش بینی می کند ظرف ســه تا چهار سال آتی سخت افزار چهار بیتی را 
مهندسی کند. اکنون این چیزی است که باید از شنیدن آن هیجان زده شویم.

 »تویوتا« در فکر سبقت گرفتن از »تسلا«
شرکت خودروسازی »تویوتا« به منظور رقابت با شرکت موفق »تسلا« در 
حوزه خودروهای برقی، در سال 2021 یک خودروی الکتریکی را که از باتری 
های حالت جامد جدید و ایمن تر استفاده می کند و می تواند تنها در عرض 

10 دقیقه کاملا شارژ شود، رونمایی خواهد کرد.
 به نقل از آی ای، گزارش جدیدی که توسط پایگاه »Nikkei Asia« منتشر 
شده است، نشان می دهد که شرکت خودروسازی »تویوتا« قصد دارد تا سال 
2021 از یک وسیله نقلیه الکتریکی با یک باتری حالت جامد جدید رونمایی 
کند. به نظر می رســد که این خودرو با باتری هایش یک تغییر دهنده بازی 
باشد، چرا که نوید برُد 500 کیلومتری با یک بار شارژ و همچنین شارژ سریع 

از صفر تا 100 درصد را در تنها ظرف 10 دقیقه می دهد.
در گزارش مذکور آمده است: این فناوری یک چاره بالقوه برای همه معایبی 
است که خودروهای برقی با باتری های لیتیوم-یونی با آن مواجه هستند که از 
جمله آنها می توان به برد نسبتاً کوتاه با یک بار شارژ و همچنین زمان شارژ 
طولانی اشاره کرد. اکنون »تویوتا« قصد دارد اولین شرکتی باشد که در اوایل 
دهــه 2020 میلادی یک خودروی الکتریکی مجهز به باتری حالت جامد به 
جهان معرفی می کند. »تویوتا« که بزرگترین خودروســاز جهان است، سال 

آینده از نمونه اولیه خود رونمایی خواهد کرد.
اعتقاد بر این اســت که باتری های حالت جامد بســیار ایمن تر از باتری 
های لیتیوم-یون هستند. این باتری ها همچنین پتانسیل بیشتری برای تراکم 
انرژی بالاتر و ظرفیت بیشتر دارند. یعنی این باتری ها می توانند در مقایسه با 
وزن خود انرژی بیشتری ارائه دهند. با این حال این نوع باتری ها تاکنون در 
مقیاس بزرگ و با قیمت مناسب برای رقابت در بازاری که تحت سلطه باتری 

های لیتیوم-یون است، تولید نشده اند. 

خبرها حاکی اســت »سیگنال«)Signal(، پیام رســانی که به دنبال یکی از 
تصمیم های واتس اپ، محبوبیتی فوق العاده در جهان کسب کرد و روزبه روز 
بر تعداد کاربرانش در دنیا افزوده می شود، در کشور فیلتر شده است. اما براستی 
»ســیگنال« هم به سرنوشــت »تلگرام« دچار شده و اگر چنین است با وجود 
اعتقاد دولت به آزادســازی فضای مجازی در 8 ســال گذشته و مقاومت های 
شخص وزیر ارتباطات در برابر مسدودسازی ها چه کسی دستور این فیلترینگ 

را صادر کرده است؟

 این پیام رسان محبوب
ماجرای افزایش چشمگیر محبوبیت »سیگنال« در جهان به روز 15 ژانویه 
)26 دی ماه( و اعلام یک خبر توســط »واتس اپ« بازمی گردد. در این روز 
واتــس اپ به بیش از 2 میلیارد کاربر خــود اعلام کرد که قصد دارد با هدف 
کمک به افزایش درآمدزایی بیشــتر فیس بوک و همچنین تبلیغات بیشــتر 
کســب وکارها، به روزرســانی های جدیدی را اعمال کند. در همین راستا، این 
شرکت از امکان به اشتراک گذاری میزان بیشتری از اطلاعات کاربران با فیس 
بوک خبر داد و به کاربران خود گفت: برای ادامه اســتفاده از این پیام رســان 
باید اجازه بدهند که داده های شخصی شــان با فیس بوک و اینســتاگرام نیز 
به اشتراک گذاشــته شود. این موضوع به مذاق کاربران جهان خوش نیامد و 
بســیاری از آنها تصمیم به مهاجرت از »واتس اپ« به »سیگنال« و »تلگرام« 
گرفتنــد و در روزهای اخیر خبرهــا حکایت از افزایش ۴000 درصدی دانلود 
سیگنال در سطح جهان پس از سیاست های جدید واتس اپ دارد. هرچند آمار 
دانلود سیگنال در کشور مشخص نیست اما تاکنون کاربران بسیاری همگام با 

جهانیان پیام رسان سیگنال را نصب کرده اند.
یکی دیگر از دلایل رشد مهاجرت مردم جهان به »سیگنال«، توئیت »ایلان 
ماسک« مؤسس و مالک تسلا است. چندی پیش ایلان ماسک در توئیتی مردم 
را به پیوســتن به سیگنال دعوت کرد و »جک دورسی« مدیرعامل توئیتر هم 
آن را ریتوئیــت کــرد و به این ترتیب تعداد زیادی از مردم جهان به ســمت 
»سیگنال« ســوق داده شــدند که البته این موضوع در افزایش ارزش سهام 
این کمپانی فناوری تأثیری بســزا داشت. البته گفتنی است با اینکه قرار بود 
سیاست جدید واتس اپ در 8 فوریه امسال)20 بهمن( اجرا شود این موضوع 
فعلًا 3 ماه به تأخیر افتاده است و بسیاری، دلیل آن را واکنش شدید و منفی 

کاربران نسبت به این موضوع عنوان کرده اند.

 یک مصوبه قدیمی
در ایــران هم کاربــران نگران از نقض حریم خصوصی در واتس اپ، دو راه 
پیش پای خود داشتند مهاجرت به »تلگرام«  یا »سیگنال«. ازآنجا که تلگرام 
مدت هاست که در کشور فیلتر شده بنابراین کاربران برای جایگزینی واتس اپ، 
به تنها انتخاب خود یعنی »سیگنال« به عنوان یکی از امن ترین پیام رسان های 
موبایلی روی آوردند. اما این مهاجرت چندان هم بدون حاشــیه نبود و شاهد 
حذف آن از مارکت ها و فروشــگاه های ایرانــی همچون کافه بازار و مایکت از 
25دی ماه بودیم که البته شــنیده ها حاکی اســت این پیام رسان به دستور 
کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه )کمیته فیلترینگ( از اپ استورهای 
ایرانی حذف شده است هر چند شاهد اظهارنظر رسمی در این زمینه نبودیم. 
حذف این اپ از مارکت های ایرانی گمانه زنی های بســیاری مبنی بر احتمال 

فیلتر شدن آن را به دنبال داشت. 
برخی، حذف این پیام رسان از مارکت های داخلی را تلاشی برای کم کردن 
شیب مهاجرت کاربران ایرانی به این پیام رسان عنوان کردند و برخی هم آن 
را زمینه ساز فیلتر کامل آن می دانستند؛ موضوعی که به نظر می رسد حالا به 
 Open Observatory( وبسایت )واقعیت پیوسته است.در 6 بهمن )25 ژانویه
of Network Interference )OONI در قالب توئیتی نوشــت: به نظر می رســد 
ایران مسدودســازی پیام رسان سیگنال را آغاز کرده است. پس از این توئیت 
کاربران در فضای مجازی مشاهدات خود از اختلال در استفاده از »سیگنال« 
را گزارش کردند. گفته می شــود درحال حاضر دو اپراتور تلفن همراه دستور 
فیلتــر را ابلاغ کرده اند و کاربــران آنها نمی توانند بدون فیلترشــکن به این 
شــبکه اجتماعی دسترسی داشته باشند اما شبکه زیرساخت هنوز ممنوعیتی 
اعمال نکرده است و کاربران اینترنت ثابت همچنان بدون هیچ محدودیتی به 
»سیگنال« دسترسی دارند.با اینکه بسیاری تصور می کنند مقابله با »سیگنال« 
یک موضوع جدید است اما بررسی های »پیوست« نشان می دهد که از دسترس 
خارج شــدن اپلیکیشن سیگنال از اپ اســتورهای ایرانی یک داستان قدیمی 
است. سال ۹5 زمانی که عبدالصمد خرم آبادی بر مسند معاونت فضای مجازی 
دادستان کل کشور و ریاست کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه نشسته 
بود، در نامه ای به شرکت  ارتباطات زیرساخت دستور فیلتر چندین اپلیکیشن 
پیام رسان را داده بود که سیگنال نیز یکی از همین پیام رسان ها بوده است.

در این نامه خرم آبادی با اشــاره به مصوبه نود و هشــتمین جلسه کارگروه 

تعیین مصادیق محتوای مجرمانه در تاریخ 23 تیر ۹5 به ریاســت دادســتان 
کل کشور، تأکید کرده که اکثریت اعضای کارگروه با پیشنهاد فیلترکردن این 
نرم افزار پیام رســان خارجی موافقت کرده اند. در نهایت نیز طبق این مصوبه، 

خواسته بود تا سریعاً این مصوبه اجرا و نتیجه آن به دادستانی اعلام شود.
 گفته می شــود با پیگیری های وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات دولت 
یازدهــم و در رأس آن مدیرعامل شــرکت ارتباطات زیرســاخت، اجرای این 
مصوبه به تعویق افتاد. هرچند در آبان ۹5 برخی کاربران در توئیتر از اختلال 
در ســیگنال و ارسال نشدن کد امنیتی به آنها خبر دادند، مشکلی که هنگام 
اتصال به فیلترشکن از بین می رفت؛ اما این مشکل در نهایت بعد از چند روز 
برطرف شد. به نظر می رسد تقریباً ۴ سال بعد از تصویب نود و هشتمین جلسه 
کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه، از دسترس خارج شدن پیام رسان 
سیگنال از اپ استورهای ایرانی  بر مبنای همین دستور قدیمی کمیته فیلترینگ 
باشد.حالا با وجود مسلم بودن فیلتر »سیگنال«، سخنگوی قوه قضائیه در یک 
نشست خبری هرگونه تلاش برای فیلتر سیگنال را تکذیب کرده و گفته است 
که قوه قضائیه در دوره تحول هیچ رســانه، خبرگزاری و پیام رسانی را مسدود 
نکرده است و به دنبال مسدودسازی فضای مجازی و هیچ یک از پیام رسان های 
اجتماعی نیســت به این ترتیب مشخص نیست حکم فیلتر سیگنال با دستور 

کدام نهادی در کشور صورت گرفته است.
گفتنی است خبرنگار روزنامه »ایران« برای پیگیری موضوع فیلترینگ پیام 
رسان سیگنال و رسیدن به پاسخ این سؤال که آیا در کارگروه تعیین مصادیق 
محتوای مجرمانه چنین تصمیمی گرفته شــده اســت، با دفتر »جواد بابایی« 
دبیر کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه تماس گرفت ولی پیگیری های 
متعدد هیچ نتیجه ای در برنداشــت. همچنین تماس های خبرنگار »ایران« با 
»جواد حسینی کیا« نماینده مجلس حاضر در کارگروه تعیین مصادیق محتوای 

مجرمانه نیز برای دریافت اظهارنظر در این زمینه به نتیجه نرسید.

 همه چیز درباره سیگنال
ســیگنال در ژوئیه 201۴ در کالیفرنیا بنیانگذاری شد اما در سال 2018 
و با حضور »موکســی مارلین اسپایک« و »برایان آکتون« جان تازه ای گرفت. 
»برایان آکتون« یکی از بنیانگذاران واتس اپ اســت که پس از خریداری این 
شبکه پیام رسان توسط فیس بوک، از آن جدا شد و به سیگنال پیوست. حریم 
خصوصی یکی از اصلی ترین دغدغه ها و دلیل اصلی وی برای جدایی از واتس 
اپ بوده است به همین دلیل هم حالا سیگنال یکی از امن ترین ها در میان پیام 
رسان ها به شمار می رود واز نظر حملات سایبری هم تاکنون تاب آوری بالایی 
داشته است. در همین راستا روزنامه نگاران و پژوهشگران زیادی در جهان از 
سیگنال برای محافظت از اطلاعاتشان استفاده می کنند.این پیام رسان توسط 
شرکت Open Whisper Systems تهیه و ارائه شده و در واقع حاصل ترکیب دو 
نرم افزار باسابقه دیگر یعنی TextSecure که امکان گفت وگوی متنی را فراهم 
می کرد و نرم افزار RedPhone اســت که امکان مکالمه صوتی بین کاربران در 

بستر اینترنت را میسر می کند. 
این پیام رسان یک نرم افزار متن باز است که هم با دستگاه های iOS و هم 
اندرویدی ســازگاری دارد و فعالیت فردی همچون »ادوارد اسنودن« بر بستر 

آن، امنیت این پیام رسان را کاملًا تضمین می کند.
 گفتنی است پیام رسان های واتس اپ، تلگرام و سیگنال همگی به صورت 
سرتاســری رمزگذاری شــده اند و از این نظر هیچ برتری به یکدیگر ندارند اما 
ســیگنال هیچ دیتایی را جمع آوری نمی کند و تنها شــماره تلفن کاربر را در 
اختیار دارد. همچنین این اپ رایگان است و هیچ تبلیغی درآن دیده نمی شود 
و هزینه آن توســط بنیاد غیرانتفاعی سیگنال فراهم می شود. این پیام رسان 
در کل قابلیت هایی مشــابه واتس اپ دارد اما گفته می شــود میزان تأخیر در 

تماس های صوتی و تصویری بسیار کمتر از واتس اپ است.
سیگنال که در دسامبر 201۹ حدود نیم میلیون کاربر داشت در ژوئیه 2020 
موفق شــد این تعداد را به 3.5 میلیون نفر برساند. تعداد کاربران سیگنال در 
سال 2020 جهشی فوق العاده پیدا کرد و در دسامبر 2020 این تعداد به 20 
میلیون نفر رسید. با تصمیم جدید واتس اپ، تعداد کاربران »سیگال« روندی 
صعودی به خود گرفت و در ژانویه 2021 اعلام شد که تعداد کاربران این پیام 
رسان به ۴0 میلیون نفر رسیده است. گفتنی است در هفته دوم ژانویه همرمان 
با اعلام خبر واتس اپ، 7.5 میلیون کاربر به عضویت سیگنال درآمدند که این 
رقم نسبت به هفته قبل از آن، رشد ۴3 برابری را نشان می دهد. میزان دانلود 
این اپ هم که در دسامبر 201۹ حدود 10میلیون بار بود در ژوئیه 2020 به 

32 میلیون بار و در دسامبر 2020 به 105میلیون بار رسید.
همچنین بعد از توئیت ایلان ماسک تنها در عرض 3 روز میزان سهام سیگنال 
رشد 5هزار و 100درصدی یافت که در نوع خود کم نظیر است. طبق گزارش 
مؤسسه پژوهشی SimilarWeb سیگنال درحال حاضر بیشترین محبوبیت را در 

کشورهای مصر، ایران، عربستان سعودی و امارات متحده عربی دارد.
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